
واکنشوزارتصمتبهاقداماتغیرقانونیسلاحورزی
خریــدار   وزارت صنعــت، معــدن و تجارت با 
اشــاره بــه اســتفاده غیرقانونی ســاح ورزی از 
منابــع و ظرفیت های اتاق بازرگانــی، اعام کرد: 
شورای عالی نظارت با رای اکثریت، ابطال انتخاب 
آقای ساح ورزی را تصویب و اباغ کرد و استفاده 
از عباراتی مجعول نظیر »تصمیم ۴ عضو دولتی« 
موجب تغییــر ماهیت مصوبه شــورا نمی شــود 
و هیات رئیســه اتاق بازرگانی مکلــف به اجرای 
مصوبات است. دفتر رســانه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، در خصوص اظهارت اخیر آقای حسین 
ساح ورزی در جلسه هیات نمایندگان اتاق ایران، 

اطاعیه ای به شرح زیر صادر کرد.
نظر به ادعاهــا و ابهامات مطروحه از ســوی آقای 
حسین ســاح ورزی پیرامون نحوه تصمیم گیری 
شورای عالی نظارت )دایر بر ابطال انتخاب ایشان 
به واسطه فقدان صاحیت(، توجه به نکات ذیل را 

ضروری می داند؛
۱- شــورای عالی نظارت در جلســه مورخه یکم 
آبان ماه ۱۴۰۲، مطابق با مفــاد آئین نامه وظایف، 
تشکیل جلســات، نحوه تصمیم گیری و مصوبات 
شــورای عالی نظارت بر اتاق ایران با رای اکثریت 
نســبی اعضا، ابطــال انتخاب شــخص مذکور را 
تصویب و مصوبــه مربوطه نیز به اتــاق بازرگانی 
اباغ شــد، لذا اســتفاده از عباراتی ناصحیح نظیر 
»تصمیــم ۴ عضو دولتی« موجــب تغییر ماهیت 
مصوبــه شــورا و نیز انتفــاء مســئولیت اعضای 
هیأت رئیســه اتاق ایران نخواهد بود و با اســتناد 
به حکم جاری در بنــد الف مــاده ۱۹ قانون اتاق 

بازرگانی، هیأت رئیســه مکلف به اجرای مصوبات 
شورای عالی نظارت است.

۲- بر خاف اظهارات اخیر ایشــان، صورت جلسه 
ابطال انتخابات در همان جلســه شــورای عالی 
نظارت تنظیــم و جهت اطــاع تمامــی اعضاء 
قرائت می شــود، لکن آقای حســین ساح ورزی 
ضمن عــدم پذیرش متــن تنظیمــی و بر خاف 
مفاد آئین نامه تشــکیل جلسات شــورا از امضای 
صورت جلســه مربوطــه حتی به عنــوان مخالف 
نیز )موضوع مــاده ۳ آئین نامه وظایف و تشــکیل 
جلسات شــورا( خودداری کرده و نسبت به ترک 
جلسه شــورای عالی نظارت اقدام می کنند. محل 
تأمل آنکه نامبرده حتی از امضای فهرســت اعضاء 

حاضر در نشست نیز استنکاف می کنند!
۳- بر خاف ادعاهــای مطروحه از ســوی آقای 
حســین ســاح ورزی دایر بر تبعیــت از قانون، 
در وضعیت حاضــر و به رغم ابــاغ مصوبه متقن 
شــورای عالی نظارت دایر بــر ابطــال انتخابات 
نسبت به ایشــان، با اتخاذ رویکردی هنجار گریز، 
ارائه اطاعات نادرســت به رســانه ها و اســتفاده 
غیرقانونی از منابع، امکانــات و ظرفیت های اتاق 
بازرگانی جهت توجیه و استمرار حضور غیرقانونی 
خویش در هیأت رئیسه، متعرض به مقررات قانون 
اتاق بازرگانی شــده اند که قطعــاً چنین اقداماتی 
موجبات مســئولیت قانونی ایشــان را نیز فراهم 

خواهد داشت.

سخنگوی اقتصادی دولت عنوان کرد

افزایش۱۸درصدیحقوقکارکناندولتدربودجه۱۴۰۳

بازارکلنگیها؛گرمبرایاحتکار
وسردبرایساختوساز
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دردورانمعاصراست

 فروش نان به واحدهای صنفی رصد می شود
تخلفنانواییهازیرذرهبینهاینظارت

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس خبر داد
احیایوزارتبازرگانیدرزمستانامسال
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هشداردربارهآیندهفروشی
سید عباس حسینی موضوع خروج فولاد و سیمان از بورس کالا و عرضه  خاص 
این دو کالا با هدف رونق طرح ملی مســکن در حالی مطرح شده است که پیش از 
این اقتصاد ایران طعم تلخ امضاهای طایی و بحران توزیع کالای دو نرخی و رانت 

موجود در این حوزه را چشیده است .

یادداشت

تبلیغاتبازرگانیومصرفگراییبیرویه
 سعید زند   زمانی مصرف گرایی پدیده ای مخصوص جوامع پیشرفته صنعتی و غرب 
بود، اما امروزه به مدد گسترش رسانه های ارتباط جمعی که در بیشتر جوامع در جهت 

منافع نظام سرمایه داری تبلیغات می کنند، اکنون پدیده ای جهانی گشته است.

دیدگاه
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روی خط روز فراتر از کاغذ

R O O Z L I N E

پایگاهتحلیلی پایگاهخبری

آنلاین

 آگهی فراخوان مناقصه عمومی
شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به روشنایی زمین چمن مصنوعی دوم استادیوم شهدا از 

طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.
برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام كار حدود 39/990/266/184 ریال با احتساب کسور قانونی و 

9 % مالیات بر ارزش افزوده میباشد.
مدت اجرای پروژه:  6 ماه و  مدت تضمین پروژه از سوی پیمانکار 12 ماه می باشد.

تضمین شركت در مناقصه: 1/999/513/309 ریال می باشد که به صورت واریز نقدی یا ضمانتنامه 
معتبر بانکی مورد پذیرش خواهد بود.

ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ عنوان قابل 
قبول نمي باشد.

 پرداخت تضمین شركت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 نزد 
بانک ملی 

بنام شهرداری شهر قدس 
مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به امور 

قرارداد های شهرداری قدس تحویل نمایند. 
 قیمت اسناد و نحوه واريز وجه :

شماره  حساب  به  كه  باشد  مي  ریال(  میلیون  )هشت  ریال  مناقصه 8/000/000  اسناد  قیمت    
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق سامانه 

تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
 مهلت خريد اسناد :

مهلت خرید اسناد مناقصه از روز چهارشنبه مورخ  1402/09/01 بوده و  اسناد و مدارك مناقصه 
ظرف مهلت مندرج در سامانه در سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت 

می باشد.
مهلت تحويل و مدت اعتبار پیشنهادات :

بارگذاری                                 مهلت  آخرین  و   1402/09/16 شنبه  پنج  روز   13 تاساعت  ضمانتنامه  تحویل  مهلت 
  www.setadiran.ir دولت  تدارکات  سامانه  در  بارگذاری  طریق  از  همانروز  ساعت 17  تا   اسناد 

می باشد. 
7-مجوز مورد نیاز جهت شركت در مناقصه :

 شرکتهای دارای رتبه 5 تاسیسات
8-پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .

9 – شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .
 10- در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد 

خواهد بود .
11-سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .

تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/08/24 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/01

 نوبت دوم

روابط عمومی شهرداری شهرقدس



سرلشکر باقری:

پیشرفتکشوربهبرکتوجودامنیتپایداراست

پاسخ به شبهات یک مصوبه

سنبازنشستگیچهتغییراتیمیکند؟

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رییسی در کنگره بین المللی علامه طباطبایی:
علامهطباطباییاحیاگرحکمتاسلامی

دردورانمعاصراست
رییس  جمهــور گفت: عامــه طباطبایی احیاگر حکمت اســامی در 

دوران معاصر است.
حجت الاسام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در اختتامیه کنگره 
بین المللی عامه طباطبایی در ســخنانی گفت: امروز فلســفه نقش 

مهمی در جامعه دارد و این نقش بسیار اهمیت دارد.
وی افزود: نقش فلســفه در پیشــرفت و تعالی جوامع، نقش فلسفه در 
گســترش عقانیت و خداباوری، نقش فلسفه در لایه های تمدنی بشر، 
همچنین لایه زیربنایی فلسفه و عرفان، موضوع انسان، هستی، فلسفه 
و اخاق، همچنین نقش فلسفه در لایه میانی علوم اجتماعی و نیز لایه 
روبنایی هنــر و معماری و از این دســت همه از آثار و نتایج فلســفه در 

جامعه است.
رئیسی ادامه داد: باید به فلســفه توجه کرد. امروز توجه به فلسفه های 
مضاف مورد تاکید و اهمیت اســت و در این همایش امروز سخن از یک 

بزرگی است که احیاگر حکمت اسامی در دوران معاصر است.
رئیس جمهور تاکید کرد: عامه طباطبایی و ســخن از او در واقع سخن 
از یک فیلســوف، یک فقیه، یــک حکیم، یک ریاضیدان و یک مفســر 

عالیقدر قرآن کریم است.
رئیســی افزود: عامــه طباطبایی در جایگاهــی از قله قــرار دارد که 
نمی گوید بروید بلکه می گوید بیایید. او به جوامع بشری می گوید بیایید 

و به آنجایی که من عمل کردم و رسیدم و شما هم دست یابید.
رئیسی گفت: سخن از عامه طباطبایی ســخن از یک عالمی است که 
خود به مقصد رسیده است. تفاوت اســت بین مصلحانی که در جایگاه 
سیاقت قرار دارند که در عالم امروز بسیار هستند و انسان ها را دعوت به 
صداقت و پاکی و امانت داری و انسان دوســتی می کنند لکن آنها فقط 
دعوت می کنند، ولی انســان هایی مانند عامه هستند که خود در قله 
قرار دارند و انســان ها را دعوت می کنند که بیایید و با صفات برجسته 

انسانی به انسان قرآن برسید.

وی تاکید کرد: برای پویندگان این راه توجه به شخصیت عامه می تواند 
بسیار راهگشا باشد. شخصیتی که در نگاهش به هستی به انسان و همه 

آنچه که امروز مورد بحث است یک نگاه کاماً توحیدی دارد.
رئیس جمهور متذکر شــد: ســنگ زیربنای اندیشــه عامــه در نگاه 
فلسفی، فقهی، عرفانی، کامی و سیره عملی و شخصی او همین جمله 
معروفی اســت که امام بزرگ وارمان دارند که فرمودنــد، عالم محضر 
خداست.رئیسی اظهار داشت: نشان ســخنان عامه را چه در ۲۰ جلد 
مجموعه المیــزان و چه در کتاب های دیگر اینگونه اســت. در مواجهه 
فلســفه الهی با فلســفه غربی آنچه که عامه انجام داد اصول فلسفه و 
روش رئالیسم بود که در ۱۴ مقاله صورت گرفت و در این مواجهه بحثی 

عامه دارد مبارزه با الحاد و توجه به فلسفه الهی است.
حجت الاســام رئیسی خاطر نشان ســاخت: آنچه که عامه تعریف از 
انسان دارد نه آن تعریفی معروف منطقی است که انسان ها حیوان ناطق 
هستند.رئیسی اذعان داشــت: در نگاه عامه طباطبایی نطق را فصل 
الفصول انسان نمی داند و تعریف او از انســان آن است که انسان حیات 
خدایی باید داشته باشد. انسان موجودی است که دارای حیات است اما 

از تعلق بهره مند است.
وی بیان داشت: روز فلسفه برای پرداختن به فلســفه و نقشه آن بسیار 
اهمیت دارد به روز بسنده کرد و باید در طول سال و در همه مراکز علمی 

و پژوهشی باید به مسئله فلسفه و نقش آن پرداخت.

قالیباف در صحن مجلس:
حقوقبازنشستگان۹۰درصدشاغلانمیشود

رئیس مجلس شورای اســامی گفت: این موضوع بین دولت و مجلس 
شورای اســامی قطعی شده اســت که حقوق بازنشستگان ۹۰ درصد 

حقوق شاغان باشد.
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی مجلس شورای اسامی و در جریان 
بررسی بند مربوط به متناسب سازی حقوق بازنشستگان، اظهار داشت: 
این موضوع بین دولت و مجلس شورای اســامی قطعی شده است که 

حقوق بازنشستگان ۹۰ درصد حقوق شاغان باشد.
وی بیان کــرد: تقاضای دولت ایــن بود که این کار در طول پنج ســال 
اجرایی شــود و اولویت در سال اول بیشــتر برای افراد ضعیف تر باشد، 
اما اعضای کمیســیون تلفیق مجلس تصویب کردند که این موضوع در 

طول سه سال اجرایی شود.

مخالفتمجلسبااستعفاینادران
رئیس مجلس شورای اســامی با اشاره به بررســی تقاضای استعفای 
الیاس نادران در جلســه غیرعلنی گفت: بیش از ۹۰ درصد نمایندگان 
مجلس شورای اسامی با استعفای آقای نادران مخالفت کردند و ما در 

ادامه راه نیز در خدمت ایشان خواهیم بود.
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی مجلس شورای اسامی )پس از پایان 
یافتن جلسه غیرعلنی که به منظور بررســی تقاضای استعفای نادران 
تشکیل شــده بود(، بیان کرد: از آنجا که بررســی درخواست استعفای 
دکتر نادران در دستور کار مجلس بود عده ای از نمایندگان درخواست 
دادند تا در جلســه غیرعلنی مورد بررسی قرار بگیرد این لحظه که بنده 
در خدمت شما هستم این جلســه به پایان رسیده است، آقای نادران به 
مدت ۳۰ دقیقه مطالب خود را مطرح کردند هــم از نقاط قوت و هم از 
اشکالات و نقاط ضعف مجلس شورای اسامی گفتند سپس پنج نفر از 

نمایندگان مخالف صحبت کردند.
وی در ادامه اظهار کرد: در نهایت پــس از رای گیری بیش از ۹۰ درصد 
نمایندگان مجلس شورای اسامی با اســتعفای آقای نادران مخالفت 
کردند و خوشــحال هســتیم که از این پس در خدمت این برادر عزیز 
خواهیم بود. ایشان از چهره های عالم و با تجربه مجلس در حوزه اقتصاد 

بوده که ما به ایشان نیازمند هستیم.

ارائهبودجه۱۴۰۳بهبعدازتصویببرنامههفتم
موکولشد

سخنگوی دولت گفت: با درخواســت مجلس ارائه سند لایحه بودجه 
۱۴۰۳ به بعد از تصویب برنامه هفتم موکول شد.

علی بهادری جهرمی در اظهاراتی اعام کرد: لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
که از سوی دولت نهایی شده و قرار بود با حضور رئیس جمهوری تقدیم 
مجلس شورای اسامی شود، با درخواست هیات رئیسه محترم مجلس 
شورای اســامی و با توجه به عدم بررســی بخش نهایی برنامه هفتم 
توسعه، به جلســه بعد از اتمام بررســی برنامه هفتم توسعه در صحن 

علنی مجلس شورای اسامی موکول شد.

تریبون

وزیر راه و شهرســازی از برگزاری ســومین کمیسیون 
مشــترک همکاری های اقتصادی ایــران و امارات در 
هفته های آینده در جهت توســعه روابط دو کشور خبر 
داد و گفت: امارات ســومین مقصد صــادرات کالاهای 
ایرانی است. مهرداد بذرپاش به عنوان رئیس کمیسیون 
مشــترک همکاری های اقتصادی جمهوری اسامی 
ایران و امارات متحده عربی در دیدار با »ســیف محمد 
الزعابی« ســفیر این کشــور در تهران، اظهار کرد: دو 
کشــور با برخورداری از اشــتراکات فرهنگی و دینی و 

قرار گرفتن در منطقه ای بسیار مهم و حیاتی 
می توانند نقش مهمی در معادلات منطقه ای 
داشته باشــند.وی که در مراســم روز ملی 
امارات متحده عربی سخن می گفت به سفیر 
این کشور در تهران، گفت: خوشبختانه روابط 
دو کشور در دو ســال اخیر به شکل ملموسی 
در تمام حوزه های سیاسی، اقتصادی، تجاری 

و گردشگری رو به توســعه بوده و امیدواریم این روند با 
سرعت و شتاب بیشتری در سال های آینده ادامه یابد.

وزیر راه و شهرســازی افزود: دولت سیزدهم 
در چارچوب توسعه روابط با همسایگان توجه 
ویژه ای به توسعه مناســبات با دولت و کشور 
امارات متحده عربی دارد و بر این باور اســت 
که همکاری دو کشــور عاوه بر تأمین منافع 
ملی و متقابل دو کشور می تواند آثار و برکات 
بســیاری برای ثبــات و امنیت کشــورهای 
منطقه و توســعه و افزایش رفاه مردم این کشورها را به 
ارمغان آورد.رئیس کمیسیون مشترک همکاری های 

اقتصادی ایــران و امارات متحده عربــی اعام کرد: بر 
اســاس آمار گمرک جمهوری اســامی ایران در سال 
گذشته امارات سومین مقصد صادرات کالاهای ایرانی 
بوده و در عین حال رتبه نخســت را در بین کشورهای 
صادرکننده کالا به ایران کســب کرده اســت.مجموع 
مبادلات تجاری دو کشــور در سال گذشته ۳۴ میلیارد 
دلار بوده اســت و امیدواریم با توجه بــه ظرفیت های 
موجود دو کشــور زمینه را برای سرمایه گذاری متقابل 

در حوزه های مختلف فراهم کرده است.

وزیر

هادی رضایی  رییس ســتاد کل نیروهای 
مسلح گفت: پیشرفت کشور به برکت وجود 
امنیت پایدار اســت و این امنیت در ســایه 
اســتقرار و عملیات شــبانه روزی نیروهای 

مسلح امکان پذیر شده است.
ســردار سرلشــکر محمد باقــری رییس 
ســتاد کل نیروهــای مســلح در جریان 
بازدیــد از تیــپ ۳۸ ذوالفقــار نیــروی 
زمینی ســپاه در کرمان با گرامیداشــت 
یــاد و خاطره شــهدا و آرزوی ســامتی 
برای جانبازان و ایثارگران و تبریک هفته 
بســیج به ملت ایران و مردم شــهیدپرور 
کرمان و بســیجیان و رزمنــدگان حاضر 
در میــدان اظهار داشــت: بســیج نهال 
ارزشــمندی اســت که امام راحل غرس 

کرد.
سرلشــکر باقری افــزود: امروز ایــن نهال 
به درخت قدرتمندی تبدیل شــده اســت 
که ریشــه در دل تک تــک مــردم دارد و 

میــوه و شــاخه های آن در همــه حرکات 
مردم ایــران نمایان اســت.رییس ســتاد 
کل نیروهای مســلح در ادامه بــه عملیات 
غافلگیرانه طوفان الاقصی از سوی نیروهای 
مقاومت فلســطین و اقدامات جنایتکارانه 
صهیونیست ها در غزه اشــاره و عنوان کرد: 
جنایات رژیم صهیونیستی در غزه قهرمان 
و فلســطین را محکــوم می کنیــم و اعام 
می داریم که کشــتن مردم بی گناه نشــانه 

پیروزی صهیونیست ها نخواهد بود.
وی اضافه کــرد: ادامــه ایــن جنایات در 
فلســطین موجب آشــکار شــدن ماهیت 
واقعی صهیونیســت ها و همچنین آمریکا 
و اروپا و همــه حامیان صهیونیســت های 
کودک کــش خواهــد بــود و بــا توجه به 
انسجام موجود در جبهه مقاومت، پیروزی 

فلسطین نزدیک است.
ســردار باقری در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: آنچــه امروز در میــدان نیروی 

زمینی تیــپ ۳۸ ذوالفقــار دیدیم، حضور 
ارزشــمند و پا به کاری یگان های نیروهای 
زمینی در ابعاد مختلف سپاه و سپاه استانی 
کرمان اســت که البته این بخش کوچکی از 

توانمندی نیروهای مسلح قهرمان ماست.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح خاطرنشان 
کرد: اگر امروز حرکت، پیشرفت و تحول در 
کشــور داریم به برکت وجود امنیت پایدار 

است و این امنیت در سایه استقرار و عملیات 
شــبانه روزی نیروهای مســلح امکان پذیر 
شــده اســت.وی تصریح کــرد: زمانی که 
دشمنان ما در صحنه هایی مانند فلسطین 
هســتند که هیچ عاملی حتی حقوق بشــر 
دروغین آن ها مانع ظلم شان نمی شود، اگر 
نیروهای مســلح ما ذره ای کوتاهی یا غفلت 
کنند در مقابل، دشــمنان بــرای چکاندن 

ماشه ها به هیچ وجه کوتاهی نمی کنند.
سرلشــکر باقــری افــزود: بنابرایــن اگر 
بازدارندگــی پایدار در کشــور مــا وجود 
دارد به برکت حضور و ایســتادگی یکایک 
پاسداران، ارتشیان، انتظامی و بسیجیان و 
با به کارگیری آخرین دســتاوردهای علمی 
و تجهیزات به روز و کارآمــد و فناوری های 

نوین به دست جوانان این کشور است.
رییس ســتاد کل نیروهای مســلح گفت: 
اهمیت نیروهای مسلح در این گونه حوادث 
که در جهــان و منطقــه اتفــاق می افتد، 

آشکار می شود و نشان می دهد ما به عنوان 
نیروهای مسلح، مســؤولیت دفاع و امنیت 
این کشــور را بر عهده داریم که مسؤولیتی 

سنگین و حیاتی بر عهده ماست.
وی اظهار داشــت: ثانیه ای نباید غفلت کرد 
و با تدبیر، هوشــیاری، طرح ریزی، اشراف 
اطاعاتی، آمــوزش، رزمایش، میدان داری 
دائمی باید فضای کشــور را آرام و مطمئن 
برای بسترســازی تمــام امور کشــور قرار 

دهیم.
ســردار باقری خاطرنشــان کزد: به برکت 
خون شهدا و ایثارگری ها از گذشته تاکنون 
و پایمردی شــما رزمندگان عزیز توسعه و 

پیشرفت ادامه خواهد داشت.
رییس ســتاد کل نیروهای مسلح در پایان 
ســخنان خود گفت: حرکــت و فعالیت در 
نیروهای مســلح مهمتریــن مأموریت در 
سطح کشور اســت و تمام مأمویت ها منوط 

به امنیت و دفاع پایدار است.

وزیرراهوشهرسازیاعلامکرد؛اماراتسومینمقصدکالاهایایرانی

 زهرا علیدادی  در شــرایطی که مصوبه 
مجلس برای تعیین سن بازنشستگی واضح 
است و نمایندگان هم درباره آن روشن گری 
کرده انــد، اما همچنان شــبهات و ابهامات 

زیادی درباره این مصوبه مطرح می شود.
 مجلس شورای اســامی در جریان بررسی 
لایحه برنامه هفتم توســعه با هدف کاهش 
ناترازی صندوق های بازنشســتگی، ســن 
بازنشســتگی را برای گروه هــای مختلف 
تعیین کــرد که ایــن مصوبــه در صورت 
تأیید شــورای نگهبان قابلیت اجرایی پیدا 

می کند.
محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق 
لایحه برنامــه هفتم توســعه در گفت وگو 
با خبرنگار مهر، با اشــاره به مصوبه مجلس 
درباره تعیین سن بازنشستگی اظهار داشت: 
»صندوق های بازنشستگی ما دچار ناترازی 
بسیار شدید هستند. دولت در لایحه برنامه 
هفتم پیشنهاد افزایش سن بازنشستگی را 
ارائه کرد که ما تغییراتی در این پیشــنهاد 
دولت اعمــال کردیم. دولــت آورده بود که 
به ازای هر ســال خدمت، چهار ماه به سن 
بازنشســتگی اضافه شــود، اما ما آن را بین 

گروه های مختلف تقسیم کردیم.«
وی با اشــاره به جزئیات مصوبــه مجلس، 
توضیــح داد: »افرادی که ۲۸ تا ۳۰ ســال 
سابقه خدمت دارند، به سنوات اشتغال آنها 
برای بازنشســتگی اضافه نمی شود و هیچ 
تغییری درباره آنان اتفــاق نمی افتد. برای 
کســانی که ۲۵ تا ۲۸ سال ســابقه خدمت 
دارند به سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال 
تا زمان بازنشســتگی دو ماه اضافه می شود. 
افرادی که ۲۰ تا ۲۵ ســال ســابقه خدمت 
دارند، به ســنوات اشــتغال آنان به ازای هر 
ســال تا زمان بازنشستگی ســه ماه اضافه 
خواهد شد. عاوه بر این، بیمه پردازانی که 
مطابق قوانین ۱۰ تا ۲۰ سال سابقه خدمت 
دارند به ســنوات اشــتغال آنان به ازای هر 
سال تا زمان بازنشســتگی چهار ماه اضافه 
می شــود. افرادی هم که تا ۱۰ سال سابقه 
خدمت دارند، به ســنوات اشــتغال آنان به 
ازای هر ســال تا زمان بازنشستگی پنج ماه 

اضافه می شود.«

پیشنهاد دولت درباره سن 
بازنشستگی

طبق گفتــه محمد رشــیدی، عضو هیئت 
رئیسه مجلس شــورای اسامی کمیسیون 
تلفیق پیشــنهاد دولت مبنی بــر افزایش 
ســن بازنشســتگی را اصــاح و آن را بــه 
صورت پلکانی تصویــب کرد، به گونه ای که 
فردی که به تازگی مشــغول کار شده باید 
برای بازنشستگی ۳۵ ســال سابقه خدمت 
داشــته باشــد اما مدت زمان خدمت برای 
بازنشســتگی فردی که اکنون ۲۰ ســال 

سابقه دارد، کمتر از ۳۵ سال است«

سازوکار مجلس برای بازنشستگی 
پیش از موعد

محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق 
لایحه برنامه هفتم توسعه بر این نکته تاکید 

کرد که بر اساس مصوبه مجلس، افرادی که 
مایل به بازنشستگی زودتر از موعد هستند، 

می توانند اعام بازنشستگی کنند.
با وجود ایــن، از زمانی که ایــن مصوبه در 
مجلس به تصویب رســیده است، شبهات 
و ابهامات زیادی درباره ســن بازنشستگی 
مطرح شده، به طوری که روز گذشته متنی 
یکسان به صورت ناگهانی در تعداد زیادی از 
کانال های خبری منتشر شد که در آن ادعا 
شده بود سن بازنشستگی در ایران ۱۲ سال 
افزایش یافته اســت، در حالی که این ادعا 
درست نیست و بر اســاس مصوبه مجلس، 
میزان افزایش سنوات خدمت پلکانی است 
و بیشــتر افراد در حد چند ماه به ســنوات 
خدمت شــان اضافه می شود و از سوی دیگر 
افرادی که به تازگی شــروع به کار کنند، به 
میزان سنوات خدمت آن ها حداکثر ۵ سال 

اضافه می شود.

روشنگری قالیباف درباره مصوبه 
»افزایش سن بازنشستگی«

آنقــدر در کانال هــای خبری دربــاره این 
مصوبه مجلــس حرف های ضــد و نقیض 
مطرح شــد که رئیس مجلس نسبت به آن 
واکنش نشان داد و در جلســه علنی نوبت 
عصر روز یکشــنبه )۲۸ آبــان ماه( مجلس 
شورای اسامی، گفت: »از آنجا که مطالبی 
پیرامون مصوبه افزایش ســن بازنشستگی 
مطرح و برداشــت های متعددی از آن شده 
است، بنده این را روشــن عرض می کنم که 
شائبه ای ایجاد نشود.«قالیباف توضیح داد: 
»بر اســاس مصوبه مجلس، سقف سنوات 
خدمت حداکثر ۳۵ ســال تعیین شــد و از 
سوی دیگر سقف ســن بازنشستگی برای 
آقایان ۶۲ ســال و برای خانم ها ۵۵ ســال 
تعیین شد. تاکید می کنم که سقف سنوات 
خدمت برای کارمندان حداکثر ۳۵ ســال 
اســت و تحلیل های مختلفی کــه پیرامون 
این مصوبه مطرح می شود، صحیح نیست.«

رئیس مجلس شــورای اســامی تصریح 
کرد: »برای خانم ها نیز ســن بازنشستگی 

۵۵ ســال بوده و حداکثر ســنوات خدمتی 
۳۰ سال است. این بحث کاماً شفاف است و 
نقل قول های دیگری که پیرامون آن مطرح 

می شود، صحت ندارد.«

سن بازنشستگی بانوان تغییر 
نکرده است

احمد راســتینه، عضو کمیســیون تلفیق 
لایحه برنامه هفتم توســعه  درباره مصوبه 
تعیین سن بازنشستگی، می گوید: »با توجه 
به اینکه ناترازی ســنگینی در صندوق های 
بازنشستگی داریم و از سوی دیگر ضرورت 
همسان سازی حقوق بازنشستگان به دلیل 
شرایط سخت معیشــتی آنان حیاتی است، 
در لایحه برنامه هفتم توســعه دو حکم در 
کنار هــم درباره بازنشســتگان مورد توجه 
قرار گرفت. حکم اول درباره همسان سازی 
حقوق بازنشستگان اســت، به گونه ای که 
دولت مکلف شــد در سه ســال اول اجرای 
قانون برنامه هفتم توسعه همسان سازی را 
اجرایی کند، به این شکل که در سال اجرای 
این قانون ۴۰ درصد و در ســال دوم و سوم 
هم هر کــدام ۳۰ درصد متناسب ســازی 
حقوق بازنشســتگان تا ۹۰ درصد شــاغل 

همتراز اجرایی شود.«
وی ادامه داد: »همچنین در مصوبه دیگری 
بحث ترمیم صندوق های بازنشستگی مورد 
توجه قرار گرفت و بر اساس مصوبه مجلس، 
همه افرادی که الان شاغل هستند و در سن 
۲۸ و ۲۹ و ۳۰ خدمت خود هســتند اضافه 
سن خدمت یا سن بازنشســتگی نخواهند 
داشــت و برای کســانی که ۲۵ تا ۲۸ سال 
سابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنان 
به ازای هر ســال تا زمان بازنشستگی دو ماه 
اضافه می شود و ســایر افراد هم در مصوبه 

مجلس مشخص شده است.«
نماینده مردم شــهرکرد در مجلس شورای 
اســامی تصریح کــرد: »بر این اســاس، 
سرجمع افزایش سن بازنشستگی حداکثر 
۶۲ ســال اســت، به این معنا که اگر فردی 
به ۶۲ سال سن رســید بازنشسته می شود. 

همچنین اگر فردی به ۳۵ ســال ســنوات 
خدمت رسید اما ۵۷ ســاله بود، بازنشسته 
می شــود. البته درباره خانم ها هیچ تغییری 
در سن بازنشستگی آنان ایجاد نشده است و 
آنان با ۳۰ سال خدمت یا رسیدن به ۵۵ سال 
سن می توانند بازنشســته شوند. هر تفسیر 
دیگری که از مصوبه مجلس شورای اسامی 
مطرح می شود، درست نیست و چندین بار 
رئیس مجلس شورای اســامی هم در این 

زمینه توضیحات روشن داده است.«
عضو کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
توســعه اظهار داشــت: »نکتــه مهم دیگر 
درباره مصوبه مجلس آن اســت که ماک 
محاسبه حقوق بازنشســتگی دو سال آخر 
خدمت افــراد اســت. در واقــع، زمانی که 
همسان ســازی حقوق را انجــام می دهیم، 
فردی که یک یا دو ســال بیشتر از ۳۰ سال 
می ماند و بــه خدمت خــود ادامه می دهد، 
از آنجایی که دو ســال آخــر خدمت ماک 
محاســبه ســنوات یا حقوق بازنشستگی 
اســت، عماً در حقوق بازنشستگی آن فرد 
افزایش خوبی را شاهد خواهیم بود و به نفع 
آن فرد است. در نگاه اول ممکن است فردی 
بگوید که با تغییراتی که در سن بازنشستگی 
اتفاق افتاده اســت، باید چند ماه بیشــتر 
خدمت کند، امــا باید به ایــن موضوع هم 
توجه کند که این کار روی محاســبه حقوق 
بازنشســتگی افراد تأثیر مثبتی دارد. از این 
طریق هم به صندوق های بازنشستگی برای 
رفع مشــکل ناترازی کمک می شود و هم به 
بازنشستگان از این طریق کمک خواهد شد 
و در تعیین میزان حقوق بازنشســتگی آنان 

اثر مثبت دارد.«

هجمه انتخاباتی به مصوبه 
بازنشستگی

همچنیــن علــی جــدی، نایــب رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسامی در گفت وگو با خبرنگار مهر، با انتقاد 
از ادعاهای خاف واقعــی که درباره مصوبه 
مجلس بــرای تعیین ســن بازنشســتگی 

مطرح می شــود، گفت: »معتقــدم برخی 
افــراد و گروه ها نگاه انتخاباتــی و تبلیغاتی 
به مصوبات مجلــس دارنــد و می خواهند 

مجلس یازدهم را تخریب کنند.«
وی توضیح داد: »در مصوبــه مجلس برای 
تعیین ســن بازنشســتگی آمده که اگر هر 
فردی متقاضی شــود تا زودتر از موعد یا با 
۳۰ ســال خدمت بازنشســته شــود، هیچ 
مشکلی ندارد. از سوی دیگر افرادی که با ۳۰ 
سال خدمت بازنشسته شوند، سنوات آنان 
کامل و مشکلی برای بازنشستگی نخواهند 
داشــت. نکته بعدی آن است که سقف سن 
بازنشســتگی ۶۲ ســال و ســقف سنوات 
خدمت نیز ۳۵ ســال اســت و دیگر نباید 
کســی دنبال حاشیه ســازی برای مجلس 

باشد و مصوبه را طور دیگری تفسیر کند.«
نماینده مردم شــیروان در مجلس شورای 
اســامی گفت: »عده ای به هــر بهانه ای به 
دنبال تخریــب مجلس یازدهم هســتند، 
اما ما این اطمینــان را به مردم می دهیم که 
دغدغه های آنــان را در مصوبــه خود مورد 
توجه قرار دادیم و اگر کســی بخواهد با ۳۰ 
سال خدمت بازنشســته شود، می تواند این 
کار را کند و مانعی برای بازنشســتگی افراد 

بعد از ۳۰ سال خدمت وجود ندارد.«
به هر صــورت، این مصوبه هــم مانند دیگر 
مصوبات مجلس شورای اسامی در صورتی 
لازم الاجراست که از سوی شورای نگهبان 
به تأییــد برســد و باید منتظر مانــد و دید 
اعضای شــورای نگهبان این مصوبه را رد یا 

تأیید می کنند.

امید به زندگی افزایش یافته است
مهدی طغیانی، ســخنگوی کمیســیون 
اقتصــادی مجلس شــورای اســامی نیز 
در ایــن زمینه گفتــه اســت: از زمانی که 
محاســبات قانون بازنشستگی کشور انجام 
شــده و صندوق هایی چون صندوق تأمین 
اجتماعی و صندوق بازنشســتگی کشوری 
تشکیل شده اند، نزدیک ۵۰ سال می گذرد 
و در این مدت امید به زندگی بالا رفته است. 
زمانی که این قانون تصویب شــده، امید به 
زندگی، مبنای ۳۰ ســال خدمت و سنوات 
۳۰ ساله و ســقف ســنی آقایان و خانم ها 
همگی بر اســاس وضعیتی بوده که در دهه 
۵۰ با آن مواجه بودیم و اکنــون با توجه به 
بهبود شــرایط بهداشــتی و طولانی شدن 
عمر امیــد به زندگی زن و مرد به ۷۷ ســال 
رسیده اســت که این رقم در دهه ۵۰، ۵۵ 
ســال بود و این نشــان دهنده افزایش این 

شاخص است.
وی افزود: نرخ جایگزینی در صندوق تأمین 
اجتماعی به ۴.۵ رســیده و نرخ جایگزینی 
صندوق بازنشستگی کشوری ۰.۶۵ درصد 
شده و این در حالی است که در کل دنیا زیر 
نــرخ جایگزینی ۶ به معنای بحران اســت. 
بســیاری از کشــورها که وضعیت شان در 
بهره وری صندوق ها از ما بهتر نیز هســت، 
مجبور شــده اند اصاحاتی اعمــال کنند و 
متناسب با بهبود شــاخص امید به زندگی، 

قوانین بازنشستگی خود را اصاح کرده اند.
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هشداردربارهآیندهفروشی
سید عباس حسینی موضوع خروج فولاد و ســیمان از بورس کالا و 
عرضه ی خاص ایــن دو کالا با هدف رونق طرح ملی مســکن در حالی 
مطرح شــده اســت که پیش از این اقتصاد ایران طعــم تلخ امضاهای 
طایی و بحــران توزیع کالای دو نرخی و رانت موجــود در این حوزه را 

چشیده است .
پس از آن که وزیر راه و شهرسازی گایه هایی را در خصوص قیمت فولاد 
و سیمان مطرح کرد، طرح هایی در این خصوص مطرح شد که گوشزد 

کردن خطرات آن بر عهده ی اهل فن و کارشناسان است.
چند روز قبل بود که رئیس صندوق ملی مســکن با طرح ایده ی عرضه 
فولاد و ســیمان در تالار اختصاصی توضیح داد: اعام ساز و کار تعیین 
قیمت این محصولات در تــالار مذکور بدون رقابــت خواهد بود و تنها 

خریدار این تالار صندوق ملی مسکن است.
موافقان این طرح بر این اعتقادند که با توجه به کاهش سهم مسکن در 
پروژه ملی مسکن، سهم فولاد و ســیمان افزایش خواهد یافت. این در 
حالی اســت که اجرای چنین طرحی آزمودن دوباره ی خطاهایی است 
که پیش از این آزموده شده اســت.نگارنده به لحاظ سابقه ی مدیریت 
بر یکی از مهمترین شــرکت های ســیمانی و حضور در صنعت فولاد، 

خطرات اتخاذ چنین تصمیمی را برای این دو صنعت محتمل می داند.
بی تردید مسکن یکی از مهمترین اقام سبد خانوار در ایران است و لازم 
است دولت نسبت به فراهم کردن بســتر مناسب برای ساخت مسکن 
در کشور اقدام نماید اما در این راســتا ایجاد بحران برای صنعت فولاد و 

سیمان با آدرس غلط رونق ساخت وساز موضوعی قابل بررسی است.
نکته مهم و قابل توجه این اســت که در این راســتا از میان انبوه عوامل 
دخیل در تولید شــامل زمین، دســتمزد، مجوزها، بیمه، مالیات و ...، 
دقیقا دست بر عاملی گذاشته شده که به واسطه سهم اندکش از قیمت 
نهایی و حتی قیمت ساخت، افزایش یا کاهش بهای آن، عما اثر قیمتی 
چندانی بر این چرخه نخواهد داشــت. در این میان کســانی که مدعی 
هستند با کاهش هزینه ی تمام شده ی مسکن، ســهم فولاد و سیمان 
در ساخت وساز افزایش خواهد یافت لازم است توضیحات دقیق و فنی 

خود را در این عرصه ارائه کنند.
به نظر می رسد ایده ی راه اندازی تالار اختصاصی سیمان و فولاد ، حتی 
با ادعای فروش شفاف با ســازوکار مشــخص؛ به فروش این دو کالای 
استراتژیک به قیمت دستوری محدود شود که چنین اتفاقی بی تردید 
زیان هنگفت ســهامداران در مرحله ی اول و زیــان بزرگ تر اقتصاد از 

محل تحلیل این دو صنعت، در وهله ی دوم را در پی خواهد داشت.
کلید خوردن پروسه ی صدور مجوزهای رانت زا سرآغاز دوباره ای است 
بر فساد گســترده ای که می تواند حیات این دو صنعت را در ایران نشانه 
رود .کافی اســت در اخبار کمی دقیق شــوید تا ببینید رانت ها در ابعاد 
کوچک و بزرگ چگونه اقتصاد ایران را نشانه می روند.در همین چند روز 
دســتگیری دو نفر که اقدام به خرید نان در حجم گسترده می کردند، 
نشان از آن دارد که چگونه حتی یارانه  برای یک قرص نان به وسوسه ای 

بزرگ تبدیل می شود تا فسادی گسترده ایجاد شود .
شــاید دریافت نظرات از اهل فن و کارشناســان بتواند آغازی باشد بر 
پایان بررسی دوباره ی طرح های فسادزا. در روزهای اخیر وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در ســخنانی صنعت خودرو را مورد نقد قرار داد و تاکید 
کرد قرار است دیگر رانتی به این صنعت تعلق نگیرد.حال چگونه است 
که طرح هایی که حامل رانت های بزرگ هســتند در این فضا مطرح و 

بررسی می شود؟
آنچه مسلم اســت این که آزموده را آزمودن خطاســت. هیچ صنعتی 
نتوانسته است از محل سوبسید و یارانه و ویرانی صنعتی دیگر پا بگیرد. 
توزیع خارج از سیســتم فولاد و ســیمان با هدف راه اندازی مسکن در 
بلندمدت خود تهدیدی برای صنعت ساخت وساز و پروژه های عمرانی 
خواهد بود چرا که با تضعیف این دو صنعت، در آینده ایران با مشکات 
تولید مواجه شــده و هم در بخــش پروژه های عمرانــی و هم دربخش 
ساخت و ساز کمبودی جدی گریبان کشور را خواهد رفت. این اما تنها 
اتفاق تلخ پیش رو نیست. صنعت فولاد صنعتی است که قابلیت بالایی 
در ایجاد درآمدهای ارزی برای کشور دارد و اهمیت این درآمدزایی نیز 
در دوره ی جولان تحریم های ظالمانه علیه ایران بر هیچ سیاستگذاری 
پوشــیده نیســت. ضربه به صنعت فولاد در نهایت ضربه به درآمدهای 

صادراتی کشور است و باید در این مسیر هوشیارانه عمل کرد.
شاید به بیان ساده بتوان این گونه گفت که توزیع خارج از سیستم فولاد 
و سیمان آینده فروشی است. سنگ ریزهای که امروز رها می شود فردا 
بهمنی بزرگ خواهد شــد و بخش مولد اقتصاد ایــران را در خود دفن 

می کند . این یک هشدار جدی و ضروری است.

معاون سازمان توسعه تجارت اعلام کرد
امضایتفاهمنامهتجارتآزادبااوراسیا

درماههایآینده
معاون ارتقای کســب و کارهای بین المللی ســازمان توسعه تجارت با 
اشــاره به ظرفیت تجارت۳۰ میلیارد دلاری ایران با اوراسیا، گفت: در 
حال حاضر ایران و اوراســیا در مورد متن و لیســت کالاها برای تجارت 
آزاد به تفاهم رسیدند و به زودی در روسیه، پنج کشور و ایران تفاهم نامه 
تجارت آزاد را امضا می کنند و در صورت تصویب در مجلس از سال بعد 

اجرا خواهد شد.
 محمدصادق قنادزاده در نشســت خبری دومین نمایشگاه اختصاصی 
اوراسیا، اظهار کرد: بر اســاس این توافق ۸۷ درصد کالاها با تعرفه صفر 
بین ایران و اوراسیا مبادله خواهد شــد. اما همیشه در موافقت نامه های 
تجارت آزاد یک لیســت منفی هم هســت. در این موافقت نامه هم ۱۳ 
درصد کالاهای ما یا در لیست ممنوعیت واردات است یا تعرفه واردات 
آن ها صفر نخواهد بود که از جمله این کالاها می توان به خودرو، صنایع 

نساجی، محصولات کشاورزی و بخشی از لوازم خانگی اشاره کرد.
به گفته وی اتحادیه اقتصادی اوراســیا شــامل پنج کشــور روســیه، 
باروس، قزاقســتان، قرقیزستان و ارمنستان اســت که از سال ۲۰۱۵ 
به طور رسمی شکل گرفته و پیمان های درون منطقه ای دارند. واردات 
ســالانه اعضای این اتحادیه در مجموع بیش از ۳۸۰ میلیارد دلار است 

که نشان می هد ظرفیت بزرگی برای همکاری با ایران هستند.

افزایش10دلاریقیمتطلادرمعاملات
قیمت طا با کاهــش ارزش دلار و ســوددهی اوراق قرضه خزانه داری 

آمریکا ۱۰ دلار و ۷۶ سنت افزایش یافت.
 با کاهش ارزش دلار و سوددهی اوراق قرضه خزانه داری آمریکا، قیمت 
طا در معامات افزایش یافت.از طرفی ســرمایه گذاران منتظر انتشار 
نتیجه آخرین جلســه نشســت فدرال رزرو و راهنمایی بیشتر در مورد 
چشم انداز نرخ بهره هستند. هر اونس طا با ۱۰ دلار و ۷۶ سنت افزایش 

۱۹۸۸.۸۳ دلار فروخته شد.
ادوارد میــر، تحلیلگر بــازار طا در ایــن رابطه گفــت: »ارزش دلار و 
سوددهی اوراق قرضه خزانه داری آمریکا کاهشی است. تقاضا از سوی 
بانک های مرکزی تقریبا بالاســت. تمامی این موارد، عامل افزایشــی 

برای قیمت طاست.«
از آنجا که ســرمایه گذاران انتظــار دارند نرخ بهره آمریکا ســال آینده 
کاهش یابد، ارزش دلار به کمترین رقم بیش از ۲ ماه و نیم اخیر رسید. 

کاهش ارزش دلار، طا را برای مالکان سایر ارزها گران تر می سازد.
سوددهی اوراق قرضه خزانه داری آمریکا هفته گذشته به کمترین رقم 

۲ ماه گذشته رسید.

یادداشت

بازار

خریدار  ســخنگوی اقتصــادی دولت 
اعام کــرد: در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ 
رشــد حقوق کارکنان دولــت ۱۸ درصد و 
بازنشستگان ۲۰ درصد نســبت به امسال 

پیشنهاد شده است.
احسان خاندوزی در نشست خبری هفتگی 
خود با ارائه توضیحاتی درباره کلیات لایحه 
بودجه ۱۴۰۳، اظهار کــرد: با توجه به اینکه 
هدف اصلــی دولت کنترل تورم اســت، در 
تدوین لایحــه بودجه ۱۴۰۳ تاش شــده 
ارقام درآمدی بودجــه به صورت واقع بینانه 
و قابل تحقق تنظیم شــود. در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ مجموع رشــد منابع بودجه عمومی 
دولت قریب به ۱۸ درصد نســبت به بودجه 

سال جاری است.
خاندوزی ادامــه داد: در هدف دوم به دنبال 
افزایش ســهم درآمدهای پایدار و کاهش 
سهم فروش نفت در بودجه بودیم. در بخش 
حقوق و دســتمزد نیز رشد حقوق کارکنان 
دولت ۱۸ درصد و بازنشســتگان ۲۰ درصد 

نسبت به امسال پیشنهاد شده است.
ســخنگوی اقتصادی دولت تاکیــد کرد: 
در مجموع بــا افزایش درآمدهــای پایدار 
و کاهش هزینه ها، کســری تــراز عملیاتی 
بودجه پیشــنهادی ســال آینده نسبت به 
ســال جاری از ۴۵۷ هزار میلیــارد به ۳۰۷ 

هزار میلیارد تومان کاهش پیدا کرده است.

پیشنهاد نفت 6۵ یورویی در لایحه 
بودجه سال آینده

وزیر اقتصاد با بیان اینکه در نظر داشتیم که 
منابع ارزی مورد نیاز برای واردات کالاهای 
اساسی تامین شــود، اظهار کرد: در لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ حــدود ۱۳.۶۵ میلیارد یورو 
بــرای واردات کالاهای اساســی و مصارف 
ارزی در نظر گرفته شــده است. محاسبات 
بودجه ۱۴۰۳ هم براســاس روزانه صادرات 
یک میلیون و ۳۵۰ هزار بشــکه نفت خام و 
میعانات با قیمت ۶۵ یورو برای هر بشکه در 

نظر گرفته شده است.
خاندوزی اظهــار کرد: حرکــت در جهت 
کیفیت مدیریت اقتصادی کشــور یکی از 
دغدغه های جدی رئیس جمهوری اســت 
تا جایی کــه در کنــار انضباط بخشــی به 
دولت، باید تاش کنیم بخش شرکت های 
دولتی هم در اقتصاد ایــران به ریل انضباط 
بازگردند. متاســفانه به دلیل وجودنداشتن 
شفافیت در بخش های شــرکتی دولت در 
ســال های طولانی گذشــته، بســیاری از 
ســوءمدیریت هایی که در دولت های قبل 

صورت می گرفت نــه در داخل وزارتخانه ها 
بلکه در ذیل شــرکت های دولتی که حکم 

حیاط خلوت داشت، انجام می شد.
سخنگوی اقتصادی دولت با تاکید بر اینکه 
جهت گیری اول در لایحــه بودجه انضباط 
مالی اســت، گفت: جهت گیــری دوم نیز 
افزایــش ســهم درآمدهای پایــدار دولت 
است؛ به نحوی که ســهم درآمدهای پایدار 
افزایش محسوسی نســبت به سال گذشته 
پیدا کرده و در مقابــل، درآمدهای دولت از 
محل صادرات نفت خام و میعانات در ســال 
۱۴۰۳ کمتر از عدد مصوب در بودجه سال 

۱۴۰۲ در نظر گرفته شده است.
خاندوزی افــزود: در مقابل ایــن درآمدها 
تاش شــده که هزینه های جاری و عمرانی 
هم به نحــوی مدیریت شــوند که کمترین 
ناترازی شــکل گیرد و بتوانیم با حدود ۱۸ 
درصد افزایش ضریب حقوق کارکنان و ۲۰ 
درصد افزایش ضریب حقوق بازنشستگان 
کشــور، ناترازی ها، کســری ها و تورم های 
محتمل برای سال آینده را کاهش دهیم تا 

مسیر مهار تورم ادامه یابد.
وزیر اقتصاد تاکید کــرد: مجموع این تدابیر 
موجب شده اســت که تراز عملیاتی منفی 
بودجه که در ســال جاری حدود ۴۵۰ هزار 
میلیارد تومــان در قانــون بودجه مصوب 
شــده بود، به ۳۰۸ هزار میلیارد تومان تراز 

عملیاتی منفی کاهش یابد.
وی با اشــاره به اقدامات دولت برای ایجاد 
شــفافیت مالی، اظهار کــرد: در خصوص 

بانک های دولتــی از مجموع ۱۲ بانکی که 
یا دولت سهامدار آن اســت یا در مدیریت 
آنها نقش ایفــا می کند، در ســال ۱۳۹۷ 
فقط یک بانک داشــتیم که ســود خالص 
شناسایی کرده بود و بقیه بانک های تحت 
مدیریت دولــت در عملکرد خــود زیان 
تولید می کردند. در ســال ۱۴۰۱ اما تمام 
بانک های تحت مدیریــت دولت بجز یک 
بانک ســودآور شــدند. امیدوارم آن یک 
بانک هم تا پایان امســال وارد سودآوری 

شود.
خانــدوزی ادامــه داد: زیــان خالص این 
بانک هــا در مجموع در ســال ۱۴۰۰ عدد 
۵۵۰۰ میلیــارد تومــان بود کــه در پایان 
۱۴۰۱ به حدود ۷۵ هزار میلیارد تومان سود 
خالص که نشان دهنده بهبود شاخص های 
عملکــردی، مدیریت منضبــط و کاهش 

هزینه های غیرضروری است.
وزیر اقتصــاد یادآور شــد: از مجموع ۲۸۹ 
شــرکت دولتی که امســال صــورت مالی 
آن ها منتشــر شده ۱۸۳ شــرکت افزایش 
سود داشتند، ۴۸ شرکت که تا سال ۱۴۰۰ 
زیان ده بودنــد از زیان دهی خارج شــدند 
و ۱۲۳ شــرکت از زیان انباشــته خود که 
سال های قبل افزایش می یافت یا به سمت 
کاهش حرکت کردند یا به صفر رسیدند و در 

آستانه سودآوری قرار دارند.
ســخنگوی اقتصادی دولت یادآور شــد: 
در میــان شــرکت های بخــش عمومی از 
۷۱۱ شــرکت که صورت مالی آن ها منتشر 

شده ۳۷۶ شرکت افزایش ســود داشتند، 
۷۰ شــرکت از ســال ۱۴۰۱ از زیان دهی 
خــارج شــدند و ۴۱۷ شــرکت از زیــان 
انباشته سال های قبل کاستند یا به مرحله 

سوددهی رسیدند.

برای اجرای طرح بنزین برای همه 
برنامه ای نداریم

وزیر اقتصاد در پاســخ به پرسشــی درباره 
علت توقف طرح »بنزین بــرای همه« پس 
از اجرای آزمایشــی در جزیره کیش، گفت: 
باتوجه به اینکه شــرکت های زیرمجموعه 
وزارت نفت که درگیر طرح هستند، در مورد 
شیوه های اجرا و توســعه و گسترش الگو در 
سایر نقاط کشــور ماحظاتی داشتند، این 
طرح متوقف شده است و در مراحل اصاح 
و تکمیل الگــو قرار دارد تا مجدد در ســتاد 
اقتصادی دولــت مطرح شــود؛ بنابراین تا 
امروز تصمیمی برای اجرایی  شــدن آن در 

کشور وجود ندارد.
خاندوزی در پاسخ به پرسشی درباره بسته 
حمایتی دولت برای بازار ســرمایه تا پایان 
ســال، اظهار کرد: تاش دولت این اســت 
هر اقدامی که ســبب کاهش نااطمینانی و 
افزایش پیش بینی پذیری می شــود انجام 
دهد تا شرکت ها و صنایع بورسی ما در ماه ها 
و ســال های آینده بهتر عمــل کنند. طرح 
سهام یار که سال گذشته در روزهای سخت 
بازار اجرا شد و آنقدر شرایط در ادامه مسیر 
بهبود یافت که بازپرداخــت مبالغ جبرانی 

طرح سهام یار انجام نشد.
وی ادامه داد: امســال هــم مصوبه ای برای 
نرخ خــوراک صنایع داشــتیم و از این پس 
هم اگر پیشــنهاداتی وجود داشــته باشد 
تا چه در قالب بودجه ۱۴۰۳ و چه ســنوات 
برنامه هفتــم، رونــق و پیش بینی پذیری 
صنایع شــاخص و بورسی کشــور بیش از 
پیش شود از آن حمایت می کنیم. بخشی از 
نااطمینانی های هفته های گذشته به دلیل 
مخاطرات شــرایط بین المللی و منطقه ای 
اســت که نه در ایران بلکه در ترکیه و دیگر 
کشــورهای منطقه هم طــی ۳۰ تا ۴۰ روز 
اخیر وجود داشته است و نوساناتی را در این 

بازار تجربه کرده اند.
ســخنگوی اقتصادی دولت با بیــان اینکه 
انتشــار صورت مالی شــرکت های دولتی 
رکورد می شــکند، گفت: در حــال دیدن 
ثمره صورت های مالی شــرکت های دولتی 
و بیرون آمــدن آن هــا از تاریکخانه اقتصاد 
هســتیم. امیدواریم تا پایان ســال رکورد 
بی ســابقه ۲۰۰۰ صورت مالی شرکت های 
دولتی و بخش عمومی کشــور را در کدال 

منتشر کنیم.

امسال 11 هزار خودرو وارد شده یا در 
آستانه واردات است

خاندوزی با اشــاره به اقدامات دولت برای 
تولید و واردات خودرو، گفــت: عدم تعادل 
تولیــد و نیاز مصرفی خودرو در ســال های 
گذشته تشدید و در ســال های پایانی دهه 
۹۰ بیشتر شده است. تاش دولت این است 
که متوســط تولید را به بالای یک میلیون 
خودرو در سال برســاند و امیدواریم امسال 

بیش از سال گذشته این امر محقق شود.  
وی افزود: در هفت ماهه سال جاری، تولید 
کل انواع خــودرو تا پایان مهرماه نســبت 
به هفت ماهه مشابه ســال قبل ۲۲ درصد 
افزایش داشــته و ۶۲۶ هزار دســتگاه انواع 
خودرو تولید شده اســت. خودروی سواری 
۱۹ درصــد، وانــت ۴۷ درصــد، کامیون، 
کامیونت و کِشــنده ها ۳۵ درصد در هفت 
ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل 
رشد داشته است. امیدواریم این ناترازی که 
به افزایش چشــمگیری قیمت ها در برخی 

خودروها منتهی شده، برطرف شود.
 خاندوزی یادآور شــد: از ابتدای ســال تا 
امروز ۱۱ هزار دســتگاه خودرو وارد شده یا 
در آستانه ورود به کشور است که مسیرهای 
تشــریفات قانونی را برای ترخیص گمرکی 

طی می کند.

 فروش نان به واحدهای صنفی رصد می شود

تخلفنانواییهازیرذرهبینهاینظارت
دولت سیزدهم برای ثبات نرخ نان و دسترسی  خریدار 
مردم به قوت ارزان قیمت با هوشمندســازی توزیع نان 
به دنبال جلوگیری از برخی تخلفــات و قاچاق آرد بوده، 
اما برخی نانوایی ها بــا عدم اســتفاده از کارتخوان های 
هوشــمند نان اقدام به احتکار آرد و نان و فروش آن برای 

خوراک دام می کنند.
نان به عنوان قوت اصلی مردم خط قرمز دولت سیزدهم 
به شمار می رود تا جایی که دولت در اردیبهشت ماه سال 
۱۴۰۱ طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان را کلید زد؛ 
به طوری که بر اســاس این طرح میــزان آرد تحویلی به 
نانوایی ها طبق عرضه تعداد نان محاســبه و ارایه شد، اما 

تغییری در نرخ نان مصرفی مردم رخ نداد.
پیش از آن به دلیــل پایین بودن نــرخ آرد، بخش قابل 
توجهی از آن به صورت قاچاق از کشــور خارج می شــد؛ 
بنابراین یکــی از مهم ترین اقدامات دولت در ۱.۵ ســال 
گذشته در پی آزادســازی نرخ آرد صف و صنعت، تاش 
در ثبات نرخ نان، ســاماندهی نانوایی های کشور با نصب 
کارتخوان های هوشــمند با هدف کاهش توزیع خارج از 
شــبکه، جلوگیری از قاچاق آرد و کاهــش ضایعات نان 

خشک برای برخی دامداری ها در کشور بوده است.
حال با این اقدام دولت، مصرف نان بهینه شده تا جایی که 
مردم مصرف روزانه خود را مدیریــت می کنند؛ بنابراین 
ضایعات نان و وجود نان خشــک کاهش یافته و یا دیگر 
در بازار موضوعی تحت عنوان نان خشک نیست؛ این در 
حالی است که پیش از این برخی دامداران برای خوراک 

دام خود نان خشک ضایعاتی مردم را می خریدند.
همچنین دولت عدم افزایش قیمت نــان را با روش های 
مختلف برای نانوایی ها جبران کرد؛ تــا جایی که عاوه 
بر اینکه هر کیســه ۵۰ کیلویی آرد نان به نرخ دولتی بین 
۶۶۰ تا ۹۰۰ تومان به آنها ارایــه می دهد، به ازای فروش 
هر یک میلیون تومان نان، به حساب آنها مبلغ ۳۰۰ هزار 
تومان واریز می شود تا متضرر نشــوند، اما تخلف برخی 
نانوایان با سیاســت گذاری های دولت همخوانی ندارد و 
هرچقدر دولت راهکاری برای جلوگیری از تخلفات آنها 

اجرا می کند؛ اما باز هم شاهد برخی تخلفات هستیم.
با توجه به تخصیص یارانه آرد و نان، بازار سیاهی برای این 
محصول ایجاد شده که برخی متخلفان برای سود بیشتر 
نان مردم را به نان خشک تبدیل کرده و آن را با چند برابر 
قیمت می فروشــند که با احتکار و خشک کردن آن سود 

قابل توجهی به جیب می زنند.
به گفته برخی کارشناســان این بخش، اگــر قیمت هر 
کیلوگرم نان خشــک ۸ هزار تومان باشد، متخلفان روی 
هر ۳ عدد قرص نان بربری یارانه ای بیش از ۳ برابر ســود 

می کنند که در حجم بالا رقم قابل توجهی خواهد بود.
بر اســاس این گزارش، دامــداران بــرای تهیه خوراک 
دام، علوفه دامــی و جو را با قیمت هایی بــالای ۱۰ هزار 
تومان خریداری می کنند، اما این دامداران برای کاهش 
هزینه ها، نان خشــک را با نرخ هر کیلوگرم هشــت هزار 

تومان به عنوان خوراک دام خریداری می کنند.
این بدان معناســت که وقتی قیمت هر عــدد نان بربری 
یارانه ای ۲۵۰۰ تومان است، قیمت هر کیلوگرم جو بین 
هشــت هزار و ۳۰۰ تومان تا ۱۱ هزار و ۸۰۰ تومان، ذرت 
بین ۱۰ هزار و ۸۰۰ تومــان تا ۱۲ هــزار و ۳۰۰ تومان، 
یونجه بین ۱۱ هــزار و ۷۰۰ تومان تا ۱۴ هــزار تومان، 
ســبوس گندم ۶ هزار و ۷۰۰ تومان تا هفت هزار و ۵۰۰ 

تومان و کاه ۲ هزار تومان برای دامداران تمام می شود.

سامانه نظارت برخط نانوایی های کشور فعال شد
در پی اصاح نرخ آرد صنف و صنعت، دولت بهینه سازی 
مصرف و جلوگیری از تخلفات، نانوایی های سراسر کشور 
را به کارتخوان های هوشمند مجهز کرد که در این سامانه 
تعداد نان و حتی نایلون با قیمت های مصوب مشــخص 
اســت. اکنون نیز ســامانه نظارت برخــط نانوایی های 
کشــور برای دریافت اطاعات عملکــرد نانوایان فعال 
شده که این آمارها به طور برخط در اختیار وزارت جهاد 

کشاورزی و بازرسان شورای آرد و نان قرار می گیرد.
بر اساس ســامانه طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان 
تمامی داده های خرید و فــروش و تراکنش نانوایی ها از 
سراسر کشور تجمیع و مورد بررســی قرار می گیرد؛ در 
واقع آنچــه در این ســامانه قابل ردیابی اســت عملکرد 
واحدهای خبازی است که بر اساس آمارها، خبازی های 
پرریسک رصد، شناســایی و به بازرســی وزارت جهاد 
کشاورزی و در نهایت سازمان تعزیرات حکومتی معرفی 

می شوند.
اما طی روزهای اخیر گزارش هــای تخلفات نانوایی ها از 
اســتان های مختلف به گوش می رسد که نانوایان یا خود 
یا به کمک برخی سودجو دست به احتکار آرد و نان برای 
فروش بــه دامداری هــا می زنند که این اقــدام عاوه بر 
تخلف قانونی، اجحاف در حق شهروندانی است که برای 
تهیه تعدادی نان بــرای قوت روزانه در صــف نانوایی ها 

بایستند و یا اینکه با کاهش عرضه روبرو شوند.
به تازگی اعام شــد که در بجنورد یک نانوای متخلف با 
احتکار ۵ هزار قرص نان و حدود ۱۲۵ کیسه آرد نوع یک 
و دو، در شیروان خراسان شــمالی خرید ۱۰ هزار قرص 
نان از یک نانوایی و عرضه خارج از شبکه بیش از ۱۴ هزار 
قرص نان بــا چندین کارت هدیه و اعتبــاری در زاهدان 

سعی در برهم زدن بازار این کالای اساسی داشتند.
همچنین بررســی های میدانــی خبرنگار ایرنا نشــان 
می دهــد، برخی افــراد در این بخش همچنــان تخلف 
می کنند به طوری که دســتگاه های کارتخوان هوشمند 
نان را در کشوی میز گذاشته و با دستگاه های کارتخوان 

معمولی مبلغ نان را از مشتریان دریافت می کنند.
با وجود اینکه قیمت آرد نان تغییری نداشته و همچنان 
با نرخ سال گذشته به دســت نانوایان می رسد، اما برخی 
نانوایی ها اقدام به کاهــش وزن چانه و کوچک کردن نان 
کرده اند تا جایی که برخی شــهروندان می گویند اندازه 
نان به نصف تغییر یافته و بســیار کوچک شده و ناچارند 
برای مصرف روزانه خود تعداد نان بیشــتری خریداری 

کنند.
همچنین برخی نانوایی های لواشــی در دســتگاه های 
کارتخوان هوشــمند قیمت یک نایلون را به قیمت یک 
عدد نان همان ۱۰۰۰ تومان محاسبه می کنند؛ یعنی به 
جای نرخ نایلون گزینه نــان را می زنند، یا اینکه برخی به 
جای فروش یک عدد نــان ۱۰ هزار تومانــی ۴ عدد نان 
۲۵۰۰ تومانی را انتخــاب می کنند تــا در پایان ماه آرد 
بیشــتری دریافت کنند، البته برخی نانوایی هایی که از 
دســتگاه های کارتخوان هوشمند اســتفاده نمی کنند 
حتی قیمت نایلــون ۱۰۰۰ تومانی را بــه قیمت ۲۰۰۰ 

تومان می فروشند.
برخی واحدهای نانوایــی اولویت عرضه نان را اســنپ 
فودها و صنوف یعنی طباخی ها، کبابی ها، رستوران ها و 
ســوپرمارکت ها می دانند و با وجود صف های طولانی در 
نانوایی ها، بخش عمده نان را برای واحدهای مذکور کنار 
می گذارند و خارج از واحدهای خود با قیمت های ۲ تا سه 
برابری نرخ مصوب به صنوف می فروشــند؛ بنابراین این 
موضوع باعث می شود شهروندان ساعت ها در صف های 
طولانی جلوی نانوایی ها برای تهیه تعدادی نان بایستند.

این اقدام نانوایی ها باعث شــده تا ســاعت کاریشــان 
کاهش یابد، یعنی ســاعت کاری آنان از سه شیفت به دو 
شیفت و گاهی اوقات به یک شــیفت در روز تغییر یافته 
اســت و برخی تا ظهر بیشــتر کار نمی کنند و همین امر 
باعث سردرگمی شــهروندان برای تهیه نان روزانه خود 

می شود.
حال با احتکار نان توســط برخی سودجو جهت خشک 
کردن و تحویل به دامداری ها؛ حجم نانی که به دســت 
مشتریان می رسد کاهش یافته تا جایی که با نانوایان دل 
بخواهی کار می کنند و در اکثر ساعات تعطیل هستند و 
یا اینکه مردم باید ســاعت ها برای تامین نان روزانه خود 

در صف ها بایستند.

رصد فروش نان به اسنپ فودها و واحدهای صنفی
»مســعود امرالهی« مدیــرکل دفتر بازرســی و نظارت 
بر کالای اساســی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: اخیراً 
با راه اندازی ســامانه نظارت برخط نانوایی های کشــور 
بازرســی ها به صورت آناین از طریق سامانه و یا بررسی 
دســتگاه های کارتخوان فروش نــان در خود واحدهای 
صنفی انجام می شود به طور مثال یک نانوایی که توسط 
سامانه هوشمند شناسایی شــده در یک بازه زمانی سه 
ماهه ۱۴ هزار قرص نان را خارج از شبکه رسمی از طریق 

کارت هدیه و کارت های اعتباری خریداری کرده بود.
وی با بیان اینکه بررســی های نشــان می دهد نان های 
احتکار شده وارد دامداری ها می شــود افزود: همچنین 
بخشــی از نان ها وارد واحدهای صنفی مصرف عمده نان 
مانند کبابی ها، اســنپ فودها و صنوف یعنی طباخی ها، 
کبابی ها، رستوران ها و ســوپرمارکت ها می شود که این 
موضوعات نیز مــورد رصد جدی قــرار گرفته و چنانچه 
تخلفی احراز یا تکرار شود، ضمن معرفی به دستگاه های 

قضایی، سهمیه آرد آنان نیز قطع خواهد شد.
مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر کالای اساسی وزارت 
جهاد کشاورزی پیامد چنین موضوعاتی را ازدیاد صف ها 
و طولانی شدن صفوف شهروندان برای خرید نان دانست 
و اظهار داشــت: دولت گندم را کیلویــی ۱۵ هزار تومان 
می خرد و عــاوه بر گندم به آرد یارانــه می پردازد تا این 
محصول با نرخ کیلویــی ۶۶۰ و ۹۰۰ تومان به دســت 

نانوایی ها برسد.
وی با بیان اینکه نظارت هوشمند بر فروش نان به صورت 
برخط به شکل آزمایشــی در تهران شــروع شده است 
افزود: در این فرایند بازرســان با مراجعــه به واحدهای 
صنفی و وارد کردن کد مخصوص خود در دســتگاه های 
کارتخوان هوشــمند می توانند به عملکــرد نانوایی ها 
دسترسی داشــته باشــند و پس از شناســایی هرگونه 
تخلفی می توانند به صورت برخط خاطی را به ســازمان 

تعزیرات حکومتی معرفی کنند.
وی اظهار داشت: به منظور شــفافیت عملکرد نانوایی ها 
و جلوگیری از هرگونــه تخلف احتمالی لازم اســت که 
کارتخوان های هوشمند نانوایی ها در اختیار شهروندان 

قرار بگیرد.
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تبلیغاتبازرگانیومصرفگراییبیرویه
 سعید زند   زمانی مصرف گرایی پدیده ای مخصوص جوامع پیشرفته 
صنعتی و غرب بــود، اما امروزه به مدد گســترش رســانه های ارتباط 
جمعی که در بیشتر جوامع در جهت منافع نظام سرمایه داری تبلیغات 
می کنند، اکنون پدیده ای جهانی گشــته اســت. رســانه های ارتباط 
جمعی امروزه نقش بسیار مهمی در شکل دادن به ارزش ها و نگرش ها و 

تمایات مردم در جامعه ی معاصر دارند.
پیام های رسانه ای می توانند ارزش های جدیدی را ایجاد و تبلیغ کنند، 
کاربردهای آن را به نحو اغراق آمیز نشــان دهند و محیطی فرهنگی را 
برای به کارگیری آن توســط افراد جامعه ایجاد کنند. به زعم بسیاری 
نقش رسانه های ارتباطی در گسترش این پدیده ی اجتماعی، فرهنگی، 
اقتصادی بســیار زیاد بوده و هســت به نحوی که می توان ایدئولوژی 
مرتبط با مصرف گرایی را امــروزه در تبلیغات و پیام های بازرگانی برای 

کالاهای مصرفی مشاهده کرد )باکاک ،۱۵:۱۳۸۱(.
شاید بتوان گفت که نقش رسانه های ارتباط جمعی در گسترش مصرف 
گرایی چیزی کمتر از نقش صنعتی شــدن و تولیــد کالاهای انبوه در 
جوامع نبوده و تولید انبوه و رســانه ها، دو بال گسترش مصرف گرایی به 
مثابه پدیده ای جهانی بوده اند. امروزه رسانه ها با پیام های اقناعی خود 
به یکی از ابزارهای نظام اقتصادی سرمایه داری برای یافتن مشتریانی 
برای کالاهــا تبدیل شــده اند. تبلیغــات متعدد و متنوع که توســط 
متخصصان روان شناس و ســازندگان تیزرهای تبلیغاتی برای داشتن 
حداکثر تأثیر بر مخاطب ســاخته می شــوند و در لابه لای برنامه های 
تلویزیونی و رادیویی و حتی رسانه های نوشتاری به خورد انسان ها داده 
می شــوند به دنبال اقناع افراد برای خرید کالاها یا خدمات خاص، تغیر 
نگرش آنها و انتخاب ســبک زندگی خاص برای انسان هاست )موحد 

.)۵۴:۱۳۸۹،
کالاهایی که افراد نیازی واقعی به آن نداشــته و صرفاً بر اســاس ایجاد 
نیاز کاذبی دست به خرید آن می زنند که رســانه ها باعث آن بوده اند و 
این همان تمایزی است که هربرت مارکوزه بین نیازهای واقعی و کاذب 
انسان ها قائل شد و نسبت به عامان ایجاد این نیازهای کاذب که همان 

رسانه ها هستند، هشدار داد )مارکوزه :۱۳۸۷(.
افزایش ســطح درآمد مردم در اغلب کشورهای پیشــرفته و صنعتی، 
آزادی عمل در خرید و انتخــاب و مصرف کالاهای عرضه شــده و نیز 
افزایش اوقات فراغت، عواملــی بوده اند که به مصــرف انبوه کالاها در 
جوامع مصرف کننده انجامیده اند. عوامل یاد شــده، ایــن جوامع را بر 
آن داشــته که به فعالیت های بازاریابی روی آورده و با استعانت از آنها، 
به بسط و گســترش بیشــتر مصرف و در نتیجه افزایش درآمد و سود 
بپردازند.حجم عظیمی از پیام های رســانه ای در زمان حاضر اقتصادی 
اســت، به طوری که تبلیغات و پیام های بازرگانی در هر برنامه ای وجود 
دارد و تاش دارد که مخاطب را برای خرید یک کالا، ایجاد احساس نیاز 
به آن، و برگزیدن ســبک زندگی خاص ترغیب و اقناع کنند. بی شــک 
تبلیغات تجاری با هــدف معرفی کالا و خدمــات از ضرورت های عصر 
حاضر به شمار می روند؛ اما متأســفانه این گونه از تبلیغات با بهره گیری 
از برخی شــگردها و پاره ای مضامین و محتواها و نیز استفاده از وسایل 
تأثیرگذار بر ذهن انســان، برای ســودمند یافتن کالاهای تولیدشده 
و اقدام به خرید و مصــرف آن، موجبات گســترش مصرف گرایی را در 

جامعه به وجود آورده اند )مک کوایل ،۱۵۶:۱۳۸۴(.
پیام های بازرگانی ضمن فاصله گرفتن از کارکرد اصلی و فلســفه وجود 
خود که معرفی کالاها و خدمات بوده اســت به وســیله ایجاد احساس 
نیاز در مخاطب تبدیل شده اند و از این طریق به افزایش مصرف گرایی 
که تأمین کننده منافع سرمایه داری اســت، دامن می زنند. رسانه ها و 
تبلیغات بازرگانی و همچنین ابزارهای بازاریابی در مردم احساس نیاز 
کاذب به کالاهایی که واقعاً به آنها نیازی ندارند ایجاد کرده و مردم را به 
سمت خرید آن کالاها سوق می دهند. ولفولک کراس می نویسدوظیفه 
تبلیغات تلویزیونی تبلیغ کیفیت های خاصی اســت، که یک محصول، 
فاقد آنهاست و اگر واقعاً هیچ نیازی به یک محصول وجود نداشته باشد، 
تبلیغات چی باید آن را ایجاد کند. او باید به شــما ثابت کند که اگر این 
کالا را نخرید، سامتی و شــادی شــما به خطر خواهد افتاد )کوفمان 

.)۳۷:۱۳۸۸،
اســتفاده از وســایل تأثیرگذار بر ذهن انسان، برای ســودمند یافتن 
کالاهای تولیدشــده و در نتیجه اقدام به خرید و مصــرف آن، تأثیری 
بســیار ویران گر بر تعادل روانی مردم جوامع مختلف گذاشته و از خود 
بیگانگی و روان پریشی های گوناگونی را در لایه های بسیار گسترده ای 

از مردم پدید می آورد.

سخنگوی قوه قضاییه:
تحقیقاتدربارهقتلداریوشمهرجویی

ادامهدارد
ســخنگوی قوه قضاییه گفت که کیفرخواســت متهمین پرونده قتل 
داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر نیمه اول آذر ماه صادر خواهد 

شد.
 

مسعود ستایشــی در نشســت خبری ســخنگوی قوه قضاییه در باره 
آخرین وضعیت پرونده قتل داریــوش مهرجویی و وحیده محمدی فر 
گفت:  در این زمینه رییس کل دادگستری استان البرز زحمت کشیدند 
در دو و ســه مرحله اطاع رســانی کردند. من در جلســاتی که بوده تا 
آنجایی که امکان اطاع رسانی داشــته مطالب را گفتم. پرونده جنایی 
و کیفری و در مرحله دادسراســت و باید تمام ابعاد و زوایای پرونده در 
اطاع رسانی مورد توجه قرار گیرد. در خصوص پرونده مرحوم داریوش 
مهرجویی و همسرشــان تا الان ۴ نفر متهم که حاضــر در صحنه قتل 
بودند و به اعمال ارتکابی اقرار داشتند. عاوه بر این اقراری که متهمان 
داشــتند امارات دیگری هســت که در پرونده وجود دارد و بر موضوع و 

ارتکاب قتل دلالت دارد.
ستایشــی ادامه داد: یکی ازمــوارد و نکاتی که مطمح نظــر بازپرس و 
دادستان ما در شهرســتان فردیس واقع شده این اســت که آلت قتاله 
خون آلود  و اموال مسروقه ای در محله اختفای متهمان بوده است؛ مثل 
طایی که کشف شده و به تایید دخترشان رســیده و درمحل اختفای 
متهمان بوده است.  خونی در محل ارتکاب جرم کشف شده و این خون 
در صحنه قتل با خون یکی از متهمان انطباق دارد. گوشــی مقتولین از 
منزل یکی از متهمان کشف شده است. بازبینی پیام هایی که در گوشی 
تلفن بوده دلالت بر این موضوع دارد.  تحقیقات ادامه دارد. استعاماتی 
صورت گرفته اســت. منتظر جلب به دادرســی و صدور کیفرخواست 
هستیم. ان شــاءالله در نیمه اول آذرماه پرونده به صدور کیفرخواست 
منتهی خواهد شــد. این قتل های دلخراش با کمترین زمان و با اهتمام 
ویژه ای کشف شد و مطمئن باشید که کسانی که مجرمیتشان به اثبات 

برسد به سزای عملشان خواهند رسید.

دیدگاه

دیوار

رییس قوه قضاییه گفت: دشــمن می داند اقدام نظامی 
دیگر کارســاز نیســت و اگر بزند می خورد. دشمن به 
اینکه نســل جوان ما را به ارزش هــای دینی بی تفاوت 

کند دل بسته است.
حجت الاسام والمســلمین محســنی اژه ای رییس 
قوه قضاییه در نشست سراســری ۳۰ هزار نفری جبهه 
علمی و فرهنگی بسیج اساتید کشــور اظهار کرد: غزه 
عزیز و مظلوم امــروز با روحیه جهادی و بســیجی و با 
اتکای به خدای بزرگ در مقابل تمام مستکبرین عالم 
ایســتاده اســت؛ مقاومت می کند، شــهید و مجروح 

می دهد.
وی گفــت: جنایت امــروز مســتکبران و در رأس آن 

آمریکا کم سابقه است. مردم فلسطین ایستاده اند.

رییس قوه قضاییه بیان کرد: قدرت بازدارنده 
امروز جمهوری اســامی ایران بر اثر تولید 
قدرتی اســت که ایجاد کــرده و می تواند در 
مقابل همه دشــمنان بازدارندگی داشــته 
باشد. امروز دشــمن تمام تاش خود را برای 
سســت کردن عقاید مردم بــه هنجارهای 

دینی می کند.
حجت الاسام والمسلمین محسنی اژه ای با بیان اینکه 
بعضی ناهنجاری ها و بی عفتی ها و مفاســد اقتصادی 
که می بینم دشــمن به این ها دل بســته است، افزود: 
دشــمن می داند اقدام نظامی دیگر کارســاز نیست و 
اگر بزند می خورد. دشــمن به اینکه نســل جوان ما را 
به ارزش های دینــی بی تفاوت و کم تفــاوت کند دل 

بسته است.وی با اشاره به اینکه امروز نهایت 
تاش دشمن فرقه، فرقه کردن جامعه است، 
تصریح کرد: دشــمن در تاش بــرای ایجاد 
قطب های کاذب در کشــور اســت، دشمن 
می خواهد انرژی ها صرف او نشود و این انرژی 
در داخل مصرف شود برای همین می بینیم 
در برخــی مواقع امــروز بچه هــای انقابی 
یکدیگر را تخریب می کنند. شــیطان بزرگ )آمریکا( 
و انگلیس در ایجاد تفرقه و افترا در تاش هســتند. در 
مبارزه با فســادها و ناهنجاری های اجتماعی بســیج 
شهید و مجروح می دهد. پیشرفت علمی، بازدارندگی 
و خنثی کردن همه توطئه ها می خواهیم. یک جاهایی 
باید از آبرو، جســم و مال خــود بگذریم.رییس عدلیه 

با بیان اینکــه امروز ما باید یک کیفرخواســت متقن و 
محکم برای همــه جنایت های اســراییل و حامیان او 
بنویســیم، تاکید کرد: این رژیم غاصب صهیونیستی 
دهه هاست مردم مظلوم فلسطین را به اشکال مختلف 
شکنجه می کند.حجت الاســام والمسلمین محسنی 
اژه ای گفت: جنایت های رژیم صهیونیســتی از ســال 
۱۹۳۷ را مطالعه کنید. حدود ۵۰ اقــدام جنایتکارانه 
فقط در سال ۱۹۴۸ علیه مردم فلســطین انجام شده 
است. تجاوز به غزه برای امروز نیست، این همه کودک 
کشی و بمبی که ریخته اند بی سابقه است. این جنایات 
را شما حقوقدان ها بنویســید و کمک کنید. ان شاالله 
یک دادگاه بین المللی اســامی تشکیل بدهیم و همه 

این ها را محاکمه کنیم.

مدیرعامل سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی 
شهرداری تهران از آغاز به کار مددسراهای سیار فصلی 
همزمان با برودت هوا و شــروع روزها و شب های سرد 

پاییزی برای افراد بی سرپناه و آسیب دیده خبر داد.
احمد احمدی صدر در مورد تمهیدات شهرداری تهران 
برای شب های ســرد پایتخت اظهارکرد: در حال حاضر 

۲۰ مددســرا با ظرفیت دو هزار و ۵۰۰ نفــر به افراد بی 
سرپناه و آســیب دیده خدمات ارائه می دهند و با توجه 
به خدمات رسانی به سایر افراد در راه مانده، آسیب دیده 
و در معرض آسیب، ۲۰ دســتگاه اتوبوس نیز به عنوان 
مددسراهای ســیار فصلی فعالیت خواهند داشت.وی 
افزود: در مرحله نخست این طرح ۵ مددسرای سیار در 

معابر شهر تهران آغاز به کار کرده اند. همچنین در زمان 
بارش باران گشــت های فوریت های خدمات اجتماعی 
طرح حامی شهر به شکل ویژه اقدام به رصد مناطق ۲۲ 

گانه پایتخت خواهند کرد.
احمدی صــدر ادامــه داد: بر اســاس برنامه ریزی های 
انجام شده، این مددسراهای ســیار فصلی در میادین، 

معابر مرکزی شــهر و نقاط پرتردد شــهر تهران مستقر 
می شوند و طبق نیازسنجی به تعداد آنها افزوده خواهد 
شــد.مدیرعامل ســازمان خدمات و مشــارکت های 
اجتماعی شــهرداری تهران عنوان کرد: مددسراهای 
ســیار، اتوبوس های مجهز به پتو، بخــاری، یک وعده 

غذای گرم و مددکاران اجتماعی هستند. 

قضایی

مددسرا

خریدار  رییس کمیســیون حمل و نقل 
شــورای شــهر تهران با بیان اینکه شرایط 
ســخت ترافیکی فقط مختص شــب های 
بارانی نیست و همواره در تهران وجود دارد، 
گفت: متأســفانه وضعیــت ترافیک تهران 
از بحران گذشته اســت و در قعر مشکات 

ترافیکی قرار گرفته ایم.
ســید جعفــر تشــکری هاشــمی رئیس 
کمیســیون عمران و حمل و نقل شــورای 
اسامی شهر تهران به بررسی پرونده توسعه 
ناوگان حمل و نقل عمومی تهران و ترافیک 
آن پرداخت  و با تأکید بــر اینکه باران و برف 
در افزایش تراکم ترافیک مؤثر هســتند اما 
این مشــکل مقید به این موضوع نیســت، 
افزود: درســت اســت که این موارد  شدت 
ترافیک را بیشــتر می کنند امــا باید تأکید 
کنم که وضعیــت ترافیکی تهــران و ارائه 

خدمات به هیچ وجه مناسب نیست. 
وی ادامــه داد: هرچنــد مدیریــت کنونی 
مسئولیت دارد اما مشــکات فعلی نتیجه 
چندین ســال مدیریت اشــتباهی اســت 
که در گذشــته وجود داشته اســت و  آن را 
ارزان اداره کــردن شــهر می خواندند، چرا 
که به دلیل عدم تأمیــن ناوگان حمل و نقل 
عمومی مردم به سمت خودروهای شخصی 

و تاکسی های اینترنتی رفته اند. 
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شــورای اســامی شــهر تهران با اشاره به 
افزایش کرایه تاکســی ها در روزهای بارانی 
گفت: در مصوبه تعیین نرخ کرایه تاکســی 
های شــهر تهــران و در تبصره ســوم ماده 
۱۸ این مصوبه گفته شــده به شــهرداری 
تهران اجــازه داده می شــود در صورت راه 
اندازی سامانه هوشــمند و در شرایط آب و 
هوایی نامساعد تا سقف ۱۵ درصد  به کرایه 

تاکسی ها اضافه نماید. 
تشکری هاشــمی تصریح کرد: البته اجرای 
این تبصره منوط به ایجاد سیســتم حمل و 
نقل هوشمند، مناسب و برخط برای نظارت 
اســت که تاکنون این ســامانه ایجاد نشده 
است. بنابراین مجاز به استفاده از این قاعده 

نخواهند بود.
وی با بیــان اینکه روزانــه ۲۲ میلیون پاره 
سفر در تهران انجام می شود، اظهار کرد: در 
این میان سهم اتوبوسرانی حدود ۸۰۰ هزار 
پاره سفر و ســهم  مترو حدود یک میلیون و 
۷۰۰ هزار پاره سفر است و این یعنی مابقی 
سفرها با خودروی شخصی و موتورسیکلت 

انجام می شود. 
تشــکری هاشــمی  با بیان اینکه  تاکسی را 
نمی توان حمل و نقل عمومی نامید، گفت: 
وقتی تمام شــبکه، قفل می شــود باید به 
ســمت حمل و نقل عمومی رفت در تهران 
حدود ۳۰۰ کیلومتر مترو وجود دارد که در 
این دوره با تکمیل پروژه های ناتمام، حدود 

۲۰ کیلومتر به آن افزوده شد. 
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شورای اسامی شهر تهران ادامه داد: برای 
خرید۷۹۱ واگن جدید مترو قرارداد منعقد 
شــده اســت و این واگن ها از یکسال آینده 
وارد خواهند شد گرچه نوساناتی در توسعه 
مترو داشته ایم، اما روند توسعه مترو در این 

دوره خوب بوده و  خــط ۱۰ کلنگ خورده 
اســت و برای احداث خط ۸ و ۱۱ نیز تفاهم 

نامه هایی امضاء شده است. 
تشکری هاشــمی با بیان اینکه طبق طرح 
جامع باید ۹ هزار اتوبوس در تهران  داشــته 
باشــیم،  ادامه داد: روزی ۶ هزار اتوبوس در 
تهران وجود داشــت اما با عدم نوسازی، این 
ناوگان به ۲ هزار عدد رســیده و از این تعداد 
نیز روزانه حــدود ۳۰۰ دســتگاه خراب و 

راهی تعمیرگاه می شوند. 
بنا براعام پایگاه اطاع رســانی شــورای 
اسامی شــهر تهران، وی که در یک برنامه 
تلویزیونی ســخن می گفت، بــا بیان اینکه 
برای حل مشکات حوزه حمل و نقل تهران، 
شورای اسامی شهر تهران ۲۷ هزار و ۶۰۰ 
میلیارد تومــان بودجه اختصــاص تعیین 
کرد، گفت: بالغ بر ۱۱ هــزار میلیارد تومان 
این بودجه  به حــوزه ناوگان اتوبوســرانی 
و مترو اختصــاص یافته اســت و در همین 
راستا قرارداد تأمین ۳ هزار اتوبوس و مینی 
بوس با ســازنده داخلی منعقد شده است و 

به موازات این امر خرید خارجی نیز صورت 
می گیرد و امیدوارم در ۳ ماه آخر امسال و ۳ 
ماه اول ســال آینده بتوانیم از سختی های 

اتوبوسرانی بکاهیم. 
رئیس کمیســیون عمران و حمــل و نقل 
شــورای اســامی شــهر تهران با اشاره به 
توسعه معابر گفت: باید نقایص شبکه معابر 
ساخته و تکمیل شود و درحال حاضر بخش 
اعظمی از این شــبکه جز رینــگ کمربند 
شرقی )بزرگراه شــهید شوشتری( تکمیل 
شده اســت، امروز نباید به ســراغ بزرگراه 
ســازی برویم؛ بلکــه باید ایــن پول صرف 
توســعه حمل و نقل عمومی و جذاب شدن 

آن جهت افزایش انگیزه شود. 
تشکری هاشمی اظهار کرد: درحال بررسی 
طرح جامع حمــل و نقل شــهری تهران و 
حومه هستیم تا درباره موضوعات ترافیکی 

آینده تهران تصمیم گیری شود.
 وی گفت: باید تأکیــد کنم هیچ کجای دنیا 
برای حل ترافیک راه حــل اعجاب انگیزی 
جز توســعه حمل و نقل عمومــی و ترویج 

حمل و نقل پاک پیدا نکرده اند. 
وی تصریح کرد: ما نیز به دنبال راه حل های 
اعجاب انگیز نیســتیم و باید از تجربه دنیا 
بهره ببریم. بر همین اساس قرارداد اتوبوس 
ها با خارج از کشــور درحال انعقاد اســت و 
از دولت می خواهیم پول، مســتقیماً خرج 

شهروندان و حمل و نقل عمومی شود.

خودروهای تک سرنشین یکی از 
دلایل تشکیل ترافیک است

 جعفر تشکری هاشــمی رئیس کمیسیون 
حمل و نقل شورای شــهر تهران امروز نیز 
در جلسه علنی شــورای شهر تهران با اشاره 
به وضعیت ترافیک شــب گذشته پایتخت، 
گفت: شهروندان شب گذشته، شب سختی 
را از نظــر ترافیکی گذراندنــد. هر چند که 
تهرانی ها دیگر به ترافیک عادت کردند؛ اما 
دقت داشته باشید که کســی جز مدیریت 
شهری در این خصوص نباید پاسخگو باشد 
و باید ببینیم که دلایــل گرفتاری مردم در 

ترافیک چیست؟
وی با بیــان اینکه حجم زیــاد خودروهای 
شــخصی که عمدتا تک سرنشین هستند 
یکی از دلایل تشکیل ترافیک است، تصریح 
کرد: کاهش ســرعت خودروهــا در زمان 
بارندگی، آبگرفتگی معابر، خرابی تجهیزات 
ترافیکــی، نبود حمــل و نقــل عمومی و 
ناکارآمدی شــبکه اتوبوس هــای تندرو را 
می توان از دلایلی دانســت که ترافیک شب 
گذشــته را رقم زد؛ اما جای سوال است که 
چه اقداماتی می توان در این خصوص انجام 
داد که باید بگویم باید سیاست های خودرو 
محور و تاش برای تــردد روان خودروها را 
فراموش کنیم. چرا که اتوبان ســازی دیگر 
تقاضا ندارد و باید شــورای شــهر به مانند 
بودجه ۱۴۰۲ در بودجه ۱۴۰۳ تصمیمات 
شــجاعانه ای بگیرد و اعتبارات زیادی را به 
حمل و نقل عمومی اختصــاص دهد تا این 
خلأها جبران شود و مردم مجبور نشوند که 
از خودروی شــخصی به جای حمل و نقل 

عمومی استفاده کنند.

خریدار  قائم مقام وزیــر علوم، تحقیقات 
و فنــاوری در امور بیــن الملــل از انعقاد 
۲۰۰ تفاهم نامه با کشــور عراق در اجاس 
مشترک روسای دانشگاه های ایران و عراق 

در مشهد مقدس خبر داد.
دکتر وحید حدادی اصل با اشاره به توسعه 
همکاری علمی با کشــور عراق افزود: مرکز 
همکاری هــای علمی بین المللــی وزارت 
علوم، برنامه هفته علم ایــران را در خیلی از 

کشورها خواهد داشت.
وی ادامه داد: در هفته علــم ایران برنامه ما 
این است یک تعداد از رؤسای دانشگاه های 
یک کشور به ایران اعزام شــده و یک تعداد 
از رؤسای دانشــگاه های ما نیز به آن کشور 
بروند، مزیتی که این برنامه دارد این اســت 
که هر رئیس دانشــگاه می تواند در آن واحد 
با بیش از ۳۰ رئیس دانشــگاه صحبت کند 
در همین راســتا و با اجرای ایــن برنامه در 
اجاس مشــترک رؤسای دانشــگاه های 
ایران و عراق در مشــهد مقدس بالغ بر ۲۰۰ 

تفاهم نامه منعقد شد.
وی ادامــه داد: این تفاهم نامه ها بر اســاس 

مباحثی ماننــد ارتباط دانشــگاهی و رفع 
معضات دو کشــور بــود در حــال حاضر 
کشور ما و عراق در مشــکل آب و ریزگردها 
مســائل مشــترکی دارند، بنابرایــن باید 
دانشمندان کشور ما و دانشگاه های عراقی 
در نشســت هایی که برگــزار می کنند این 

مشکات را حل کنند.
قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل افزود: 
ما با برخی از کشــورها مباحــث فی مابین 
خاصی نداریم، ولی با کشــور عراق داریم، 
در مشــکل آب و ریزگردها شریک هستیم. 
در حال حاضر کشــور عراق جایگاه بســیار 
خوبی برای فعالیت هــای حوزه های نفتی و 

پتروشیمی به ویژه پتروشیمی دارد.
وی افــزود: اولین بحثی که بــه عنوان یک 
کلید با کشــورهای دیگــر کار می کنیم، 
پارک هــای علــم و فناوری هســتند، این 
پارک های علــم و فنــاوری بــرای عراق 
و کشــورهای عربی تا کنون جــا نیفتاده 
بود و رؤســای دانشــگاه های عراقی از این 
پارک های علــم و فناوری بازدیــد کرده و 
بازخوردهای بســیار خوبی داشتند که در 

این زمینه دستاوردهای بسیار خوبی داشته 
ایم.حدادی اصل افزود: اکنون بعد از نشست 
مشــترک رؤســای ایران و عراق در مشهد 
مقدس برنامه ما این اســت که شــش ماه 
دیگر رؤسای دانشگاه های ما به عراق اعزام 
شوند، بنابراین دانشگاه هایی به کشور عراق 
برای حضور در اجاس مشــترک رؤســای 
دانشگاه های عراق و ایران اعزام می شوند که 
توانسته باشند تفاهم نامه خود را به قرارداد 
تبدیل کنند، والا تفاهم نامــه خالی به درد 

نمی خورد.
وی ادامه داد: از طرف عراقی نیز درخواست 
کرده ایم که اگر بــه معضلی برخورد کردند 
اعــام کنند تا ما حــل کنیــم، آنها حدود 
۳۰ دانشــگاه با خود آوردند مــا نیز حدود 
۳۰ دانشــگاه را آوردیم ولی دانشگاه های ما 
خیلی بیشــتر از این تعداد است بنابراین در 
دور دوم دانشگاه هایی را اعزام می کنیم که 
حرف و مباحث جدیدی داشــته باشند این 
یک حرکت خوب بود تا پای دانشــگاه ها به 

ایران باز شود.
حدادی اصل افزود: در یکــی دو ماه آینده 

رؤســای دو کشــور بزرگ که یکی کشور 
همسایه و دیگری از کشورهای خیلی بزرگ 
دنیا است نیز با همین سیســتم وارد ایران 

خواهند شد.
وی با اشــاره به تفاهم نامه با عــراق تاکید 
کرد: تفاهم نامه ای که با کشور عراق منعقد 
کرده ایم فی نفســه بــه درد نمی خورد باید 

آن را تبدیل به قرارداد کنیم. در این شــش 
ماه دانشــگاه ها پیگیر بودند، دستاوردهای 
خوبی داشــتند، آخر شــش مــاه نیز یک 
ارزیابی از دانشگاه های خود خواهیم داشت 
تا مشــخص شــود کدام یک از دانشگاه ها 
توانستند تفاهم نامه های خود را به قرارداد 

تبدیل کنند تا آنها را به عراق اعزام کنیم.

دشمنمیدانداقدامنظامیعلیهایراندیگرکارسازنیست
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اعلامزمانمجمععمومیسالانهانجمنصنفی
عکاسانمطبوعاتی

مجمع عمومی سالانه انجمن صنفی عکاسان مطبوعاتی ایران دوم آذر 
برگزار می شود. مجمع عمومی عادی ســالانه انجمن صنفی عکاسان 
مطبوعاتی ایران در روز پنجشــنبه ۲ آذر ۱۴۰۲ در سالن شهناز خانه 

هنرمندان ایران برگزار می شود.
در این مجمع، انتخابات هیات مدیره و بازرســان انجمن برگزار خواهد 
شد و اعضای مجمع هیات مدیره را برای مدت ۲ سال و بازرسان را برای 

یک سال آینده انتخاب خواهند کرد.
اعضای پیوســته انجمن صنفی عکاســان مطبوعاتی با همراه داشتن 
کارت معتبــر انجمــن می تواننــد در مجمع عمومی شــرکت کنند. 
مجمع عمومی انجمن صنفی عکاســان مطبوعاتی روز پنجشــنبه ۲ 
آذر از ساعت ۹ صبح در ســالن شــهناز خانه هنرمندان ایران واقع در 
خیابان ایرانشهر خیابان موســوی، ضلع شمالی پارک هنرمندان، خانه 

هنرمندان ایران برگزار خواهد شد.

بستهمحتواییفلسطینبرایرسانههای
صوتوتصویرفراگیر

 ســازمان تنظیم مقررات رســانه های صوت  و تصویر فراگیر در فضای 
مجازی )ساترا( بسته محتوایی فلسطین را در دو قالب  فیلم و سریال در 

اختیار رسانه های دارای مجوز از این سازمان می گذارد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان تنظیم مقررات رســانه های صوت  
و تصویر فراگیر در فضای مجازی )ســاترا(، نظر بــه ضرورت حمایت از 
توسعه محتوای ســالم در رســانه های دارای مجوز از ســاترا و ترویج 
فرهنگ مقاومت در فضای مجازی، این ســازمان در نظر دارد بســته 
محتوایی فلسطین را در دو قالب  فیلم و ســریال منطبق بر مبنای نظام 

رتبه بندی در اختیار رسانه های دارای مجوز قرار دهد.
این بســته محتوایی شــامل مجموعه های تلویزیونی »چشــمان آبی 
زهرا« در هفت قســمت، »وفا« در ۱۲ قســمت و فیلم های سینمایی 
»بازمانده« )بازگشــت به حیفا(، »شــکارچی شــنبه« و »برگی برای 

زیتون« است.
تولید هرگونــه محتوا که در راســتای مخالفت با رژیم صهیونیســتی 
و تقبیــح اقدامات آن باشــد، منجر بــه اعطای امتیاز مثبــت در نظام 
رتبه بندی رســانه های صوت و تصویر فراگیر خواهد شــد. متقاضیان 
می توانند برای دریافت این بســته محتوایی یا کسب اطاعات بیشتر با 

شماره تلفن ۸۸۳۴۵۱۹۹ داخلی ۴۴۸ و ۳۲۷ تماس بگیرند.

طی یک سال گذشــته نزدیک به ۳ هزار قســمت محتوای سریال، تله 
فیلم، فیلم سینمایی و برنامه تلویزیونی از سوی سازمان صدا و سیما در 

اختیار سکوهای دارای مجوز از ساترا قرار گرفته است.

 همایش بزرگ شعرای مقاومت در تهران
ارکسترسمفونیکرسانهملیقطعهایدربارهغزه

اجرامیکند
 مدیر دفتر شعر و موسیقی و سرود ســازمان صدا و سیما از آماده شدن 
قطعه ای توســط ارکستر ســمفونیک رســانه ملی در خصوص غزه و 

فلسطین خبر داد که به زودی اجرا می شود.
علیرضا قزوه اظهار داشــت: ارکستر ســمفونیک ما به تازگی قطعه ای 

راجع به غزه و فلسطین آماده کرده که به زودی اجرا می شود.
وی افزود: شعر این اجرا از من است و ارکستر سمفونیک صدا و سیما که 

گروه حدود صد نفره است آن را اجرا می کند.
مدیر دفتر شعر و موســیقی و سرود سازمان صدا و ســیما خاطرنشان 
کرد: ســعی می کنیم در همایش بزرگ شــعر جهان در حوزه مقاومت 
این اجرا را به روی صحنه ببریم.قزوه همچنیــن در خصوص این که با 
توجه به حضور خودجوش شــاعران در حوزه شــعر مقاومت که بعد از 
فجایع غزه با قدرت بیشتری پیش رفت، آیا در بحث کان در این زمینه 
برنامه  و دستور کار خاصی در سازمان صدا و ســیما وجود دارد؟ اظهار 
داشت: برنامه بزرگی تا یک ماه آینده در تهران برگزار می کنیم که در آن 

شاعران بین المللی مقاومت حضور خواهند داشت.
مدیر دفتر شعر و موسیقی و سرود سازمان صدا و سیما گفت: این برنامه 
با حضور شاعران ایرانی و خارجی از کشــورهایی چون لبنان، سوریه، 

کشورهای حوزه مقاومت و جهان برگزار می شود.
وی در عین حال در این باره که حضور شاعران و نویسندگان در موضوع 
غزه را چطور دید؟ خاطرنشــان کرد: حضور شــاعران و نویسندگان در 
حوزه مقاومت و غزه خیلی پررنگ و خوب بوده و حضور بســیار جدی 
داشتند و این حرکت خودجوش بوده اســت.قزوه تصریح کرد: تاکنون 
تعداد بسیار زیادی از آثار تولید شده که بیش از یک کتاب و چند مجلد 

کارهای خوب ادبی در این حوزه را شامل می شود.
مدیر دفتر شعر و موسیقی و سرود ســازمان صدا و سیما درباره کارهای 
موســیقیایی در این حوزه هم گفت: کارهای موسیقیایی هم این گونه 
بوده اســت. نزدیک به ۲۰ اثر از سازمان صدا و ســیما راجع به غزه کار 

موسیقیایی انجام شده است.

احتمال انتخاب کارگردان آلمانی
جیسونبورنبرمیگردد

ســاخت یک فیلم جدید از مجموعه »جیســون بورن«  در یونیورسال 
مطرح شده است.

یونیورســال در مراحــل اولیه ســاخت فیلــم جدیدی بــا مرکزیت 
ابرجاسوس جیسون بورن است و ادوارد برگر، فیلمساز آلمانی سازنده 
»در جبهه غرب خبری نیســت« در حال مذاکره برای کارگردانی این 

فیلم است.
مجموعه پرفروش فیلم های »جیسون بورن« شامل ۵ فیلم است که ۴ 
فیلم از آنها با بازی مت دیمون ساخته شده و بیش از ۱.۶ میلیارد دلار در 

گیشه سینماها فروش کرده است.
گفته شده این پروژه هنوز در مراحل اولیه شکل گیری است و بازگشت 
به دنیای جیسون بورن ممکن است در آینده ای دور محقق شود. هنوز 
فیلمنامه ای نوشته نشده و نویســنده ای هم برای این کار انتخاب نشده 
اســت. به همین ترتیب نمی توان احتمال داد که آیا برنامه بازگرداندن 
بازیگران اصلی هم وجود دارد یا به طور کلــی ماجرای جدیدی روایت 
می شود.بنابراین، خیلی زود اســت بگوییم آیا دیمون که اولین بار سال 
۲۰۰۲ نقش این قاتل مبتا به فراموشی را در »هویت بورن« بازی کرد 
و آخرین بار سال ۲۰۱۶ این نقش را تکرار کرد، باز خواهد گشت یا خیر. 
همین امر در مورد جرمی رنر که ســال ۲۰۱۲ در »میراث بورن« نقش 
یک شــخصیت موازی را بازی کرد هم صدق می کند؛ هر چند احتمال 

حضور او در فیلم بعدی بیشتر است.

قاب

خریدار  وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی 
با اشــاره به تولید ۸۰ هزار تن کاغذ ایرانی 
گفت: یکهزار میلیــارد یارانه کتــاب را در 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ قرار داده ایم که 

تحویل مجلس خواهد شد.
به گزارش مرکــز روابط عمومــی و اطاع 
رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسامی، 
محمدمهدی اسماعیلی با حضور در ضیافت 
صمیمانه جمعــی از اصحاب نشــر ضمن 
گرامیداشت هفته کتاب و عرض تبریک به 
مناسبت ولادت با ســعادت حضرت زینب 
)س( و روز پرستار اظهارداشت: ما در وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسامی بسیار خوشبختیم 
که با اصحــاب فرهیخته و نخبه  محشــور 

هستیم. 
این نعمت بزرگی بر من و همکارانم است که 
این چنین توفیق خدمت گزاری بر جماعت 
خوش نام، خــوش فکر، متعهــد و فعال در 
عرصه پیشــرفت و تعالی کشــور عزیزمان 
را داریــم که خدای متعال را بــر این توفیق 

شاکریم.
وی گفت: بــه واســطه اندوه بــزرگ غزه 
روزهای دشواری را پشت ســر می گذاریم 
و به درگاه مطهر شــهدای غزه درود و سام 
می فرستیم و نهایت خشــم و انزجار خود را 
از این رژیم کودک کش و نژادپرســت اعام 

می کنیم.
اســماعیلی افزود: از اصحاب نشر و فرهنگ 
تشــکر می کنیم که در این زمینــه و ابراز 
همدردی با مردم مسلمان فلسطین و انزجار 
از رژیم خون آشــام صهیونیســتی حضور 
داشتند البته امروز ذات پلید این رژیم برای 
همه مردم دنیــا فاش شــده و امیدواریم با 
نابودی این غده ســرطانی نماز را در مسجد 
الاقصی بــه امامــت رهبر معظــم انقاب 

اسامی برگزار کنیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی اظهارداشت: 
از مجموع بیانات اصحاب نشر در این مراسم 
تشکر می کنم که نکاتشان بسیار خوب و راه 
گشا بود. همچنین عنوان هم اندیشی عنوان 

درستی بر نشست امشب ما بود. من حداقل 
تاش کردم یک مستمع خوب برای بیانات 
آنان باشــم که نکات خود را بیان کردند.وی 
تاکید کرد: دولت خود را موظف می داند در 
حوزه فرهنگ کمی ها و کاستی ها را جبران  
کند که این سیاســت قطعی دولت است  و 
شــخص رییس جمهور و همه همکارانم در 
دولت خــود را متعهد به مســائل فرهنگی 

می دانند. 
در حضور شــما اصحاب فرهنــگ، کتاب، 
ناشــران گرامــی، نویســندگان ارجمند، 
صاحبان کتاب فروشی ها و همه بزرگوارانی 
که در این چرخه مشــغول جهاد فرهنگی 
هســتند عــرض می کنــم من بــه عنوان 
خدمتگــزار شــما در ایــن دو ســال هیج 
درخواستی از رئیس جمهور و همکارانم در 

دولت نداشته ام.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی اظهارداشت: 
اگر اشــکالی و نقصــی بر من بــوده، بر من 
وارد بوده که نتوانســتم بیانات و مطالبات 

و دغدغه های شــما را پیگیری کنم و گرنه 
شخص رئیس جمهور با تمام مسائل تجاری 
و معیشــتی ای که در کشــور دارند با تمام 
وجود پای کار فرهنگ ایســتاده اند و من با 
آغوش بــاز در خدمت دوســتان از صنوف 
مختلف کتاب برای شــنیدن حرف هایشان 

هستم.
اسماعیلی گفت: ما در دولت کارگروه نشر و 
کاغذ را تشکیل دادیم. آن روزی که دولت را 
تحویل گرفتیم تولید کاغذ ایرانی در کشور 
پنج تن و نهایتا ۱۰ هزار تن بــود و ما امروز 
در آســتانه تولید ۸۰ هزار تن کاغذ ایرانی 

هستیم.
 مسائل مختلف حل شده است و همه مسائل 
حوزه نشــر در اینجا قابل پیگیری است و ما 
قطعا مسائل را حل خواهیم کرد. همچنین 
در بحث مالیات پیشــنهاد مــا در دولت با 
فاصلــه در حضور وزیــر اقتصــاد پذیرفته 
شد اما اشکالی در متن ارســالی هست که 
با آقایان مخبر و خانــدوزی صحبت کردم و 

متن با اصاح مجددا پیگیری خواهد شد.
وی افــزود: در حــوزه لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۳ یــک گام مهمی را دولت برداشــت 
که ما یکهزار میلیارد ریال یارانه کتاب را در 
لایحه ســال آینده قرار داده ایم که در یکی 
دو روز آینده تحویل مجلــس داده خواهد 
شــد. به هر حال هیچ راهــی در این حوزه 
مسدود نیست و من مجموع نکات دوستان 

را یادداشت کردم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی تاکید کرد: در 
بحث کاغذ ما هیچگاه نگفتیم همه نیازهای 
کاغذ برطرف خواهد شــد. یک کار مهمی را 
در خارج از کشور شــروع کرده ایم که یک 
بار خودم و یک بــار گروهی فرســتادیم و 
در حال حاضر قرار اســت گروه جدیدی را 
همراه با یک گروه اشتراکی کارهای کاغذ را 

پیگیری کنیم.
اسماعیلی اظهارداشت: خدا را شاکر هستیم 
که جامعه  ما جامعه عمیقا فرهنگی  اســت و 
این عشق و عاقه  شماست که ما را در صحنه 

نگه داشته اســت. ما برای اعتای فرهنگ 
تاش می کنیــم و قول می دهیــم با تمام 
وجوه در خدمت شما باشیم و همکاران من 

پیگیر کارهای شما خواهند شد.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی گفت: این 
نشست را به مناســبت هفته کتاب برگزار 

کردیم . 
ما حتما موارد گفته شــده را در حوزه های 
ارزی و مشکات معیشتی و صنفی پیگیری 
خواهیم کرد. ما آماده هســتیم و هرکاری از 
دســتمان بر بیاید برایش اشتیاق و هیجان 
داریم که زودتر به نتیجه برســد و لبخند را 
در لبان شما اصحاب فرهنگ و هنر، ناشران 
و نویســندگان محتــرم مشــاهده کنیم. 
ان شاءالله با قوت مســیر خدمتگزاری را در 

محضر شما خواهیم داشت.
ضیافت صمیمانه جمعی از اصحاب نشــر با 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســامی شامگاه ۲۹ 
آبان ماه به مناســبت ســی و یکمین دوره 
هفته کتاب امشب در هتل پارسیان انقاب 

برگزار شد.
یاســر احمدوند معــاون فرهنگــی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســامی، مهدی رمضانی 
دبیــر کل نهــاد کتابخانه هــای عمومی 
کشــور، مهدی نورعلی شــاهی مدیرکل 
حوزه وزارتی، فرشــاد مهدی پــور معاون 
مطبوعاتی وزارت ارشــاد، علــی رمضانی 
مدیرعامل خانــه کتاب و ادبیــات ایران، 
محمدمهدی ســموعی رئیس مرکز روابط 
عمومی و اطاع رســانی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســامی، محمدرضا آخوندی شاعر 
برجســته، راضیه تجار نویســنده، نغمه 
مستشار نظامی شاعر برجسته، عبدالکریم 
جربزه دار مدیر نشر اســاتیر، محمد علی 
گودینی داســتان نویــس، محمدمهدی 
رســولی داســتان نویس و نقاش، احمد 
شاکری شــاعر، محمدعلی فروغی رئیس 
انجمن ناشــران کودک و نوجوان و جمع 
دیگــری از اصحاب نشــر در این مراســم 

حضور داشتند.

علیرضا تابش دبیر جشــنواره چند رســانه ای میراث 
فرهنگی بخــش برنامه های مرتبط با ســینما، رادیو، 

تلویزیون و ... این جشنواره را تشریح کرد.
 دومین جشــنواره ملی چند رسانه ای میراث فرهنگی 
با حضــور علیرضا تابــش و مدیران این جشــنواره در 

مجموعه نیاوران برگزار شد.
علیرضا تابش درباره بخش های هنری این جشــنواره 
و حضور هنرمندان در آن بیان کرد: برگزیدگان بخش 
های مختلف جشــنواره به لحاظ کمــی تعداد زیادی 
را شامل می شــد بنابراین بخشــی از برگزیدگان در 
افتتاحیــه و بخشــی در اختتامیه تجلیل می شــوند. 
اســتقبال اهالی فرهنگ و هنر بســیار خــوب بود و 
فکر نمی کــردم با محدودیت زمانی که برای شــرکت 
کنندگان وضع شده بود )که آثارشــان متعلق به یک 
مقطع زمانی باشد(، این میزان از شرکت کننده حضور 

یابد.
وی اضافه کرد: هدف این است که هنرمندان آثار خود 

را مرتبط با جشنواره معرفی کنند. شعار این 
دوره از جشنواره با تصویب شورای سیاست 
گذاری، »میراث در آینه« اســت که پوستر 
جشــنواره و تندیــس آن توســط ابراهیم 
حقیقی طراحی شده است. تندیس در حال 
ســاخت اســت و در قزوین رونمایی خواهد 

شد.
تابش دربــاره بخش رادیو و تلویزیون در جشــنواره 
چند رســانه ای »میــراث فرهنگــی« توضیح داد: 
استقبال از جشــنواره بســیار خوب بوده است. در 
میان آثار مرتبط بــا این بخش ۶۸ پادکســت، ۴۰ 
برنامه رادیویی، ۷۹ مســتند و ۳۴ نمایش رادیویی 

بوده است. 
در بخش تلویزیونی نیز آثار پویانمایی ۲۷ اثر، ترکیبی، 
میزگرد و گفت وگو ۶۰ اثر، داســتانی ۱۴ اثر، ســریال 
و شــبکه نمایش خانگی ۶ اثر که در این بخش ۲ اثر از 
تلویزیون و چهار اثر از ســکوهای نمایش خانگی است، 

حضور داشتند. همچنین گزارش خبری ۸۱ 
اثر، مســتند ۲۷۵ اثر و نماهنگ نیز ۱۰۹ اثر 

بوده است.
دبیر جشــنواره میراث اضافه کرد: در بخش 
سینما و تلویزیون آثار مستند در صدر دیگر 
حوزه اســت که نشــان دهنده این است که 
مستندها ظرفیت خوبی برای پرداخت به این 

حوزه دارند.
وی دربــاره امــکان پخــش برنامه هــا و رویدادهای 
جشنواره در شبکه های تلویزیونی نیز بیان کرد: برنامه 
های ما در صداوسیما و شبکه های سیما پخش خواهد 
داشت و البته از برخی ســرویس ها هم عرضه و پخش 

می شود.
تابش درباره ظرفیت های فرهنــگ و هنر در این دوره 
از جشنواره بیان کرد: ظرفیت ســینما و آثار نمایشی 
در میراث فرهنگی بســیار مهم اســت. آثار سینمایی 
خیلی خوبی به دست ما رســیده است. ما در یک مسیر 

فرهنگی دارای تداوم و گفت وگو با اهل هنر باید کاری 
کنیم که این آثار ادامه یابد و فیلم های بومی در استان 

ها تقویت شوند. 
این جشنواره تلنگری جدی را به صاحبان سرمایه وارد 
می کند که آنها هم در این زمینه توجه لازم را داشــته 

باشند.
وی اضافــه کرد: مــی تــوان فیلم و ســریال خوب 
درباره ســوژه هــای بومی ســاخت، ظرفیــت آثار 
نمایشی و ســینما درباره زوایای کشف نشده میراث 
فرهنگی بســیار مهم اســت. ذایقه جوانان نسل نو 
بیشتر نمایشــی و مرتبط با موســیقی و کارهایی با 
ســاختارهای این چنینی اســت و باید مطابق با این 

ذایقه پیش رفت.
تابش تصریح کرد: در تعامل با صداوسیما مستندهای 
خوبی تولید می شود، میراث فرهنگی دستگاهی است 
که برای تامین نیازهای اساســی خود نیازمند حمایت 

بیشتر است.

جشنواره

برنامههایهنریجشنوارهمیراثتشریحشد

»بازگشت«تجربهایمتفاوتدرنمایشمیدانیاست
خریــدار   نمایش میدانی »بازگشــت« 
بــه کارگردانی و نویســندگی حســن بزرا 
تاش کرده اســت تا با نگاهــی متفاوت به 
موضوع امید و ناامیــدی بپردازد، اتفاقی که 
نتیجه اش باعث به ثمر نشســتن نمایشی 
متفاوت نسبت به نمایش های میدانی دیگر 
شــده که تاکنون تماشــاگران در بوستان 

ولایت آن را تجربه کرده اند.
بخشــی از روایــت »بازگشــت« در عصر 
معاصــر می گــذرد و نیز شــخصیت محور 
اســت و همیــن کار را برای عوامل پشــت 
صحنه چالشی تر و دشــوارتر کرده. عباس 
رحمانی پور، طــراح نور نمایــش میدانی 
»بازگشــت« که تــا کنون طراح نــور اکثر 
نمایش هــای میدانی بوده بــا تاکید بر این 
موضوع معتقد است وجود قصه ای متفاوت 
موجب شــده تا دســت اندرکاران پشــت 
صحنه تاش خود را کنند تــا بتوانند آنچه 
قرار است قصه روایت کند به بهترین شکل 

ممکن خود پیش برود.
رحمانی پور با اشــاره به نیــاز اتفاقات تازه 
در بخش های نور، صدا، دکور، موســیقی، 
جلوه های ویــژه میدانــی و… در نمایش 
میدانی »بازگشــت« به خبرنگار ایرنا گفت: 
قصه هایی که در نمایش هــای میدانی اجرا 
می شــوند همه جدید هستند و هیچ قصه و 
روایت تکراری در هر نمایــش وجود ندارد. 
قصه »بازگشــت« نیز از جملــه قصه های 
تازه ایســت که نیاز به دکور، نور، موسیقی، 
صداگــذاری و… جدیــد داشــت. همین 
موضوع ســختی هایی به همــراه دارد که 
کمبود زمان بر میزان وحجم این مشکات 

دامن می زند. با این حال تاش  تمام عوامل 
بر آن اســت تا در کم ترین زمــان ممکن، 

بهترین نتیجه ارائه داده شود.
وی با بیــان آنکه دکــور نمایــش میدانی 
»بازگشت« در مقایسه با سایر نمایش های 
میدانی قبلی بسیار بیشتر بوده افزود: قصه 
و روایت نمایــش میدانی »بازگشــت« به 
دلیل آنکه مربوط به زمان معاصر می شــود 
و شــخصیت محور اســت؛ لذا نیــاز بود تا 
در بخــش نور و طراحــی نورپــردازی نیز 

تفاوت هایی را قائل شویم.
رحمانی پــور ادامــه داد: کمبــود زمان و 
رساندن کار به اجرا باعث شد تا روزهای اول 
نتوانیم کارها را آنطور که خواسته شده بود 
به اجــرا درآوریم با این حال بــه مرور زمان 
این اتفاق رخ داد و سعی شد نوع نورپردازی 

متفاوت تر باشد.
 امیدوارم این تفاوت ها از دید تماشــاگر نیز 

دور نمانده و احساس شود.
این طراح و نورپــرداز نمایش های میدانی 
با تاکید بــر به کار بــردن درســت نور در 
صحنه هایی که در آن امید و ناامیدی  مورد 
توجه است گفت: نورپردازی در این نمایش 
میدانی به گونه ای است که وقتی قرار است 
در جایی امیــد و در جای دیگــر ناامیدی 
منتقل شــود این اتفاق از طریق نور نیز القا 
شود و به تماشاگر منتقل شود. برای همین 
سعی شده تا نور بتواند به روند قصه و انتقال 

محتوای آن به مخاطب نیز کمک کند.
این قصــه در مقایســه با قصه هــای دیگر 
نمایــش میدانــی چــون متفاوت تــر بود 
حساســیت های خاصی نیز داشــت و تمام 

عوامل را با چالش هایی تازه ای مواجه کرده 
بود تا بتوانند با دقت بیشــتری روی آن کار 

کنند
به گفته رحمانی پور تغییرات اساسی که در 
صحنه های پلکانی یک، دو و ســه نمایش 
میدانی در این نمایش بــه وجود آمده کار را 
برای بخش نورپردازی دشوارتر کرده است. 
او در این باره بیان کرد: بــه دلیل تغییرات 
جدید با صحنه جدیدی نیز مواجه هستیم 
که برای نورپرداز کار را سخت تر و دشوارتر 
کرده اســت. بنابراین در بخش استفاده از 
نور و رنگ در نمایش میدانی »بازگشــت« 
متفاوت تــر کار پیش رفتــه و از رنگ نیز به 
عنوان مثــال برای برخــی فضاهای خاص 
مانند قســمت هایی که شــیطان و بارگاه 
شــیطان قرار دارد و در قسمت اول نمایش 
که فرشته ها وارد صحنه می شوند استفاده 
شده اســت. با این وجود در بیشتر موارد از 
طریق کنتراست نور، طراحی ها انجام شده 
است و با روشنایی و تاریکی؛ امید و ناامیدی 
به نمایش در آمده و بــا امکانات نورپردازی، 
فضاســازی و ارائه مفهوم به بیننده صورت 

می گیرد.
نورپرداز نمایش میدانی »بازگشت« با اشاره 
به این که قصه های متفاوت، عوامل پشــت 
صحنه را بــا چالش های متفاوتــی مواجه 
می کند تا بــا دقت و ظرافت بیشــتری کار 
را پیــش ببرند، گفت: وقتــی عوامل با قصه 
جدید مواجه هســتند همگی با آن درگیر 
می شــوند که چگونه و با چــه روش هایی 
می توانند قصه را به بهترین شــکل ممکن 
به نمایــش درآورند. این قصه در مقایســه 

با قصه های دیگــر نمایــش میدانی چون 
متفاوت تر بود حساســیت های خاصی نیز 
داشت و تمام عوامل را با چالش هایی تازه ای 
مواجه کرده بود تا بتوانند با دقت بیشــتری 
روی آن کار کننــد. هرچند فکــر می کنم 
هنوز نواقصــی وجود دارد کــه می تواند به 

مرور زمان کامل تر و اصاح شود.
وی در پاســخ به این که مردم چه واکنشی 
نسبت به »بازگشــت« دارند هم بیان کرد: 
پــس از پایــان نمایــش عکس العمل های 
مخاطب هــا را کــه می بینیــم برخــی 
تماشــاگران، نمایش های میدانی را دنبال 
می کننــد و بــا قصه های نمایــش میدانی 
آشــنایی دارند و مخاطب های همیشگی ما 
هستند و برخی مخاطب های جدید هستند 
و برای نخســتین بار صحنه های نمایش به 
این سبک و ســیاق را می بینند؛ هر دو گروه 

برای شــان نمایش میدانی »بازگشــت« 
و نحوه پرداختن به امید و ناامیدی بســیار 

جالب است.
 اکثر تماشــاچی ها با دقــت نمایش را رصد 
می کنند و در زمــان پایان اجرا واکنش های 

مثبت و خوبی دارند.
»بازگشت« روایتی از سرانجام راه و انتخابی 
اشــتباه، از آغاز تا پایان راه است. روایت آن 
لحظات از زندگی که ممکن اســت هر کدام 
از ما در آن مورد آزمایش روزگار قرار گیریم . 
این داســتان روایت صبر و امید و توکل در 

برابر یاس و نا امیدی است.
نمایــش میدانــی »بازگشــت« محصول 
ســازمان هنری رســانه ای اوج است که به 
همت موسســه هنری رســانه ای سیمای 
ققنوس هر شب ســاعت ۱۸:۰۰ در بوستان 

ولایت تهران اجرا می شود.



 مساحتمحل وقوعتاریخنوعیتشماره رای
پلاک ثبتی ) متر مربع(

YXنقاط

39152526790621

39151966791082

واقع در قسمتی از پلاک ثبتی 2339 اصلی906سنندج ) سرخه دزج(1402/08/18غیر موات2843
39151886791003

39152386790454

آگهی اعلان نظریه کمیسیون تشخیص ماده 12 قانون زمین شهری
کمیسیون تشخیص موضوع ماده 12 قانون زمین شهری در استان کردستان به موجب نظریه مندرج در جدول ذیل غیر موات )غ-ی-ر-م-و-ا-ت(اعلام 
نموده است.لذا با توجه به عدم دسترسی به مالکین و به استناد مصوبه مورخ 70/11/23 مجمع تشخیص مصلحت نظام مراتب در دو نوبت و به فاصله ده 
روز به اطلاع مالکین و صاحبان حقوق قانونی می رساند. در صورت اعتراض به نظریه صادره اعتراض خود را حداکثر ظرف مدت سه ماه از تاریخ انتشار آخرین 

آگهی به مراجع صالحه قضایی تقدیم دارند در صورت عدم اعتراض در فرجه زمانی یاد شده نظریه صادره قطعی است.        م الف:1838

هیمن محمدی بهرام-سرپرست معاونت املاک و حقوقی

متن آگهی مزایده
آگهی مزایده مال منقول )خودرو( تحت کلاسه بایگانی 1۴۰2۰1۹۵۸

شناسه آگهی: 1609293
به موجب پرونده اجرائی کلاسه 140201958 یکدستگاه خودروی سواری پراید سایپا 131 رنگ 
 : موتور  شماره  و   NAS411100D  1264760  : شاسی  شماره  با   1392 مدل  سفید-روغنی 
4900979 با شماره انتظامی 142 ی 32 ایران 77/شخصی با وضعیت اتاق و بدنه سپر جلو و عقب 
سائیدگی دارند بدنه سمت چپ زدگی جزئی دارد دربهای جلو و عقب سمت راست زدگی جزئی 
دارد گلگیر عقب سمت راست دارای ضربه تصادف بوده نیاز به صافکاری و رنگ آمیزی دارد، شیشه 
جلو شکسته و موتور گیربکس صندلی و تودوزی بنظر سالم داشبورد سالم ولاستیکها حدوداً دارای 
40 درصد کارائی و کیلومتر نامشخص میباشد متعلق به مرحوم آقای سیدمیثم جزایری فرزند سید 
محمدابراهیم با شماره شناسنامه: 344 و شماره ملی: 4132285014 تاریخ تولد: 1361/02/10 که 
طبق نظر کارشناس رسمی به مبلغ 1،350،000،000 ریال یک میلیارد و سیصد و پنجاه میلیون 
ریال ارزیابی شده از ساعت 9 الی 12 روز چهارشنبه مورخ پانزدهم آذرماه سال جاری ) 1402/09/15 
( در اداره اجرای اسناد رسمی اهواز واقع در اهواز کوی نبوت جنب مجتمع قضائی شهید باهنر از 
طریق مزایده به فروش می رسند. مزایده از مبلغ مذکور ) 1،350،000،000 ریال( شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی نقداً فروخته می شود و کلیه هزینه های قانونی پس از مزایده به عهده برنده مزایده 
است همچنین شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد مبلغ پایه مزایده به صندوق ثبت در 

روز مزایده میباشد و مابقی مبلغ نیز ظرف مدت 5 روز پس از مزایده می بایست پرداخت گردد.
تاریخ انتشار آگهی: 1402/09/1

فریبا آریایی نیا _ معاون اداره اجرای اسناد رسمی اهواز

برگ سبز سواری پژو 405GLX-XU7 به رنگ نقره ای 
 124K0464379 متالیک مدل 1393 به شماره موتور
و   NAAM01CAXEK645177 شاسی  شماره  و 
شماره پلاک ایران64-257د55 به مالکیت بلال خلیلی 

نسب خانقاه مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
یزد

1397رنگ  مدل   PARSTU5پژو سواری  کارت 
سفید روغنی به شماره موتور 181B0066406وشاسی 
ایران  NAAN11FEXJH561376وشهربانی 
64_899ل13 به نام شهرداری مروست مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد
یزد

داماد و پسرم  چه گناهی کرده اند که داور هستند!
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میدان

خریدار   رئیس کمیته داوران فدراسیون 
فوتبــال، گفــت: سیســتم VAR که در 
ورزشــگاه آزادی تهران وجــود دارد را نگه 

می داریم.
خداداد افشــاریان با حضــور در یک برنامه 
تلویزیونــی در خصــوص انتشــار عکس 
ورزشی خانوادگی اش در رسانه ملی، اظهار 
داشــت: می دانید با آن عکسی که در رسانه 
ملی بدون اجازه منتشــر کردید، چه فشار و 
آســیبی به خانواده ام وارد شد؟ آن داور چه 
گناهی کرده که داماد من اســت، یا آن یکی 
داور دیگر که برادرِ زن من است، باید تنبیه 

شود؟
وی افزود: شــما رضایت خداونــد را در نظر 
نگرفتید و بی رحمانه بــه من حمله کردید. 
اکثر داوران حال حاضر لیگ و ناظران بدون 
توجه به رابطه فامیلی، اعتقاد دارند که پسر 
من یکــی از بهترین داوران آینــده فوتبال 
ایران خواهد بود. نمره و عملکرد او در لیگ 
یک و لیگ هــای پایین تر کاما مشــخص 
اســت و من هم آن نمره ها را نــداده ام. الان 
گناه او این است که پسر من است؟ به اندازه 
چهار داور تمرین می کند، چون زیر ســوال 
است. او اگر بلد نباشــد چند بازی می تواند 
داوری کند؟ هرکســی شغل پدرش را ادامه 
می دهد و گناهی نکرده اســت که داور شده 

است.
وی به ســوال ها درمورد حضور فرزندش در 
داوری اینطور پاســخ داد: اســتان لرستان 
۴۵ داور دارد کــه رده های مختلف ســوت 
می زنند. حالا یک نفر از آن ها هم فرزند من 
باشــد چه ایرادی دارد؟ پسر من داور بسیار 
خوبی است و ناظران هم تایید کردند، حالا 
اگر من رئیس نباشــم این مســئله ایرادی 
ندارد؟ شــما می خواهید بفهمید که این ها 
داور هستند یا می خواهید من را بزنید؟ من 
چهل ســال در این داوری هستم و طبیعی 
اســت که خانــواده مــن در داوری حضور 
داشته باشــند. هیچ رانتی برای فرزند من 
وجود نداشته اســت و کل مدارکش را پیش 
مدرس های مختلف دریافت کرده اســت. 
مگر فقط من از یک نفر امتحان می گیرم که 

فقط پسرم قبول شود؟

رئیــس کمیتــه داوران، ادامــه داد: آقای 
افشون اصا چه کسی اســت که امضای او 
پای کاس ها مهم باشد؟ او اصا در آن زمان 
مسئولیتی نداشتند و پسر من اگر شایسته 
باشد در آینده خواهد درخشید و اگر نباشد 

از فوتبال دور خواهد شد.
وی دفاعیاتــش درباره تغییر شناســنامه 
فرزندش را مطــرح کــرد: روزی که فرزند 
من شناســنامه اش را گرفت برای سال ۶۹ 
بود اما موقعی که بــرای تیم نوجوانان ذوب 
آهن بازی کرد، شناســنامه او برای ســال 
۷۱ بود. این تغییر تاریــخ تولد کاما قانونی 
اســت ولی من نمی دانم منتقدان دنبال چه 
هســتند؟ خیلی از داوران و افراد این کار را 
انجام می دهند و ایــن کار برای داوری نبود 
بلکه برای زمانی بود که می خواست فوتبال 
بازی کند و به داوری ارتباط نداشت. آینده 
داوری برای پســر من است و شــما این را 

خواهید دید.
رئیس کمیتــه داوران فدراســیون فوتبال 
درباره حضور بســتگانش در ایــن عرصه، 
خاطرنشــان کرد: ایــن اشــخاصی که از 
خانــواده و فامیــل مــن در داوری حضور 

دارند، شایسته و با کیفیت هستند. اگر واقعا 
شایسته باشــند و حرفه ای عمل کنند حق 
خودشان را از داوری می گیرند و اگر اینگونه 
نباشد کنار می روند. گناه این افراد این است 

که فامیل من هستند؟
وی با تاکید بر اشتباهات داوری فصل، بیان 
کرد: اشتباهات داوری نتیجه ۱۱ بازی این 
فصل را جابه جا کرده است و از همه آنهایی 
که ضرر دیدند عذرخواهی می کنم. خودم از 
داوری ها راضی نیستم اما بعضی تصمیمات 
داوران اشــتباه نیســت و دل هر کسی را به 
درد می آورد. از هر کسی که عمدا و سهوا از 
داوری ها متضرر شده عذرخواهی می کنم. 
ســال ۱۴۰۱ تعداد ۲۴۰ بازی داشتیم که 
در ۲۹ بازی، اشــتباهات داوری روی نتایج 
اثرگذار بود و در فصل جاری تعداد ۸۰ بازی 
داشــتیم که اشــتباهات داوری نتیجه ۱۱ 

بازی را جابه جا کرده است.
افشاریان ســختی های مدیریت کمیته را 
اینطور شرح داد: ما داوری را برای یک بازی 
انتخــاب می کنیم ولی به دلیل مشــکات 
بلیت نمی توانیم به موقــع او را به این بازی 
برســانیم. من الان فقط حدود ۱۰ الی ۱۲ 

داور دارم که با خیــال راحت می توانم آن ها 
را برای بازی های بــزرگ انتخاب کنم ولی 
داوران ما جوان هســتند و نیاز به حمایت و 

صبر تیم ها دارند.
وی گفت: من جرات نــدارم یک داور جوان 
را برای تیم هــای تارتار و نکونــام انتخاب 
کنم چون بــا کوچک ترین اتفاق ها اعتراض 
می کنند و باعــث می شــوند داور کا کنار 
برود. داوران ما مجانــی کار می کنند و فقط 
انتظار عزت داریــم ولی بــا کوچک ترین 
صحنه ها انواع فحش ها بــه داوران ما داده 

می شود. 
هفته قبل یک مربی گفته است که چرا یک 
داور را روی تیم هــای ما تســت می کنید؟ 
خب این حرف چــه معنایــی دارد؟ پرکار 
ترین داوران ما در ســال ۱۰ بازی ســوت 
می زنند که دستمزد آن می شود حدود ۶۰ 
میلیون تومان، آن هم فقــط در عرض یک 

سال است.
 VAR وی بااشاره به تحریم های مربوط به
گفت: بــا VAR هم اشــتباه داوری وجود 
خواهد داشــت زیرا تــا زمانی که انســان 
قضاوت می کند، اشــتباه هم وجــود دارد. 

همه کشــورها VAR دارند ولی ما نداریم و 
قطعا با این روند، داور با استرس وارد زمین 
خواهد شد. داور عراقی بازی پرسپولیس - 
استقال تاجیکستان به دلیل اشتباهی که 
داشت، محروم شــد و او حتی با VAR هم 

اشتباه کرد و از سوی AFC محروم شد.
وی ادامه داد: تاج تــاش زیادی برای ورود 
VAR می کند ولی خیلی از چیزها دســت 
ما نیســت. ما نمی توانیــم VAR را مانند 
بقیه تحریم ها دور بزنیم چون آن شــرکت 
می ترسد. VAR که در اصفهان وجود دارد، 
آمریکایی اســت و از کشــور خارج خواهد 
شــد اما VAR که در تهران وجــود دارد را 
نگه می داریم. هفــت VAR را هم تصمیم 
گرفته ایــم خریداری کنیم ولــی هرجایی 
که ما عقب گرد انجــام می دهیم، مقصر ما 

نیستیم.
رئیــس کمیتــه داوران ادامــه داد: اگر در 
فوتبال ما با VAR هم اشتباه کنیم، همان 
 VAR جا تیرباران می شــویم. بــرای ورود
فقط یک نفر می تواند این کار ر انجام بدهد 
و این شــخص مهدی تاج است. نباید بگویم 
ولی او بســیار با نفوذ اســت و در همه نفوذ 
دارند. نایب رئیس AFC شــدن کم چیزی 
نیست و تنها شخصی که می تواند VAR را 

وارد کند اوست.
وی از ورود هدست های جدید برای داوری 
خبر داد: دو هفته دیگر هدست های جدید 
وارد کشور خواهد شد. من در جریان هستم 
که چه قدر نبود این هدســت ها به ما ضربه 
می زند و مــن تمام این صحنه هــا را حفظ 
هستم. مشکلی بابت اسپری نداریم و کاما 
موجود است. متوجه شدید که VAR یک 
بحث غیر فوتبالی اســت پس خواهشا دیگر 

به ما اعتراض نکنید.
افشــاریان دربــاره تســت های اشــکان 
خورشیدی، حاج ملک و عباس راکی خاطر 
نشــان کرد: عباس راکــی از باهوش ترین 
داوران لیــگ اســت و قضــاوت او در بازی 
خیبر-فجرسپاسی سالم بود و پنالتی هایی 
که اعام کرد نیز درســت بود. از این به بعد 
همه تســت ها در تهران برگزار خواهد شد و 

اشتباهات قبلی را نیز انجام نمی دهیم.

ســرمربی تیم ملی هنوز به بزرگترین سوال منتقدان 
جواب نداده است.

تیم ملی ایــران همراه با هدایت کارلــوس کی روش با 
میانگین ســنی ۲۸.۹ پیرترین تیــم رقابت های جام 
جهانــی ۲۰۲۲ قطر بــود. از زمان جدایــی کی روش 
و معرفــی امیر قلعه نویــی به عنوان ســرمربی جدید 
تیم ملی، امیر قلعــه نویی در اکثــر مصاحبه هایی که 
داشت صحبت از جوانگرایی در تیم ملی کرده بود. او به 
دفعات تکرار کرده که »متأسفانه ایران در جام جهانی 
قطر صاحب پیرترین تیم بود و این رویه باید درســت 
شــود.« خب از کســی که ایــن همه بر یــک موضع 
پافشاری می کند، انتظار می رود در عمل هم شروع به 
جوان ســازی مجموعه بازیکنان کند اما اتفاقی که در 
تیم امیر رخ داده، دقیقا و به وضوح برعکس بوده اســت 
و تا این لحظه تغییر محسوســی در میانگین سنی تیم 

ملی شاهد نبوده ایم!
شاید باورکردنی نباشد اما حقیقت آن است 
که فهرســت ۲۵نفره تیم ملی برای ۲بازی 
دوســتانه در برابر بلغارســتان و آنگولا، که 
اولین لیســت قلعه نویی پس از بازگشت به 
تیم ملی به حســاب می آمد از نظر میانگین 
سنی تقریبا یک ســال مسن تر از تیمی است 

که کارلوس کی روش بــه جام جهانی ۲۰۲۲برد! ایران 
با ثبــت میانگین ســنی ۲۸.۹در قطــر، پیرترین تیم 
مسابقات لقب گرفت و انتقادات فراوانی را تحمل کرد. 
حالا اما میانگین تیمی که امیر برای ۲بازی دوســتانه 
ساده گرد هم جمع کرده، ۲۹.۵۶ســال است! او ابتدا 
فهرست ۲۴نفره ای اعام کرد که به اندازه کافی مسن 
بود اما انگار این میزان از ســالمندی هنوز قلعه نویی را 
راضی نمی کــرد. در نتیجه او بعد از برگزاری مســابقه 

معوقه استقال خوزستان و تراکتور، شجاع 
خلیل زاده ۳۴ســاله را هم بــه اردو دعوت 
کرد تا میانگین سنی بازیکنانش به ۳۰سال 

نزدیک تر شود!
تیم ملی کشورمان که در جام جهانی۲۰۲۲ 
پیرتریــن تیم تورنمنــت بــود، در کافا هم 
توانست همین عنوان را از آن خود کند؛ فقط 
با این تفاوت که تیــم ملی در این بازی هــا با میانگین 

سنی ۹/ ۲۷ حاضر شده است.
 نکته عجیب این بــود که این تورنمنــت به نوعی یک 
تورنمنت دوستانه به حساب می آمد، قلعه نویی باز هم 
قصد جوان سازی تیمش را نداشت و راهی برای جوانان 
به تیم ملی باز نکرد و باز هم شــاهد دیــدن بازیکنانی 
مثل احسان حاج صفی، وحید امیری و... در لیست تیم 

بودیم.

امیر قلعه نویــی در تورنمنت چهارجانبــه اردن از ۲۳ 
بازیکن برای حضور در مسابقات دعوت کرده میانگین 
این لیســت ۲۹/۱ بود که با مقایسه با لیست های قبلی 
به راحتــی متوجه می شــویم باز هم خبــری از جوان 

سازی در تیم امیر قلعه نویی وجود نداشت.
در آخریــن فیفا دی، امیــر قلعه نویی ســرمربی تیم 
ملی فوتبــال ایران، ۳۰ نفر را در لیســت نفرات دعوت 
شــده برای برگزاری دو دیدار برابــر »هنگ کنگ« و 
»ازبکستان« را اعام کرد. در این لیست با وجود حضور 
بازیکنــان جوانی مثل ســعید ســحرخیزان و محمد 
قربانی و آریا یوسفی به لطف حضور مهدی ترابی، علی 
کریمی، مجید حسینی، رضا اســدی و امید ابراهیمی 
موجب شد این لیست از لحاظ میانگین سنی با لیست 
های قبلی تفاوت زیادی نداشته باشد و میانگین سنی 

به ۲۸/۳ سال برسد.

خریــدار  رئیــس فدراســیون ورزش های 
همگانی از برگزاری نخســتین دوره مســابقات 
»گل کوچک« در کشــور با محوریت هواداری از 

تیم های مطرح فوتبال خبر داد.
 علی خلیلی با اشــاره بــه برگزاری مســابقات 
مینی فوتبــال محــات توســط فدراســیون 
ورزش های همگانی اشــاره کــرد و اظهار کرد: 
اســتقبال فوق العاده ای که از مســابقات مینی 
فوتبال محات توسط نوجوانان و جوانان سراسر 
کشــور صورت گرفت، ما را بر آن داشت تا طرح 
ملی جدیدی را برای ایجاد شور و نشاط بین این 
قشــر و مردم عزیزمان اجرا کنیم کــه برگزاری 
مسابقات گل کوچک خیابانی در دستور کار قرار 
گرفت.وی در مورد نحوه برگزاری این مسابقات 
گفت: مســابقات گل کوچک یا مینی فوتبال در 
جهان با عناویــن و روش های متنوعــی برگزار 
می شــود که رویدادهایی به نام بازیکنان مطرح 

دنیا در کشورهای مختلف جزیی از آنهاست.

رئیس فدراسیون ورزش های همگانی ادامه داد: 
از آنجایی کــه »گل کوچک« ســابقه زیادی در 
کشور ما دارد و در گذشته نه چندان دور در کوچه 
و خیابان ها بازی می شــد، تصمیــم گرفتیم این 
رویداد را با همان روش گذشــته و البته براساس 

شرایط فیزیکی شهرها برگزار کنیم.
خلیلی ادامه داد: مسابقات گل کوچک یا فوتبال 
خیابانی با محوریت طرفداری نوجوانان و جوانان 
شهرهای مختلف از تیم های مورد عاقه داخلی 
شان برگزار می شــود که هر تیم می تواند نام تیم 
مورد عاقه اش را انتخاب کنــد و به هنگام ثبت 
نام کدهای اختصاصی به هر تیم داده می شود تا 

وجه تمایز آنها باشد.
وی بیان کرد: با برگزاری مســابقات با این روش، 
می توان به آمــاری از تعداد هــواداران تیم های 
مختلف هم دســت پیدا کرد چرا کــه این تیم ها 
می توانند عــاوه بر این که نام تیــم مورد عاقه 
شــان را روی تیمشــان می گذارند، می توانند از 

نشــانه های این تیم ها هم مثل لباس یا لوگو و یا 
هر چیز دیگری استفاده کنند.

رئیــس فدراســیون ورزش هــای همگانــی 
خاطرنشــان کرد: برای اجرای این مســابقات با 
کانون هواداران باشگاه های مطرح فوتبال کشور 
هم ارتبــاط گرفته ایم تا بتوانیــم از ظرفیت آنها 
هم استفاده کنیم. قطعا با مشارکت باشگاه های 
مطرح مشارکت انبوه و وســیعی از عاقمندان را 
شــاهد خواهیم بود.علی خلیلــی در مورد زمان 
اجرای این طرح نیز گفت: ثبــت نام برای حضور 
در این مسابقات از ۱۵ آذر سالجاری آغاز خواهد 
شــد و پس از آن همزمان با ایام مبارک دهه فجر 
مسابقات در شــهرهای مختلف آغاز خواهد شد 
که تا تیر ســال آینده ادامه خواهد داشــت. این 
مســابقات در سه ســطح شهر، اســتان و کشور 
برگزار می شــود و برای تیم های برتر جوایزی در 
نظر خواهیم گرفت و بهترین های مســابقات به 

رویدادهای بین المللی اعزام خواهند شد.

ملی

رویایجوانسازیتیمامیر

اختصاصدرآمدفروشبلیتجامملتها
بهمردممظلومفلسطین

 مسوولان قطری برگزاری جام ملت های آســیا اعام کردند که درآمد 
فروش بلیت های این بازی ها صرف حمایت از مردم فلســطین خواهد 
شد.نشســت مطبوعاتی رقابت های جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ توسط 
کمیته ســازماندهی این رقابت ها در قطر برگزار شــد. در این نشست 
مســوولان برگزاری بازی ها اعام کردند که درآمــد حاصل از فروش 
بلیت های جام ملت های آســیا کــه در قطر برگزاری می شــود، برای 

حمایت های امدادی از فلسطینی ها اختصاص داده خواهد شد.
حمد بــن خلیفه آل ثانی رئیــس کمیته برگزاری ایــن بازی ها در این 
خصوص گفت: ما مطمئــن خواهیم بود که این ابتکار به نفع کســانی 
است که بیشــترین آســیب را دیده اند و فوتبال نقش خود را به عنوان 

مکانیزم حمایتی برای مردم در سخت ترین زمان  ایفا می کند.
با شــروع جنایات بی ســابقه و بی حمانه رژیم صهیونیستی علیه مردم 
بی گناه فلسطین، بسیاری از ورزشــکاران مطرح دنیا نیز به حمایت از 
مردم فلسطین پرداختند و انزجار خود را نسبت به رژیم اشغالگر قدس 

اعام کردند.

کاوه:
تصمیمخوبیبرایالمپیکخواهیمگرفت

 ناظر ویژه رئیس فدراســیون در تیم ملی کشتی آزاد گفت: یک تصمیم 
خوب خواهیم گرفت تا در المپیک پاریس، کشتی کشورمان رو به جلو 
باشد.محســن کاوه در خصوص تغییر کادر فنی تیم ملی کشــتی آزاد 

اظهار کرد: هیچ تصمیمی در این خصوص گرفته نشده است.
وی افزود: چند جلســه با کادر فنی تیــم ملی و رئیس فدراســیون و 
همچنین چند نفر از اســاتید کشتی داشــتیم. باید یک تصمیم خوب 
بگیریم که در المپیک کشــتی ما رو به جلو باشــد و هر چیزی به صاح 
باشد انجام می دهیم.کاوه یادآور شــد: بحث تغییر کادر فنی تیم ملی 
اصا مطرح نیســت و با مربیان جدیدی نیز صحبتی نشده و هنوز بحث 
درون ســازمانی اســت که بتوانیم یک تصمیم خوب بــرای المپیک 
بگیریم.وی در خصوص ادامه همکاری عیســی حاجی اف در تیم ملی 
کشتی آزاد نیز گفت: هیچ تصمیمی هم در رابطه با او گرفته نشده و باید 

تصمیم خوب بگیریم.

هروی:
همهآزادیخواهانجهانبایداقداموحشیانه

اسرائیلرامحکومکنند
 ســرمربی تیم ملی کاراته گفت: جامعه ورزش نباید نسبت به جنایات 
رژیم صهیونستی بی تفاوت باشد، چون کشوری مسلمان در گوشه ای از 

دنیا مدت هاست مورد ظلم واقع شده است.
سید شــهرام هروی در گفت وگو با پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان 
ضمن آرزوی آرامش بــرای همه مــردم جهان به ویژه مــردم مظلوم 
فلسطین اظهار داشت: رژیم صهیونیســتی حدود ۷۴ سال با جنایت، 
خشــم و ترور مخصوصا در ســال های اخیر در غزه مردم فلســطین را 
در محاصره خود قــرار داده و اجازه اســتفاده از کوچک ترین امکانات و 

قوانین حقوق بشری را به مردم فلسطین نداده است.

ســرمربی تیم ملی کاراتــه از همــه چهره های دنیــا و آزادی خواهان 
دعوت به محکوم کردن اقدام وحشــیانه رژیم صهیونستی کرد و افزود: 
امیدواریم شاهد روزی باشیم تا انشــاالله اتفاقات خوبی صورت گیرد تا 

بساط این رژیم کودک کش جمع شود.
وی با اشــاره به مراسم تجمع جامعه ورزش کشــور در حمایت از مردم 
مظلوم فلسطین وغزه، اظهار داشــت: رژیم صهیونیستی وحشی ترین 
رژیم تاریخ است که به سادگی جان کودکان را می گیرد. آن ها باید این 

حمات را متوقف کنند چون این کار نقض حقوق بشر است.
ســرمربی تیم ملی کاراته با تاکید بر این که جامعه ورزش نباید نسبت 
به این اتفاقات بی تفاوت باشد، خاطرنشــان کرد: کشوری مسلمان در 
گوشه ای از دنیا مدت هاست مورد ظلم واقع شده و جامعه ورزش نسبت 
به این مســائل بی تفاوت نیست و مســئولیت خود را با حضور پرشور و 

حمایت از مردم مظلوم فلسطین به خوبی نشان داده است.
وی با بیان این که مــردم ایران همواره در کنار مردم مظلوم فلســطین 
هســتند، اظهار داشــت: جامعه ورزش در فضای داخلی و بین المللی 
همــواره در حمایت ها نقش داشــته و پرچم مبارزه بــا رژیم غاصب را 

جامعه ورزش بالا برده و پیام ایران را به گوش جهانیان رسانده است.

محرومیتوجریمهبرایسرمربی
استقلالخوزستان

 پس از جلسه کمیته انظباطی فدراسیون فوتبال سیروس پورموسوی 
سرمربی تیم استقال خوزستان جریمه شد.

 پس از بررســی تخلفات سیروس پورموسوی، ســرمربی تیم استقال 
خوزستان، وی به یک جلسه محرومیت با احتساب محرومیت ناشی از 
دســتور موقت و پرداخت ۲۶۰ میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد. 
این رای از حیث محرومیت قطعی و از حیث جریمه نقدی قابل تجدید 

نظر پس از ۷ روز از تاریخ اباغ در کمیته استیناف است.
این محرومیت و جریمه به دلیل صحبت های این سرمربی در خصوص 

نحوه قضاوت داوران لیگ برتر اتخاذ شده است.

سرمربیاستقلالمحرومشد
ســرمربی تیم فوتبال اســتقال خوزســتان در یک مســابقه تیمش 
نمی تواند روی نیمکت بنشــیند.کمیته انضباطی آرای خود را درباره 

تیم های مختلف به شرح زیر صادر کرد:
* پس از بررسی تخلفات سیروس پورموســوی سرمربی تیم استقال 
خوزستان، وی به یک جلســه محرومیت با احتساب محرومیت ناشی 
از دســتور موقت و پرداخت ۲۶۰ میلیون ریــال جریمه نقدی محکوم 
شــد. این رأی از حیث محرومیت قطعی و از حیث جریمه نقدی، قابل 

تجدیدنظر پس از هفت روز از تاریخ اباغ در کمیته استیناف است.
ضمناً با صدور این رأی، دستور موقت صادره ملغی می شود.

* دیدار تیم های پوشــاک حافظ ســاری و پالایش نفــت بندرعباس 
از ســری رقابت های لیگ برتر فوتســال برگزار شــد و از سوی حافظ، 
مدیرعامل تیم پوشــاک ســاری تخلفاتی مبنی بر بدرفتاری در قبال 
داوران رخ داد. وی به همین خاطر به سه جلســه محرومیت از ورود به 
محل برگزاری مسابقات تیم و پرداخت ۳۰۰ میلیون ریال جریمه نقدی 
محکوم شد. این رأی قابل تجدیدنظر اســت.تیم پوشاک حافظ ساری 
به دلیل داشتن ســه بازیکن اخطاری و تخلفات تماشاگرانش به دلیل 

فحاشی به داور، باید ۲۰۰ میلیون ریال جریمه نقدی پرداخت کند.

 مساحتمحل وقوعتاریخنوعیتشماره رای
پلاک ثبتی ) متر مربع(

YXنقاط

39152526790621

39151966791082

واقع در قسمتی از پلاک ثبتی 2339 اصلی906سنندج ) سرخه دزج(1402/08/18غیر موات2843
39151886791003

39152386790454

آگهی اعلان نظریه کمیسیون تشخیص ماده 12 قانون زمین شهری
کمیسیون تشخیص موضوع ماده 12 قانون زمین شهری در استان کردستان به موجب نظریه مندرج در جدول ذیل غیر موات )غ-ی-ر-م-و-ا-ت(اعلام 
نموده است.لذا با توجه به عدم دسترسی به مالکین و به استناد مصوبه مورخ 70/11/23 مجمع تشخیص مصلحت نظام مراتب در دو نوبت و به فاصله ده 
روز به اطلاع مالکین و صاحبان حقوق قانونی می رساند. در صورت اعتراض به نظریه صادره اعتراض خود را حداکثر ظرف مدت سه ماه از تاریخ انتشار آخرین 

آگهی به مراجع صالحه قضایی تقدیم دارند در صورت عدم اعتراض در فرجه زمانی یاد شده نظریه صادره قطعی است.        م الف:1838

هیمن محمدی بهرام-سرپرست معاونت املاک و حقوقی

متن آگهی مزایده
آگهی مزایده مال منقول )خودرو( تحت کلاسه بایگانی 1۴۰2۰1۹۵۸

شناسه آگهی: 1609293
به موجب پرونده اجرائی کلاسه 140201958 یکدستگاه خودروی سواری پراید سایپا 131 رنگ 
 : موتور  شماره  و   NAS411100D  1264760  : شاسی  شماره  با   1392 مدل  سفید-روغنی 
4900979 با شماره انتظامی 142 ی 32 ایران 77/شخصی با وضعیت اتاق و بدنه سپر جلو و عقب 
سائیدگی دارند بدنه سمت چپ زدگی جزئی دارد دربهای جلو و عقب سمت راست زدگی جزئی 
دارد گلگیر عقب سمت راست دارای ضربه تصادف بوده نیاز به صافکاری و رنگ آمیزی دارد، شیشه 
جلو شکسته و موتور گیربکس صندلی و تودوزی بنظر سالم داشبورد سالم ولاستیکها حدوداً دارای 
40 درصد کارائی و کیلومتر نامشخص میباشد متعلق به مرحوم آقای سیدمیثم جزایری فرزند سید 
محمدابراهیم با شماره شناسنامه: 344 و شماره ملی: 4132285014 تاریخ تولد: 1361/02/10 که 
طبق نظر کارشناس رسمی به مبلغ 1،350،000،000 ریال یک میلیارد و سیصد و پنجاه میلیون 
ریال ارزیابی شده از ساعت 9 الی 12 روز چهارشنبه مورخ پانزدهم آذرماه سال جاری ) 1402/09/15 
( در اداره اجرای اسناد رسمی اهواز واقع در اهواز کوی نبوت جنب مجتمع قضائی شهید باهنر از 
طریق مزایده به فروش می رسند. مزایده از مبلغ مذکور ) 1،350،000،000 ریال( شروع و به بالاترین 
قیمت پیشنهادی نقداً فروخته می شود و کلیه هزینه های قانونی پس از مزایده به عهده برنده مزایده 
است همچنین شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد مبلغ پایه مزایده به صندوق ثبت در 

روز مزایده میباشد و مابقی مبلغ نیز ظرف مدت 5 روز پس از مزایده می بایست پرداخت گردد.
تاریخ انتشار آگهی: 1402/09/1

فریبا آریایی نیا _ معاون اداره اجرای اسناد رسمی اهواز

برگ سبز سواری پژو 405GLX-XU7 به رنگ نقره ای 
 124K0464379 متالیک مدل 1393 به شماره موتور
و   NAAM01CAXEK645177 شاسی  شماره  و 
شماره پلاک ایران64-257د55 به مالکیت بلال خلیلی 

نسب خانقاه مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
یزد

1397رنگ  مدل   PARSTU5پژو سواری  کارت 
سفید روغنی به شماره موتور 181B0066406وشاسی 
ایران  NAAN11FEXJH561376وشهربانی 
64_899ل13 به نام شهرداری مروست مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد
یزد

برگزارینخستیندورهمسابقاتگلکوچکدرکشور؛تعاملباتیمهایمطرحفوتبال



استان

کرمانشــاه - حســنا فخــارزاده   مدیــرکل راهــداری 
و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان کرمانشــاه بــا اشــاره به 
تخریب پل روستای »چم سورک« شهرستان گیلانغرب 
در بارندگی های اخیر که منجر به مســدود شــدن محور 
ســومار شــد، گفــت: ایــن پــل تــا ۲ مــاه آینــده بازســازی 

می شود.
» فریبــرز کرمــی« افــزود: پــل روســتای »چم ســورک« در 
محــور گیلانغــرب بــه ســومار در ســیلاب فروردیــن مــاه 
امسال باز تخریب شده بود و بر اثر بارندگی های شدید و 
سیلاب اخیر نیز ســازه و کنار گذر ایجاد شده برای آن نیز 

تخریب شده و این مسیر را مسدود کرده است.
وی اظهــار کــرد: راننــدگان وســایل نقلیــه مــی تواننــد از 
محور جایگزین ناودار به کوشک از توابع این شهرستان 
برای تردد به ســومار و بالعکــس اســتفاده نمایند. کرمی 
افزود: پس از فروکــش کردن آب؛ راهداری تــا ۲ ماه آینده 

پل جدید »چم سورک« را بازسازی خواهد کرد.
مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان 
کرمانشــاه همچنیــن بــه بــارش بــرف و بــاران در ســطح 

استان در روزهای اخیر نیز اشاره کرد و گفت: همه جاده 
های استان در حال حاضر لغزنده است و رانندگان باید 

با احتیاط و سرعت مطمئنه رانندگی کنند.
کرمــی همچنین بــه بارش بــرف در برخــی از گردنــه های 
اســتان ماننــد ســرمیل، بیــد ســرخ، منطقــه اورامانــات 
کنــون در تمام محورهای  مانند پاوه اشــاره کرد و افزود: ا

استان تردد به حالت عادی برقرار است.
مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان 
کرمانشــاه بــا اعــلام ســامانه تلفنــی ۱۴۱ راهــداری کــه به 
لحظه وضعیــت راه ها را به اطــلاع می رســاند، گفت: لازم 
اســت افراد قبل از ورود به هر محوری وضعیت آن مسیر 

را از نظر ترافیکی و شرایط جوی بررسی کنند.
رییــس مرکــز پیش بینــی اداره کل هواشناســی اســتان 
کم بر جو منطقه،  کرمانشاه نیز گفت: سامانه بارشــی حا
تــا امــروز ســه شــنبه، ضمــن کاهــش محســوس دمــای 
هوا، به تنــاوب ســبب بارندگی همــراه با وزش باد نســبتاً 
کنــده تگــرگ در  شــدید، رعدوبــرق و احتمــالاً رگبــار پرا

سطح استان خواهد شد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خوزستان عنوان کرد ؛

ورت تغییر نگرش مدیران صنعت توزیع برق  ضر
وز حوادث نسبت به تامین برق در زمان بر

اهــواز –محمــد مجــدم   علــی خــدری در جلســه مدیریــت بحــران و 
آمادگی برای مقابله با سیلاب که با حضور کلیه مدیران برق شهرستان 
ها برگزار شــد گفت: لازم اســت تا با اســتفاده از مدیریت دانش و تجارب 
گذشــته، با نگرش جدید به مقابله با حوداث واتفاقــات در صنعت برق 
کثری از آن ها بســیار  برویم چرا کــه حفط منابع موجود و اســتفاده حدا

مهم است.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومی شرکت توزیع نیروی 
برق خوزستان، مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خوزستان با اشاره 
به اینکه شبکه توزیع برق خوزستان در چند روز گذشته با وجود بارش 
کید کرد؛ با توجه به هشــدارهای  ها از پایداری مناســبی برخودار بود تا
ســازمان هواشناســی درباره شــدت بارش ها در روزهای آینــده، تدابیر 
لازم جهــت جهــت آمــاده بــاش مدیــران و پرســنل عملیاتی در سراســر 
اســتان خوزســتان اندیشــیده شــده و اجنــاس و تجهیــزات مــورد نیــاز 
ادارات برق در تمام شهرها به میزان کافی تدارک دیده شده است تا در 

صورت نیاز به کار گیری شود.
خدری با اشــاره به لزوم ریشــه یابی آســیب دیدن تجهیزات شبکه برق 
در هنگام بروز حــوادث یا اتفاقات طبیعــی تصریح کــرد، تجهیزات برق 
بســیار گرانقیمت بوده و لازم اســت دلایل آســیب دیدن این تجهیزات 
مورد مطالعه قرار گیرد تا در صورت بروز حوادث مشابه از آسیب به آنها 

جلوگیری شود.
مدیرعامل توزیع برق خوزستان افزود اولویت این شرکت و مدیران آن 
تامین بــرق مطمئن و پایدار در هر شــرایطی اســت و در واقــع در هنگام 
بروز بحران و حوادث است که صنعت برق همه ی توان تخصصی خود 

را صرف ارائه خدمات به مردم و می نماید.
وی ادامه داد اطلاع رسانی شفاف و به هنگام و دقیق در خصوص علل 
گاه ســازی مردم نســبت وضعیت پایداری شــبکه  حادثــه و همچنین آ
یا نارســایی های احتمالی در هنگام بــروز حوداث و بحــران ها اهمیت 
ویــژه ای دارد و لازم اســت به مــوازات رفع نارســایی هــا و ارائــه خدمات 

گاه سازی مردم نیز با دقت انجام شود. آ

با تلاش متخصصان داخلی محقق شد:

تکمیل و راه اندازی  سیستم کسب اطلاعات واحد 
وگاه شهید رجایی شماره یک بخاری نیر

قزوین- مریــم نقدی    حمید کاتبــی رییس گروه ابــزار دقیق معاونت 
مهندســی و برنامــه ریــزی نیــروگاه در تشــریح ایــن خبــر بیان داشــت: 
 DATA( در آخریــن مرحلــه تکمیــل سیســتم جمــع آوری اطلاعــات
نیــروگاه،  مگاواتــی   ۲50 واحدهــای   )ACQUISITION SYSTEM
عملیــات نصب ســرور و کلاینــت و پیکربندی نــرم افزار  این سیســتم در 

واحد ۲50 مگاواتی شماره یک بخاری به پایان رسید.
کاتبی  نیــز در ادامــه تصریح کــرد: در ایــن سیســتم  از نرم افزار و ســخت 
 DAS افزار صنعتی ســاخت داخل اســتفاده شــده  وهمچنین کلاینت
واحد شــماره یک کــه در اتــاق فرمــان شــماره  ۱ و ۲ نیــروگاه بخــار نصب 
شــده از طریق شــبکه به ســرور DAS واحد شــماره یک متصل اســت و 
امکان گزارش گیری و مشــاهده آخرین وضعیت ســیگنال های واحد را 

برای اپراتورهای بهره برداری  فراهم می آورد.
رییــس گروه ابــزار دقیــق معاونــت مهندســی و برنامــه ریزی نیــروگاه در 
ادامه بیان داشــت:  راه اندازی سیســتم DAS، نقش مهمــی در بهبود 
عملکــرد بهــره بــرداری دارد، ایــن سیســتم بــا ثبــت تمامــی مانورهــای 
بهره برداری در زمان وقوع حوادث ، ورود و خروج واحد، امکان تحلیل 

حوادث و بررسی خطاها را فراهم می آورد. 
کاتبی در پایان گفت: این پــروژه  با تکیه بر توان مهندســی متخصصان  
نیــروگاه و بــدون اســتفاده از خدمــات فنــی شــرکت هــای  پیمانــکاری  

انجام شده است.

  ftth وش وژه بازاریابی وفر  تقدیر از فعالان پر
در مخابرات منطقه گلستان 

گــرگان- مهناز محمد زمانــی   درجلســه ای با حضور مدیــر مخابرات 
منطقــه گلســتان ، از فعــالان پــروژه بازاریابــی وفــروش ftth تقدیــر شــد 
.  در جلســه ای که به منظــور هماهنگی وهمفکــری در پــروژه بازاریابی 
وفروش ftth برگزار شــد از 6 نفــر از فعالان این پــروژه تقدیر شــد . در این 
جلسه که با حضور دکتر غلامعلی شهمرادی برگزار شــد ، ابتدا گزارش از 
عملکرد گروههای بازاریابی وفروش ســرویس ftth ارائه که براســاس آن 

نتایج حاصل از فعالیت 7 ماهه این گروهها اعلام شد . 
مدیر مخابرات منطقه گلستان با ابراز خرســندی از روند فعالیت های 
اجرایــی ایــن پــروژه ونتایج حاصــل ، همــکاری بیــن بخشــی وحمایت 
حوزه های مختلــف را ضــروری دانســت و افزود:موانعی کــه در ابتدای 
پــروژه بــا آن روبرو بــوده ایــم با هــم اندیشــی وتبــادل نظر برطرف شــده 
وفرآیندهای کاری آن با بهبود همراه شــده وموجب ســرعت بخشیدن 

به آن شده است . 
کثــری از ظرفیت های درون ســازمانی  وی همچنین بهــره مندی حدا
را دســتاورد اجــرای ایــن پــروژه دانســت وگفــت: حضــور کارشناســان 
متخصص وبهــره منــدی از دانــش وتخصــص ومهــارت آنهــا در اجرای 
پــروژه بازاریابــی ، فــروش ودایــری ســرویس ftth موجــب شــده توســعه 
فیبرنــوری در شهرســتان گــرگان رشــد دو چندان داشــته باشــد . مدیر 
مخابــرات منطقــه گلســتان قدردانــی از زحمــات انجــام شــده را لازم 
دانســت ودر پایــان جلســه از 6 نفر از فعــالان این پــروژه آقایــان مهدی 
بهــا آبــادی ، مهــران حجتــی ، رضــا آلوســتانی ، محمــد داعی وحســین 

فندرسکی همچنین خانم ملیحه محمد پور تقدیر بعمل آمد .

وندان شهرک کوثر   دیدار جمعی از شهر
با رئیس شورای اسلامی شهر هشتگرد

- ترنــم مظفــری   در ایــن دیــدار بیشــتر موضوعــات عمرانــی و  البــرز
توسعه شــبکه معابر از ســوی مراجعین مطرح و راهکارها و برنامه های 

مدیریت شهری تشریح شد .
مهندس کاشــف با اشــاره بــه تــلاش مجموعــه شــهرداری و شــورا برای 
گذاری ۲۳000 مترمربع زمین  توســعه بخش غربی شــهر ، احداث پل ، وا
بــرای احــداث بیمارســتان تامیــن اجتماعــی ، اجــرای شــبکه معابــر ، 
جدولگذاری و آســفالت را از جمله اقدامات شــهرداری در ســال جاری 

در این شهرک برشمرد .
مهندس کمالــی معاونت عمرانی شــهرداری نیز حمایت های مســتمر 
رئیــس و اعضــای شــورا و همچنیــن پیگیــری هــا و دســتورات مهندس 
رئیســی شــهردار هشــتگرد را موجــب دلگرمــی کارکنــان حــوزه عمرانــی 
شــهرداری دانســت و اظهار امیدواری کرد بــا تلاش شــبانه روزی وعده 

مدیریت شهری محقق گردد .
بخش دیگری از موضوعات مطرح شــده  از ســوی شــهروندان شــهرک 
کوثر مربوط بــه وجود نخالــه و زبالــه در زمینهای خالــی و نظافت روزانه 
این شهرک بوده که مراتب با انتقال موضوع به حوزه معاونت خدمات 

شهری شهرداری در دستور کار این حوزه قرار گرفت .

اصفهان- مریم مومنی   مدیر پروژه شهرســازی الکترونیک معاونت 
شهرســازی و معمــاری شــهرداری اصفهان گفــت: شــهرداری اصفهان 
در دوره مدیریت شــهری ششــم، گردش فیزیکی پرونده هــا در مناطق 

پانزده گانه را حذف کرد.
امیــد  اصفهــان،  شــهرداری  ای  رســانه  ارتباطــات  اداره  گــزارش  بــه 
علی اصغــری با اعلام ایــن خبر گفت: از ایــن پس پرونــده در روند صدور 
پروانه ســاخت، گــردش فیزیکــی نــدارد و با ثبت درخواســتی کــه مالک 
خارج از شــهرداری انجام می دهد، کارتابلی برای او تشــکیل می شــود. 
بر ایــن اســاس مســئولان مناطــق نیز تمــام امــور مربوطــه را بــه صورت 

سیستمی انجام می دهند.
او افزود: برای اجرای پروژه حذف فیزیکی پرونده مناطق، کارشناسانی 
از جمله تیم مدیرکل سرمایه انسانی، مدیرکل نوسازی و تحول اداری، 
مدیرکل نظــارت بر ضوابط شهرســازی و معمــاری به همــراه تیم همراه 
مدیر معاون هر منطقه، رئیس دبیرخانه شــهرداری مرکزی، همچنین 

تیــم حــوزه شهرســازی الکترونیــک در مناطــق پانزده گانه حضــور پیدا 
کــرده و مــوارد آموزشــی تبییــن شــده را بــه مســئولان مناطــق آمــوزش 
دادند، دوره بعدی این آموزش هم توســط تیم شهرســازی الکترونیک 

انجــام شــد. مدیــر پــروژه شهرســازی الکترونیــک معاونت شهرســازی 
کیــد بــر اهمیــت نظــارت بــر امــور  و معمــاری شــهرداری اصفهــان بــا تا
سیســتمی اظهار کرد: یک تیم کارگــروه از جمله مدیر منطقه، مســئول 
معــاون شهرســازی، معاون مالــی و مســئول امــور اداری و از شــهرداری 
مرکزی نیز تیــم شهرســازی الکترونیــک و شهرســازی مرکزی تمــام امور 
مناطــق پانزده گانــه را کنتــرل می کننــد. بــه گفتــه او، مســئولان مناطق 
پس از این کــه پرونده ها را به صــورت کارتابل محور بررســی کردند، باید 
دسترســی شــهروند را پــس از ثبــت درخواســت و تأییــد کارشــناس بــاز 
بگذارند تا شــهروند با تســلط بر صفحــه کارتابــل بتواند مدارکــی که نیاز 
دارد را اضافــه کند. او با اشــاره به پیشــرفت مناطق در سیســتمی کردن 
خدمات شــهرداری، خاطرنشــان کــرد: شــروع ایــن پــروژه از منطقه ۱۲ 
بود و به همین علت این منطقه را در این عرصه پیشــگام می دانیم، اما 
در حاضر همه مناطق بــا حمایت شــهرداران و پیروی از دســتورالعمل 

کارشناسان، پیشرفت های چشمگیری داشته اند.

اصفهان
مدیر پروژه شهرسازی الکترونیک معاونت شهرسازی و معماری شهرداری خبر داد:

ونده های شهرسازی در تمام مناطق اصفهان حذف فیزیکی گردش پر

کردستان اردبیل

وی سنگین و نیمه سنگین ۲۳ هزار معاینه فنی خودر  بیش از 
 در استان اردبیل انجام شد

اردبیل -افســون جبــارزاده   معاون حمــل و نقل 
اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان 
اردبیل گفــت: بیش از ۲۳ هــزار خودروی ســنگین و 
کــز معاینه  نیمــه ســنگین در 7 ماهه گذشــته بــه مرا

فنی استان اردبیل مراجعه کرده اند.
رضــا شــیرین زاده در بازدیــد از مرکــز معاینــه فنــی 
شهرســتان اردبیــل گفــت: از تعــداد وســایل نقلیــه 
مذکور تعــداد ۲0 هــزار و۹5۳خــودرو در معاینه قبول 
و موفق بــه اخذ برگــه معاینه فنــی شــده و همچنین 
۲ هــزار و 5۳6 خــودروی مابقــی نیــز در طــی فرآینــد 

مذکور مردود شده اند.
وی با بیان اینکه ۱۸ هــزار و 6۳۲ خودرو در معاینات 
فنی اولیه و ۲ هزار و ۳۲۱ خودرو نیز در معاینات فنی 
بعد از اصلاح عیوب خودرو قبول شــده اند افزود: در 
مرحله اول شــاهد افزایش و در مرحله دوم کاهش ۴ 

درصدی را نشان می دهد.
کلیــه وســایل نقلیــه  شــیرین زاده بــا بیــان اینکــه 
موتــوری اعــم از ســنگین ونیمــه ســنگین موظــف 
هســتند در دوره هــای زمانــی مشــخص و منظــم 
نســبت بــه انجــام آزمــون معاینــات فنــی، ایمنــی و 
کــز مجاز معاینــه فنی اقــدام نمایند  آلایندگــی در مرا
کــز معاینــه فنــی  عنــوان کــرد: هــدف از تاســیس مرا
کاهــش آلودگــی هــوای ناشــی از تــردد خــودرو هــا و 

افزایش ایمنی تردد خودروها است.
خودروهــای  فنــی  معاینــه  مرکــز   ۴ فعالیــت  وی 
اردبیــل  اســتان  در  را  ســنگین  نیمــه  و  ســنگین 
یــادآور شــد و اظهــار کــرد: از ایــن تعــداد ۳ مرکــز در 
شهرســتان  در  نیــز  مرکــز   ۱ و  اردبیــل  شهرســتان 
بــه  رســانی  خدمــات  حــال  در  آبــاد   پــارس 

مردم هستند.
معــاون حمــل و نقــل اداره کل راهــداری و حمــل و 
نقل جاده ای اســتان اردبیل  مدت اعتبار برگه های 
معاینه فنی صادر شــده را برای خودروهای سنگین 
ونیمه سنگین با عمر ده ســال برابر 6 ماه اعلام کرد و 
افزود: ایــن اعتبار برای خودروهای بــا عمر بالای ده 

سال برابر ۳ ماه است.

۶ ساله بهای خدمات پسماند در سنندج اعمال تخفیف 
ســنندج -فاطمه ملایی   ایسنا/کردستان رئیس 
ســازمان مدیریــت پســماند شــهرداری ســنندج از 
اعمال تخفیف 6 ساله هزینه مدیریت پسماند برای 
شــهروندان خبــر داد و گفــت: ایــن بســته تشــویقی 
برای نخســتین بار و بــا هدف حمایت از شــهروندان 
در ســازمان مدیریــت پســماند شــهرداری ســنندج 
اجرا می شود. شــکور صلواتی اظهار کرد: واحدهای 
مســکونی و غیر مســکونی بر اســاس میزان پســماند 
بــرای  لازم  هزینــه  پرداخــت  بــه  موظــف  خــود، 

جمع آوری، حمل، دفع و پردازش زباله ها هستند.
وی بــا اشــاره بــه تصویــب قانــون مدیریــت پســماند 
مجلــس  ســوی  از   ۱۳۸۳ مــاه  اردیبهشــت   ۲0 در 
عنوان کرد: میــزان و نحوه محاســبه هزینه مدیریت 
پســماند مســکونی، از طریــق فرمولــی اســت کــه در 
، بــه طور  دســتورالعمل اعلامــی شــهرداری هر شــهر
گانــه، اعلام می شــود که ایــن قانون از ســال ۸7  جدا

در شهرداری سنندج اجرا شده است.
به گفته رئیس ســازمان مدیریت پسماند شهرداری 
ســنندج، عدم اطلاع مناســب از اعمال این قانون از 
ســوی شــهروندان موجب شــده تنها در زمان خرید 
و فروش ملــک و یا تقســیم ارث شــهروندان اقدام به 

پرداخت بهای خدمات پسماند نمایند.
صلواتــی بیــان کــرد: هزینه هــای مدیریــت پســماند 

مســکونی باید بــه طــور ســالانه، پرداخت شــود و در 
صــورت عــدم پرداخــت، مبلــغ این نــوع از عــوارض، 

مشمول جریمه خواهد شد.
وی افــزود: در راســتای حمایــت از شــهروندان بــا 
پیشــنهاد شــهرداری مصوبــه تخفیــف هزینه هــای 
مدیریــت پســماند در ســال گذشــته بــه شــورا داده 
شــد و در نهایــت بــا تخفیف 6 ســاله هزینــه مدیریت 

پسماند تا سال ۹۲ موافقت شده است.
شــهرداری  پســماند  مدیریــت  ســازمان  رئیــس 
ســنندج تصریح کــرد: شــهروندان کــه تــا ۳0 دی ماه 
امســال اقدام به پرداخــت هزینه مدیریت پســماند 
واحدهــای مســکونی خــود نماینــد مشــمول ایــن 

بسته تخفیفی و تشویقی قرار خواهند گرفت.

مدیرکل راهداری کرمانشاه:

وستای »چم سورک« گیلانغرب تا ۲ ماه آینده بازسازی می شود پل  ر

البرز

- ترنــم مظفــری    در ایــن دوره از مســابقات، تــوان خواهــان شهرســتان  البــرز
چهارباغ در رشته های دارت، طناب کشــی، پرتاب توپ و چوب کشی به رقابت 

پرداختند و در پایان به نفرات اول لوح تقدیر و جوایز نقدی اهدا شد.
مختــار مــرادزاده بــه عنــوان نماینــده معاونــت فرهنگــی اجتماعــی شــهرداری 

چهارباغ به عنوان ناظر در این رقابت ها حضور داشت.
مهنــدس حمــزه زاده رییــس اداره ورزش و جوانــان شهرســتان چهاربــاغ : از 
همــکاری صمیمانه دکتر صــادق بابکان معــاون فرهنگی اجتماعی شــهرداری 
چهارباغ، رییس اداره بهزیســتی به ویژه ســرکار خانم والوکیان و همکاران شان، 
ســعید خرد رنجبر رییس هیــات بازی های بومــی محلی و نیــک دهقان رییس 

هیات شــنا در برگزاری این جشــنواره ورزشــی قدردانی می کنم /ســرانه ورزشــی 
شهرســتان چهارباغ نســبت به اســتاندارد کشوری بســیار پایین اســت و تلاش 
داریم بــا حمایت امــام جمعه محتــرم، فرمانــدار شهرســتان و مدیریت شــهری 
، این ســرانه را در حــد مناســبی ارتقا دهیم/  با اســتفاده از ظرفیت خیریــن عزیز
رســالت اداره ورزش و جوانان شهرســتان چهارباغ توسعه زیرســاخت ها، توجه 
ویژه به رشــته های ورزشــی به ویــژه قهرمانی و همگانــی و افزایش نشــاط و امید 
اجتماعــی و ایجاد حس تعلــق خاطر در شــهروندان اســت و امیدواریــم در کنار 
دســتیابی بــه موضوعــات فــوق، در بخــش جوانــان و مســایل مرتبــط بــا حــوزه 

جوانان نیز بتوانیم گام های ارزنده ای برداریم

با همکاری معاونت فرهنگی شهرداری چهارباغ، اداره ورزش و جوانان و اداره بهزیستی؛

جشنواره فرهنگی ورزشی و بازی های بومی محلی جام بلند همتان چهارباغ برگزارشد

آیین بهره برداری از اولین دستگاه اسپکت سیتی در استان مازندران
ســاری- امیری فر   آییــن بهره بــرداری از اولین دســتگاه اســپکت ســیتی در اســتان مازنــدران و اولین دســتگاه ســیتی 
آنژیوگرافــی در بخش دولتی اســتان مازندران بــا حضور اســتاندار مازنــدران و رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران در 

بیمارستان حضرت فاطمه زهرا)س( ساری برگزار شد.
دکتــر فرهــاد غلامــی رئیــس دانشــگاه علــوم پزشــکی مازنــدران در حاشــیه افتتــاح و بهــره بــرداری از دو دســتگاه مهــم 
تصویربرداری پزشــکی پیشــرفته در مرکز آموزشــی درمانی حضرت فاطمه زهرا علیهاالســلام، اعلام کرد؛این بیمارســتان 

اولین مرکز دارنده دستگاه اسپکت سیتی در استان مازندران است که با اعتبار ۲۳0 میلیارد ریال خریداری شد.
وی همچنین هزینه خرید دستگاه ســی تی آنژیوگرافی را ۳00 میلیارد ریال عنوان کرد و تصریح کرد این دستگاه نیز بعنوان 
اولین دســتگاهی اســت کــه در بخش دولتــی اســتان مازنــدران راه اندازی شــد. دکتــر غلامی هزینــه آماده ســازی فضای 
فیزیکی بخش اســپکت ســیتی را 50 میلیارد ریال و هزینه آماده ســازی بخش ســی تی آنژیوگرافی را 60 میلیارد ریال عنوان 

کرد و افزود: تقریباً ۱0 میلیارد ریال از این مبلغ با مشارکت خیر ارجمند حاج محمد جواد عاشقان انجام شد.

مازندران

چهار شنبه       اول آذر 1402    شماره 1462



رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس خبر داد
احیایوزارتبازرگانیدرزمستانامسال

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس از احتمال تشکیل وزارت بازرگانی 
در نیمه اول زمستان امســال خبر داد.محمدرضا پور ابراهیمی، رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس در هشتمین نشســت هیأت نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران به ضرورت بازنگری در سیاســت های ارزی بانک 
مرکزی در ارتبــاط با فعالیت های تجاری اشــاره کرد و بــا بیان اینکه 
مداخات دولت و بانک مرکزی در این سیاســت ها، آثار و تبعات منفی 
برای اقتصاد کشور به همراه داشته و طی چند سال اخیر شاهد سرکوب 
صادرات ناشی از اعمال و اجرای سیاســت های ارزی در کشور هستیم، 
از تعدیل در سیاست های ارزی در قالب احکام برنامه هفتم توسعه خبر 
داد.پورابراهیمی افزود: در لایحه برنامه هفتم توســعه، احکام مستثنی 
شــدن رفع تعهد ارزی با نرخ دســتوری بانک مرکزی برای چهار گروه 
کالایی خدمات فنی و مهندســی، محصولات دانش بنیان، کشاورزی و 
صنایع دستی در نظر گرفته شده است و رفع تعهد ارزی در صادرات این 

کالاها به نرخ دستوری بانک مرکزی نخواهد بود.
وی افزود: سیاست بانک مرکزی برای نرخ دستوری تسویه ارز صادراتی 
که طی چند ســال اخیر به اجرا درآمده، نه تنها رونقــی برای صادرات 
کشور به همراه نداشته بلکه برآوردها حاکی از آن است که ۷۰ درصد از 

صادرکنندگان کشور از ادامه فعالیت های تجاری خارج شده اند.

احیای وزارت بازرگانی در زمستان امسال
پورابراهیمــی در بخــش دیگری از ســخنانش با اشــاره بــه ادغام و 
تفکیک های چندباره وزارت صنعت و معدن و وزارت بازرگانی، از احیای 
وزارت بازرگانی تا پایان ســال جاری خبر داد و گفت: رئیس جمهور به 
این نتیجه رســید که حجم فعالیت های وزارت صمت چنان گسترده 
اســت که امکان ادامه این وضعیت وجود ندارد. از همین رو، لایحه ای 
در دولت تهیه و به مجلس ارائه شــد. در ماه های گذشــته کلیات آن به 

تصویب رسید و این لایحه به کمیسیون تخصصی ارجاع شد.
وی تاکید کرد: پس از تصویب لایحه برنامه هفتم توسعه، لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی در دستورکار مجلس قرار خواهد گرفت و پیش بینی و 
برآورد من این اســت که لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی طی دو هفته 
آینده در مجلس به تصویب می رســد و در نیمه اول زمستان امسال این 

وزارتخانه احیا و شروع به کار خواهد کرد.

قانون جدید بانک مرکزی ابلاغ می شود
پورابراهیمی همچنین اظهار کرد: تدوین و تصویب قانون بانک مرکزی 
پس از چند سال پیگیری در هفته گذشته به اتمام رسیده و هفته آینده 

اباغ می شود.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلــس افزود: در این قانــون اختیارات 
بیشــتری به بانک مرکزی اعطا شده و مســئولیت کنترل تورم و حفظ 
ارزش پول ملی نیز متوجه بانک مرکزی خواهد بود و سیاستگذار پولی 

باید پاسخگویی بیشتری در قبال اقداماتش داشته باشد.

تخصیص یک میلیون دلار به کسب و کارها از منابع صندوق 
توسعه ملی

وی همچنین گفت: طی جلسات اخیر با رئیس هیأت عامل صندوق توسعه 
ملی، دســتورالعمل تخصیص ۶ هزار میلیارد تومان به بنگاه ها و شرکت ها 
را به بانک های عامل اباغ کرده است و بانک ها موظف به پرداخت هستند.
پورابراهیمــی از تخصیص منابع ارزی برای شــرکت ها خبــر داد و یادآور 
شــد: یک میلیون دلار از محل منابع ارزی برای پرداخت به کســب وکارها 

تخصیص یافته و از سوی صندوق توسعه ملی اباغ شده است.

افزایش سن بازنشستگی شامل مشاغل سخت نمی شود
وی همچنین در رابطــه با موضــوع ابهام انگیز روزهــای اخیر درباره 
دســتورالعمل جدید افزایش ســن بازنشســتگی، گفت: این موضوع 
از سوی کمیســیون اجتماعی مجلس پیش بینی و پیشنهاد شده و به 
مشاغل ســخت و زیان آور تســری نمی یابد.پورابراهیمی تصریح کرد: 
صندوق های بازنشستگی در چالش به سر می برند و ایجاد ظرفیت هایی 

برای بازدهی این صندوق ها ضروری است.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلــس همچنین به پیشــنهاد خود در 
مجلس مبنی بر ایجاد سازمان تأمین اجتماعی بخش خصوصی، اشاره 

کرد که مورد موافقت برای طرح در مجلس قرار نگرفته است.
پور ابراهیمی در مورد اصل پیمان سپاری ارزی گفت: به هر حال کشور 
از سال ۱۳۹۷ در شــرایط تحریمی قرار گرفته اســت و در این شرایط 
منابع و مصارف ارزی باید مدیریت شــود. به نظر می رســد بخشــی از 
مشکات کنونی صادرکنندگان با پیمان سپاری متوجه نرخ دستوری 
بانک مرکزی اســت که این مساله قابل حل اســت. بنابراین، مدیریت 
شرایط ارزی یک ضرورت است و نباید اصل تسویه تعهد در این شرایط 

که کشور با تحریم مواجه است را زیر سوال ببریم.

نتیجه برخی سیاست های بانک مرکزی سرکوب
 صادرات است

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس با اشــاره به انتقادات از عدم تمکین 
بانک مرکزی به مصوبات مجلس تاکید کرد: نتیجه برخی سیاســت های 
کنونی بانک مرکزی سرکوب صادرات است. چنانچه مصوباتی وجود دارد 
که بانک مرکزی از آن تمکین نمی کنــد، اتاق آنها را به مجلس ارائه کند تا 
مورد پیگیری قرار گیرد.پورابراهیمی هم چنین گفت: بازگشت بخشی از 
مالیات بر ارزش افزوده شــهرک های صنعتی به مدیریت شهرک ها برای 
هزینه کرد در خود این مناطق صنعتی در حال نهایی شــدن اســت.این 
نماینده مجلس همچنین اظهار کرد: مجلس طی گزارشی عملکرد دولت 
روحانی که نشان دهنده وضعیت ۲۰ شاخص بوده است را منتشر کرده و 

گزارش دو ساله عملکرد دولت رئیسی را نیز آماده کرده است.

آئین نامه صادرات برق تا پایان سال
وی در ادامــه به رفع برخــی محدودیت هــا برای حــل ناترازی ها در 
بخش برق اشــاره کرد و گفت: به موجب مصوباتی که صادر شده، نرخ 
فروش برق به ۱.۹۰۰ تومان رســیده و معامله ای هم بر مبنای این نرخ 
در بورس انرژی انجام گرفته اســت. به این ترتیب کل محدودیت های 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی در صنعت برق برطرف شــده است. 
همچنین برخی محدودیت ها در زمینه توسعه انرژی های پاک نیز رفع 
شده است. در عین حال، آئین نامه صادرات برق نیز تا پایان سال تدوین 
خواهد شد که کمک بزرگی به رشد سرمایه گذاری در این بخش خواهد 
کرد.رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس همچنین گفــت: با توجه به 
تکلیف دولت در زمینه بازگرداندن حقوق دولتی معادن به استان ها در 

صورت استنکاف از این قانون، جریمه در نظر گرفته شده است.
پور ابراهیمی با اشــاره به مزایای عرضه خــودرو در بورس گفت: تاش 
کمیســیون اقتصادی مجلس این اســت که عرضه این کالا در بورس 

تداوم پیدا کند.

وزیر نفت خبر داد
تولید۴میلیونبشکهاینفتدر۱۴۰۳

وزیر نفت گفــت: در این دولت طرح هــای نیمه تمام بــه ارزش ۲۸.۵ 
میلیارد دلار که عمدتاً طرح های نیمه تمام بالادســت و پایین دســت 

صنعت نفت بود، تکمیل شدند و به بهره برداری رسیدند.
 جــواد اوجی وزیــر نفت در جریــان بازدید ســید ابراهیم رئیســی، 
رئیس جمهوری اســامی ایــران از وزارت نفت در ادامــه نظارت های 
ستادی بر دستگاه های اجرایی با تبریک میاد با سعادت حضرت زینب 
)ســام الله علیها( با بیان اینکه در هیچ دوره ای رئیس جمهوری تا این 
اندازه از صنعت نفت پشــتیبانی نکرده و به آن بها نداده اســت، افزود: 
به نمایندگی از همــه همکارانم در صنعت نفت به لحاظ پشــتیبانی و 
دلگرمی که در دو ســال دولت مردمی از وزارت نفت داشته اید، از شما 
تشــکر می کنم.وی ادامه داد: اولویت هایی برای صنعت نفت در دولت 
سیزدهم برنامه ریزی شده که از مهم ترین اولویت ها سرمایه گذاری در 

پروژه های کلیدی بوده است.
وزیر نفت تأکید کرد: ســرمایه گذاری ها در حفظ و نگهداشــت تولید، 
رشد تولید نفت و گاز، افزایش تولید از میدان های مشترک، جمع آوری 
گازهای مشعل، ذخیره سازی گاز طبیعی، توسعه اکتشاف میدان های 
نفتی و گازی جدید، افزایش ظرفیت های پالایشی نفت و فرآورده های 
نفتی، احــداث پالایشــگاه ها، کیفی ســازی فرآورده هــای نفتی در 
پالایشــگاه های موجود، افزایش ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی 
و افزایش فــرآورش گاز در پالایشــگاه های گازی از مــوارد کلیدی و 

پروژه های سرمایه گذاری صنعت نفت در دولت سیزدهم بوده است.
اوجی با اشــاره به اینکه در این دولت ۱۳۲ طرح کــه عمدتاً طرح های 
نیمه تمام بالادســت و پایین دســت صنعت نفت بــوده، تکمیل و به 
بهره برداری رســیدند، گفــت: ارزش این طرح هــا ۲۸.۵ میلیارد دلار 
برآورد می شــود، البته طرح های نیمه تمامی را انتخــاب کردیم که در 

راستای رشد تولید نفت و گاز تأثیرگذار باشند.

۵0 طرح جدید نفتی برای سرمایه گذاری
وی افزود: ۵۰ طرح جدید نیز برای سرمایه گذاری جدید به ارزش ۴۷.۵ 
میلیارد دلار تعریف کردیم و در مجموع ۱۸۲ طرح به ارزش ۷۶ میلیارد 
دلار در صنعت نفــت با هدف افزایــش ظرفیت تولید در بالادســت و 
پایین دست در جریان است.ویر نفت با تأکید بر اینکه اگر بخواهیم رشد 
تولید محقق شود باید دغدغه سرمایه گذاری را داشته باشیم، ادامه داد: 
این طرح ها در هرکدام از چهار شــرکت اصلی وزارت نفت تعریف شده 
اســت.اوجی تصریح کرد: بعضی از این طرح ها مانند ساخت پالایشگاه 
فاز ۱۴ پارس جنوبی بیش از ۱۴ سال زمان برده بود و پیشرفت ۵۰ تا ۷۰ 
درصد داشتند، اما تکمیل نمی شــدند اما در دولت سیزدهم توسعه این 

طرح ها شتاب گرفت.
وی با بیان اینکه عمده طرح های نیمه تمام که سال ها روی زمین مانده 
بودند در این دولت جمع بندی شــد و به بهره برداری رســید، گفت: در 
میدان مشــترک پارس جنوبی که ۷۰ درصد گاز کشــور از این مخزن 
تأمین می شــود، فاز ۱۱ به بهره برداری رســید که تقریباً صفر تا ۱۰۰ 
آن در این دولت انجام شــد، همچنین احداث پالایشگاه فاز ۱۴ پارس 
جنوبی که بخش مهمی از تکمیل آن در دولت ســیزدهم انجام شد نیز 
از دیگر اقدام های وزارت نفت در میدان مشترک پارس جنوبی است. از 
دیگر اقدام ها برای افزایش تولید گاز از میدان مشــترک پارس جنوبی 

می توان به تکمیل خط لوله جدید فاز ۱۶ اشاره کرد.

وزیر نفت افزود: در پارس جنوبی امروز نسبت به شروع دولت سیزدهم 
۵۰ میلیون مترمکعب گاز بیشتری تولید می شود.

اوجی با اشــاره به اینکه در حوزه میدان های نفتی نیز افزایش تولید در 
دولت سیزدهم محقق شــده اســت، ادامه داد: تا آنجا که تولید نفت از 
۲.۱ میلیون بشکه در ابتدای دولت ســیزدهم به ۳.۴ میلیون بشکه در 

شرایط فعلی رسیده است.

امضای قرارداد برای حفظ تولید نفت
وی با تأکید بــر اینکه هر میدان نفتی و گازی که برداشــت می شــود 
در پایان ســال افت تولید و افت فشــار دارد، گفت: یکی از رسالت های 
مهم صنعت نفت حفظ و نگهداشــت تولید اســت که در این زمینه در 
میدان های مشــترک نفت و گاز ۶ قرارداد به امضا رســیده که بیشتر 
مربوط به میدان های مشــترک غرب کارون مانند آزادگان، یاران و … 

می شود و ارزش این قراردادها ۱۴.۵ میلیارد دلار است.
وزیر نفت تأکید کرد: بعضی از این طرح ها شــروع عملیات آغاز شده و 

بعضی به بهره برداری رسیده است.
اوجی با بیان اینکــه اگرچه اغلب میدان های مشــترک نفتی ایران در 
خشکی با کشور عراق مشترک اســت، افزود: همچنین در میدان های 
مشترک دیگر نیز اقدام های لازم آغاز شــده است. برای مثال در میدان 
فروزان تولید نفت در شروع دولت ســیزدهم روزانه ۲۴ هزار بشکه بود 
که این عدد امروز به ۳۰ هزار بشکه رسیده است و تا پایان شهریور سال 
۱۴۰۴ به ۴۰ هزار بشــکه در روز بالغ خواهد شــد. تولید از این میدان 
مشترک ۲۵ درصد رشد داشــته و تعداد چاه ها نیز با رشدی ۸ درصدی 
همراه بوده است.وی ادامه داد: توسعه میدان های مستقل گازی مانند 
میدان توس، دی، آغار، هما، وراوی، کیش و… در کشور نیز در جریان 
اســت.وزیر نفت به جمع آوری گازهای مشعل در دولت سیزدهم اشاره 
کرد و گفت: در ســال ۹۰ حدود ۴۰۰ هزار متر مکعب از گازهای مشعل 
جمع آوری می شد که این عدد در شروع دولت سیزدهم به ۲.۳ میلیون 
متر مکعب رســید و امروز ۱۱.۵ میلیون متر مکعب از این گازها جمع 
آوری می شود و تا پایان سال این عدد به ۱۸ میلیون متر مکعب می رسد.

اوجی با اشاره به خاموشی ۴۳ مشعل گاز همراه نفت، افزود: سال آینده 
جمع آوری گازهای مشــعل به ۳۲ میلیون متر مکعب و در سال ۱۴۰۴ 

به ۶۲ میلیون متر مکعب می رسد.
وی با اشــاره به اینکه نتیجه ایــن ســرمایه گذاری ها و این تاش ها به 
رشد تولید منجر شده است، افزود: رشــد تولید نفت در این دولت از ۲ 
میلیون ۳۰۰ هزار در روز به ۳ میلیون ۴۰۰ هزار بشــکه در روز رسیده 
است و تاپایان امســال هم قول دادیم به سه میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه و 
سال آینده به چهار میلیون بشکه برســانیم.وزیر نفت به رشد افزایش 
شــاخص ها نیز اشــاره و اظهار کرد: تولید گاز از ۹۱۰ به ۹۸۲ میلیون 
مترمکعب رسیده است. پالایش گاز در پالایشــگاه ها از یک میلیارد و 
۳۱ هزار به یک میلیارد و ۸۷ هزار و جمع آوری گازهای مشعل از ۱.۲ به 

۱۱.۵ میلیون متر مکعب در روز رسیده است.
اوجی به رشــد تولید در میدان های مشــترک نفتی نیز اشاره و تصریح 
کرد: تولید در این میدان ها در روزی که دولت ســیزدهم شــروع شد 
۴۱۲ هزار بشــکه بود که امروز به ۴۶۰ هزار بشــکه در روز است. از این 
میدان های مشترک سه میدان گازی و ۱۶ میدان نفتی است که اولویت 
ما با میدان های نفتی است. در حوزه پالایشــگاه نیز همین طور است. 
ظرفیت پالایشــگاه نفت از ۲ میلیون و ۱۰۰ بــه ۲ میلیون و ۳۷۰ هزار 

بشکه رسیده است و در تمامی بخش های مختلف رشد دیده می شود.
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محمد مقدم  طبق آمار رســمی ســهم خرید 
خانه های کلنگی در بازار مســکن افزایش یافته 
اســت اما با بررسی دقیق تر روشــن می شود این 
خانه ها به منظور تأمین زمین برای ساخت وســاز 

خریداری نمی شود.
 طبق آمار رسمی ســهم خرید خانه های کلنگی 
در بازار مســکن افزایش یافته است. اما با بررسی 
دقیق تر روشــن می شــود این خانه ها به منظور 
تأمیــن زمیــن بــرای ساخت وســاز خریداری 
نمی شود بلکه هدف از خرید آنها سرمایه  گذاری 
اســت. در حالی خانه های کلنگی اینگونه احتکار 
شــده و از چرخه ســاخت خارج می شــوند که 
کان شهر تهران به دلیل انحصار در تأمین زمین 

مورد نیاز ساخت با مشکل روبه رو است.
راه نفس ساخت وساز گرفته شده است. این را آمار 
و ارقام رســمی می گوید. در فصل پاییز همانطور 
که آلودگی هوا راه تنفــس تهرانی ها را بند آورده، 
احتکار و تورم تنفس بازار مســکن این کان شهر 
را با مشکل مواجه کرده اســت. غالباً فصل پاییز، 
فصل تهیــه زمین بــرای ســازندگان و یا همان 
فعالان حوزه ساخت وساز است، در نتیجه انتظار 
می رود این فصل شاهد رونق معامات خانه های 
کلنگی باشــد. خانه های کلنگی کوبیده و تبدیل 
به خانه های نو شوند. اما متأسفانه بازار کلنگی ها 
امسال و در امتداد یک رویه حداقل ۵ سال، آینده 
با یک رکود در ساخت و ساز روبه رو است، رکودی 

که ریشه در دو عامل مهم دارد، تورم و احتکار!
طبق اطاعات آخرین گزارش مرکــز آمار ایران 
از تحولات بخش مسکن، متوسط قیمت مسکن 
در شــهر تهران طی بازه شــهریور ماه امسال به 
۷۷ میلیون و ۴۸۰ هزار تومان رســیده است. بر 
این اساس، نرخ تورم سالانه شــهریورماه ۱۴۰۲ 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران به عدد ۸۳.۹ 
درصد می رسد که نســبت به همین اطاع در ماه 
قبل )۸۲ درصد(، ۱.۹ واحد درصد افزایش داشته 

است.

معادله پیچیده رکود کلنگی ها و نقش آن 
در گرانی مسکن

نبــض قیمــت بــازار مســکن در دســت خانه 
کلنگی اســت. چرا که از یکســو، زمین مورد نیاز 
ساخت وســاز داخل کانشــهرها و شــهرهای 
بزرگ در غیاب عرضه زمین توســط دولت را، این 
خانه هــای کلنگی تأمین می کنند. از دیگر ســو، 
تورم ۸۴ درصدی هم شــامل خانه های نوســاز و 
هم شامل خانه کلنگی می شود و با توجه به سهم 
۷۰ درصدی زمین در قیمت تمام شده و یا بازاری 

مســکن، افزایش قیمت در این خانه ها به معنای 
افزایش قیمت در کل بازار مسکن است. بنابراین 
خانه های کلنگی یک متغیر تعیین کننده در بازار 

به شمار می رود.
عاوه بر این جهــش قیمتی، کــه نتیجه انحصار 
زمین و عــدم عرضه آن به بازار بــه منظور تأمین 
زمین مورد نیاز ساخت وســاز بوده، اتفاق دیگری 
نیز در ارتباط با خانه های کلنگی افتاده که زمینه 
تشدید بحران در بازار مسکن را فراهم کرده است. 
بررســی بازار فروش واحدهای مسکونی کلنگی، 
وجود رکود شــدید از ســمت »تقاضای خرید به 
جهت ساخت« برای این واحدها را نشان می دهد.

این رکود دوســویه بوده و اساســاً معادلات بازار 
مســکن را پیچیــده می  کند. در ســمت عرضه، 
مالکان ایــن خانه ها بــه دلیل افزایــش قیمت 
دارایی شان تمایل برای فروش کلنگی ها افزایش 
یافته اما در مقابل تقاضا بــرای خرید این ملک ها 
که غالباً توسط سازنده ها بوده در کمترین حالت 
قرار دارد. همچنین اتفــاق معنادار دیگری که در 
این بازار افتاده است کاهش عرضه اماک کلنگی 
به بازار مشارکت در ساخت با ســازنده است، در 
حالی که ســازنده ها عمدتاً متقاضی مشارکت با 
مالکان در ساخت وساز هستند و تمایلی به خرید 

خانه های کلنگی ندارند.
پیش تر ســازنده بخشــی از زمین مورد نیاز خود 
برای ساخت وساز را به صورت مستقیم خریداری 
می کرد اما در حال حاضر بــه دلیل انحصار زمین 
تنها گزینه برای ســازنده، خانه کلنگی بوده و از 
آنجا که تقاضای خرید آپارتمان های نوســاز افت 
محسوســی پیدا کرده است، ســازنده ها ترجیح 
می دهند به جای صرف هزینه بسیار بالا در زمین 
خریداری شــده، اقدام به مشــارکت در ساخت 
با مالکان کلنگی کنند. در این میــان نیز مالکان 
کلنگی نیــز به همان دلایل ذکر شــده بیشــتر 
فروشــنده شــده اند و اغلب تمایلی به مشارکت 

ندارند.

احتکار و انحصار دست در دست هم در 
مقابل خانه دار شدن مردم

اخیراً بانــک مرکــزی از تحولات بازار مســکن 
کان شــهر تهران گزارش رســمی منتشر کرده 
اســت. طبق این گزارش ســهم اماک کلنگی از 
معامات مســکن افزایش یافته است. طبق آنچه 
در نمودار آمده، در ســال ۱۳۹۴ که بازار مسکن 
کشور وارد بحران جدید رشــد شدید قیمت ها و 
رکود ساخت وساز نشده بود، سهم اماک کلنگی 
)بالای ۲۰ سال ســاخت( از کل معامات مسکن 

حدود هشت تا ۹ درصد و سهم اماک نوساز )زیر 
پنج سال ساخت( ۵۰ تا ۵۶ درصد بود. اما اتفاقی 
که در سه سال گذشته رخ داده این است که سهم 
اماک کلنگی از کل معامات به ۲۲ درصد رسید 
و برعکس آن سهم اماک نوســاز که زمانی بیش 
از ۵۰ درصد بود به ۲۷ درصد رســیده است. این 
موضوع نشان می دهد خرید وفروش در خانه های 
کلنگی وجود دارد اما چرا با ایــن وجود وضعیت 

ساخت و ساز مساعد نیست.
باید تاکید کرد معامات خانه های کلنگی در وهله 
اول می تواند موجب رونق ساخت و ساز شود چرا 
که خریداران اماک کلنگی، سازندگان اماک و 
بساز و بفروش ها هســتند که برای تأمین زمین 
پروژه های ساخت وساز اقدام به خرید این اماک 

می کنند.
 افزایش خریــد و فروش خانه کلنگــی به معنای 
بازگشــت رونق به بازار مسکن نیســت. معنای 
واقعی این اتفاق این اســت که خانه های معامله 
شــده به قصد ســرمایه گذاری خریداری شــده 
و عماً از چرخه ساخت وســاز خارج می شــوند. 
همانطور که بارها گفته شده، بازار زمین به دلیل 
وجود انحصار و عدم الحاق زمین از بازدهی بسیار 
بالایی برخوردار شده، در نتیجه تقاضای مصرف 
جای خود را به تقاضای سرمایه ای داده است. قابل 
ذکر اســت که اماک کلنگی عمدتاً به نرخ زمین 
قیمت گذاری می شــوند که قیمــت آن )زمین( 
بالاتر بوده و این موضــوع در افزایش قیمت های 
بازار مســکن نیز اثرگذار اســت. به عبارت بهتر 
شــرایط کلی این بازار که همــان انحصار زمین، 
بازدهی بالای سرمایه، تورم بالاتر از تورم عمومی 
زمینه را برای سوداگری فراهم کرده و زمین های 
داخل شــهری که همان خانه کلنگی هاســت به 

دست محتکران زمین افتاده است.
شــاید بتوان تصویر کلی شــرایط بازار خانه های 
کلنگــی را اینگونه بــه تصویر کشــید، علی رغم 
افزایش ســهم کلنگی ها در معامات بازار مسکن 
اما این مســاله باعث رونق ساخت وساز نشده چرا 
که لزوماً خرید خانه های کلنگی منجر به ساخت 
نمی شــود بلکه در حال حاضر ایــن خریدها به 
منظور ســرمایه داری اتفاق افتــاده و این خانه ها 
بعد از خرید و به منظور ســرمایه گذاری احتکار 
می شــوند. در نهایت می توان مدعی شد، با وجود 
این اتفاقات مابقی اقدامات سیاســتگذاران در به 
تعادل رساندن بازار مسکن به ثمر نخواهد رسید، 
چرا که بازیگر اصلی زمین بــوده و در حال حاضر 
متأســفانه در دســت محتکران و انحصارگرایان 

است.

نفت

 تغییــر رویکرد فــروش نفت به 
»بازارســازی« و »بازاریابــی« 
در تجــارت نفت خــام و معطل 
نماندن برای به سرانجام رسیدن 
یا نرســیدن مذاکرات همچنین 
عملکــرد فعالانــه دیپلماســی 
انرژی، از جملــه دلایلی بوده که 
باعث موفقیت دولت سیزدهم در 
توسعه تولید در بخش نفت و گاز 
کشور شده است.رئیس کل بانک 
مرکزی ۲۴ آبان ماه در نشســت 
هیئت دولت ضمن بیان گزارش 
از بــرآورد وضع رشــد اقتصادی 
کشور تا پایان سال، بهترین نرخ 
رشد اقتصادی در سال ۱۴۰۲ را 

مربوط به گروه نفت دانست.
محمدرضا فرزین در این گزارش 
با اشــاره به رشــد ۲۴ درصدی 
تولید نفت خام و همچنین رشد 
۱۶ هزار بشکه ای تولید میعانات 
گازی در ۶ ماه نخست سال، نرخ 
رشــد بخش نفت را ۱۵.۲ درصد 

برآورد کــرد و گفت: بر 
این اســاس پیش بینی 
می شود تولید ناخالص 
داخلی کشــور به نرخ 
رشــد ۴.۳ درصــدی 

افزایش یابد.
با  ســیزدهم  دولــت 

فــرض مانــدگاری تحریم ها و 
مقابلــه هدفمند بــا تحریم های 
غرب، توســعه تجــارت نفت را 
پیش برد و توانست تجارت نفت 

کشور را بازطراحی کند.
تغییــر رویکرد فــروش نفت به 
»بازارســازی« و »بازاریابــی« 
در تجــارت نفت خــام و معطل 
نماندن برای به سرانجام رسیدن 
یا نرســیدن مذاکرات همچنین 
عملکــرد فعالانــه دیپلماســی 
انرژی، از جملــه دلایلی بوده که 
باعث موفقیت دولت ســیزدهم 
در توســعه تولید در بخش نفت 
و گاز کشــور شده اســت.بانک 

مرکــزی مقــدار نفت 
صادرشــده در ســال 
۱۳۹۲ را نزدیــک بــه 
بشــکه  میلیون   ۳۴۰
ارزیابی کــرده بود که 
این مقــدار در ســال 
۱۳۹۸ بــه حدود ۱۷۰ 
میلیون بشــکه در ســال کاهش 

پیدا کرد.
بر اســاس آمار بانــک مرکزی، 
متوسط رشــد فصلی بخش نفت 
و گاز در دولت پیشین ۳.۷ درصد 
بوده اســت. مقامات دولت قبل 
عنوان می کردند ایران در زمینه 
فروش نفت با مشــکاتی جدی 
مواجه اســت و امــکان افزایش 
فروش نفت، وجود نــدارد؛ اما با 
رویکرد دولت ســیزدهم نه فقط 
همه میعانات گازی انباشته شده 
روی آب، بــه فــروش رفت بلکه 
صادرات نفــت نیز در دوســال 
گذشــته جهشی چشــمگیر را 

تجربه کرد.
جــواد اوجــی، وزیر نفــت، در 
نمایشــگاه روایت پیشــرفت و 
خدمــات دوســاله دولت، ضمن 
بیــان چالش هــای بــزرگ در 
صنعت نفــت در ابتــدای دولت 
ســیزدهم، گفــت: تولیــد نفت 
در ابتــدای دولــت ســیزدهم 
۲.۲ میلیون بشــکه بــود و حتی 
صادرات ۵۰۰ هزار بشــکه ای نیز 
در معــرض کاهش بــود. این در 
حالی بود که بخش اعظم بودجه 
ســالانه دولت در تبصــره یک و 
تبصره ۱۴ مربوط به وزارت نفت 
اســت و این موضوع سبب شده 
بود در بودجه سال ۱۴۰۰ حدود 
۴۵۰ هزار میلیارد تومان کسری 

وجود داشته باشد.
وی تصریح کرد: همچنین ذخایر 
ارزی بســیار پایین بــود و برای 
تأمین کالاهای اساســی و دارو 

نگرانی ایجاد می کرد.
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